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Slovenija je tako velika dežela, da marsikdo izmed 
nas že desetletja hodi po njej, pa je še ni prehodil. In 
kakor se v tej deželi zvrščajo pestre ozemeljske 
značilnosti - od visokih gora, položnih hribčkov, pros
tranih polj, grap in dolin, jezer in morja do kraških jam 
in številnih vrtač, tako smo Slovenci različni po 
narečjih svojega jezika in po etnoloških značilnostih 
posameznih območij. Ali ni potemtakem naravno, da 
je tudi naša pesem pokrajinsko različna, vsebinsko 
bogata in glasbeno zanimiva? Predvsem pa ni nikoli 
bila sama sebi namen. Bila je odraz življenja in čuten
ja našega človeka. Ljudje so prepevali v veselju in 
žalosti, obvezno pa ob posebnih priložnostih, saj je 
bila pesem sestavni del njihovih s rečevanj , 
prazničnih, posebnih (npr. ob smrti koga od njih) in 
delovnih, povezanih z značilnimi šegam 1 in navada nI. 

Tudi v Kulturnem domu v Račni 12. oktobra zvečer 
ljudska pesem ni bila sama sebi namen, saj s e j e na 
5. srečanju ljudskih pevcev in godcev zbralo veliko 
ljudi. Samo nastopajočih iz različnih krajev Slovenije 
je bilo 6 5 . 

Letošnje srečanje se je začelo s pritrkavanjem 

(potrkavanjem ali klenkanjem, kakor pravijo ponekod 
drugod), kar je slovenska posebnost. Umetnost 
pritrkavanja, to je ritmičnega udarjanja po dveh ali 
več zvonovih, se prenaša iz roda v rod kot pristno ljud
sko izročilo in ga gojijo z veliko vnemo in ljubeznijo 
starejši in mlajši, možje in fantje, sedaj pa tudi že dek
leta. Vendar se ne pritrkava kadarkoli, temveč le za 
posebne priložnosti, kakor to terja izročilo. Včasih so 
pritrkavali za vse večje praznike ali kakšen drug 
dogodek v vasi, ki so mu želeli dati slovesnejši 
poudarek. 

Za domačimi pritrkovalci je nastopi la Zarja, 
skupina domačih pevcev, ki že več let zbirajo ljudske 
pesmi in jih z veseljem prepevajo, podstopijo pa se 
tudi zaigrati kako godčevsko vižo. Tokrat smo slišali 
drajšui. 

Včasih so drumlico (po Slovarju s lovenskega 
knjižnega jezika je dromlja ljudsko glasbilo z jez
ičkom, na katerega se brenka, držeč glasbilo med 
zobmi) menda imeli pri vsaki hiši in so vasovalci igrali 
nanjo. V bližnji dobrepoljski dolini so še pred prvo sve
tovno vojno fantje pozimi prihajali v hiše, kjer so delali 
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zobotrebce, in ko je bilo pos-
torjeno vse, kar so se namenili 
narediti tisti večer, so fantje 
zaigrali na drumlico. S tem 
glasbilom je vasovalec hotel 
razveseliti svojo ljubico. Npr. 
takole: 

Dajte mi, mati, dva krajcarja, 
da si bom drumelco kupil, 
da bom pod oknom zadrumlav ji, 
kot sem ji s roi i obljubil. 

Sestavni del K a .urnega 
društva Račna je tudi tambu
raška skupina, ki že drugo leto 
razveseljuje ljubitelje tam-
buric. Poslušalce je navdušila 
tudi na tej prireditvi. Kot 
najnežnejši podmladek društ
va pa je zapela in zaigrala tudi 

nadaljevanje na 3. strani 
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M o j s t r i i z p e k a r n e 

BARITONIST, 
KI IZDELUJE SRCA 
Kot prvega v nizu mojstrov 
iz Pekarne Grosuplje 
predstavljamo Petra Škufco, 
moža s štirimi poklici 
Pripoveduje o tem, kako seje iz 
kovinarja in šoferja spremenil 
najprej v peka in nato 
v živilskega tehnika, ob tem 
pa je našel čas za prepevanje. 
Č e si nekaj zares želiš, se ti želja uresnič i , pravijo, 
Peter pa pripoveduje: "Po osnovni šol i sem želel 
postati pek. Ker pa je bila šola precej daleč, 
v Mariboru, sem se od loč i l za b l i ž n j o kovinarsko. 
Opravil se m šolanje in se zaposlil, ob tem pa sem 
pridobil tudi vse kvalifikacije za poklicnega šoferja. 
Toda ko sem pred osmimi leti zagledal razpis za peka 
p o m o č n i k a , sem se takoj od loč i l , da poskusim. 
Napisal sem prošnjo in že na pogovoru me je direktor 
vprašal , ali bi me zanimalo šolanje ob delu. Bil sem 
seveda za." 

Po treh letih v pekarni se je od loč i l , da sede po 14 
letih spet v šolsko klop. Naredil je najprej poklicno 
šo lo za peka, nato pa se je od loč i l še za dve leti, ki 
vodita do izobrazbe ž iv i lskega tehnika. Zdaj mu do 
pete stopnje manjka samo še en izpit. S svojim delom 
je zadovoljen. Zakaj se torej še izobražuje?" Za šolanje 
sem se od loč i l , ker je v pekarni precej m o ž n o s t i za 
napredovanje. Vesel sem, da me je podjetje podprlo 
in da ima veliko razumevanja za izobraževanje . 
Tucii delo narekuje, da moraš biti i z o b r a ž e n za delo 
z računalniki . Sodobna tehnologija zahteva posebna 
znanja. F i z i čnega dela je zaradi računaln ikov manj, 
veliko lažje je tudi zaradi klimatizacije, ki je hkrati 
zagotovila, da so pogoji za kakovost kruha vedno 
enaki." 

V pekarni je Peter p redpečn ik , vendar obvlada vse 
faze dela, zato večkrat pr iskoč i na p o m o č tudi v 
trgovskih centrih pri peki na prodajnem mestu. 
Pravkar je bil mesec dni v Novem mestu. Še vedno 
pa rad pripravlja kruhe, ki zahtevajo ročne spretnosti. 
Vesel je, da je bil izbran med mojstre peke, ki 
izdelujejo pletena srca po tradicionalnem iz roč i lu . 

Peter Skufca: "IVedpečnlkovo delo se je zelo spremenilo. Fizičnega 
dela je manj, s klimatizacijo pa so se izboljiali tudi pogoji za 
doseganje stalne kakovosti izdelkov." 

Peter je član vokalne skupine Prima, v domačem zboru pa z ieno 
Klaro po 7-letni hčerki Tjaši in 6-letnem sinu Tllnu kmalu 
pričakujeta Se enega člana 

"Doma sem iz okolice Ž u ž e m b e r k a in za tamkajšnje 
tur ist ično d r u š t v o večkrat pripravim pletena srca 
in druge izdelke. Poznajo me namreč tudi kot pevca. 
Sem baritonist v dvanajstčlanski moški vokalni 
skupini Prima, zato se veliko d r u ž i m o ob ohranjanju 
kulturne dedišč ine . Spodbudno je, da zanimanje 
za izdelke in običaje iz kulturne ded išč ine narašča, 
veliko več ga je kot pred leti", poudarja Peter Škufca. 

lekarna 
Grosuplje 



Č I S T E G A VINA ZA P R I J A Z N E J Š E G R O S U P L J E ! 
Ob koncu mandata odgovornega urednika 

"Kljub vsemu se mandat vendarle 
izteka." 

Tako sem med drugim dejal na eni 
izmed zadnjih sej občinskega sveta 2 5 . 
septembra letos. Ker smo tik pred volit
vami, pa si ne zatiskam oči, da ne bi videl 
nekaterih značilnosti našega političnega 
trenutka in s tem nedvomno povezanega 
tudi svojega dela v vlogi odgovornega 
urednika. 

Ob prevzemu nalog sem že v 5. števil
ki Grosupeljskih odmevov leta 1 9 9 9 
poleg programske zasnove, povabila k 
sodelovanju, cenika oglaševanja objavil 
tudi dva prispevka, ki sta morda bolj kot 
takrat ob iztekajočem se mandatu še 
vedno aktualna in zanimiva. 

- V prispevku Kako se je izbiral ured
nik? sem uvodoma zapisal: "Ocenil sem, 
da je med drugim v Grosupljem že 
nastopil čas, ko so politična razmerja 
dozorela do take točke, kjer bodo 
različne usmeritve morale sodelovati 
med seboj", že v nadaljevanju pa tudi: 
"Če sem se zmotil pri zgoraj navedeni 
politični oceni, potem za tisto drugo 
smer, ki se bo morda "zgodila" v prihod
nosti, ne bom izgubljal preveč energije, 
saj sem prepričan, da je v sodobnem 
času še toliko bolj treba med ljudmi iskati 
le dobro." Ko se oziram nazaj, ugotav
ljam, da je sodelovanja z Grosupeljskimi 
odmevi in tistega dobrega bilo zares zelo 
veliko. Je pa tudi res, da nas nekateri 
niso želeli informirati o svojem delu, saj 
so izkoriščali druge možnosti obveščanja 
in načine delovanja. O uspehih in težavah 
skozi ves čas mojega mandata odgo
vornega urednika pa po mojem prepričan
ju ni treba razkrivati vseh podrobnosti. 

- Pri delu se je potrdilo tudi predvide
vanje, ki sem ga zapisal že omenjeni 
številki Grosupeljskih odmevov ob 
nastopu v prispevku Za prijazno 
Grosuplje (ki je postal tudi slogan 
časopisa): "Vsi pa nedvomno ne boste s 
časopisom zadovoljni. Verjetno marsiko
mu ne bodo všeč moja stališča, kadar 

bom poskušal komentirati dogajanje pri 
strokovnih temah. To avtonomnost si 
bom dovoljeval le kot občan v očitno štr-
lečih primerih in tam, kjer sem skozi 
izkušnje prišel do utemeljenih spoznanj." 
Na strokovnih področjih v geodeziji, grad
beništvu in urbanizmu ter v ljubiteljskem 
delu na področju kulture, zgodovine in 
naravovarstva, pa sem prišel do sklepov, 
da je Grosuplje v zadnjih letih vedno dlje 
od samoobnavljajočega razvoja. 

Prav na omenjenih področjih je bilo kar 
nekaj primerov, ki so jih drugače misleči 
razumeli (vsaj tako sem sklepal iz nji
hovih odzivov) kot napad na svoje delo, a 
se je kljub temu velikokrat nato celo 
zgodilo, da so že čez nekaj let ali celo 
samo čez nekaj mesecev trdili popolno
ma enako ali pa zelo podobno. Naj našte
jem nekaj takšnih primerov: stihijsko 
priseljevanje v Grosuplje, romska prob
lematika, "bogata občina" in (ne)subven-
cioniranje programov na državni ravni, 
prelivanje davkov in taks v območja za 
zasebno pozidavo, prostorske neuskla
jenosti in spreminjanje namembnosti za 
pozidavo, nepremičninske evidence ter 
ustrežljivost "turbokapitalu", črne grad
nje, "poševna šola", prometna neure
jenost glavnih in drugih cest, premalo 
pločnikov, prešibkih kablov, nevodotes-
nih in manjkajočih kanalizacij , 
azbestoznih vodovodov, nedodelanih 
toplovodov, že ničkolikokrat obljubljenih 
zadrževalnikov, premajhna čistilna 
naprava ter slaba preostala gospodarska 
infrastruktura, podirajoči se zdravstveni 
dom, prostorska stiska knjižnice, 
propadajoča kulturna dediščina ... 
Zanimivo je tudi zatrjevanje nekaterih v 
zadnjem času, ki so še lani govorili, kako 
veliko je pomanjkanje šol in vrtcev, danes 
pa že trobijo, da je v obstoječih šolskih 
klopeh prostora še za najmanj 5 0 0 
učencev, kar kaže na novi centralizem. Ali 
pa trditev enega od svetnikov, ki je pred 
kratkim po radiu govoril, da je treba 
ustanoviti agencijo za razvoj grosu

peljskega turizma. Podobno je s področ
jem kulture, ki je bila skozi več kot 
tisočletno zgodovino ključnega pomena 
za ohranitev naroda. O potvorjenih delih 
slovenske zgodovine pa prav tako nima 
smisla zgubljati besed. 

Prav programi, ki bi morali pospeševati 
in izčiščevati ta področja, pa so v 
Grosupljem v zadnjih treh letih zastali in 
se razvlekli do časovno nerazumnih 
meja. Hkrati Grosuplje dobiva vedno bolj 
značaj predmestja brez lastne identitete. 
Tudi zaradi tega sem prepričan, da mora
jo biti najpomembnejše naloge občine, v 
kakšnem sožitju, ustvarjalnosti, kul
turnem, socialnem in zdravem okolju 
živijo in delajo ljudje. 

Ker so po mojem v občini ključni prob
lemi predvsem zgoraj našteti in ker smo 
nekoliko o njih spregovorili tudi v 
Grosupeljskih odmevih, smo pri nekate
rih tako slabo zapisani. Pri tem tistih 
nekaj ubogih honorarčkov, ko nekateri 
delamo za realnih neto manj kot 3 0 0 sit 
na uro, ali pa za lase privlečeni in neob
javljeni članki niso niti tako pomembni. 
Po drugi strani pa sem vsako leto v občin
ski proračun od trženja oglasov poskrbel 
skoraj za en milijon več kot je bilo 
nakazanih vseh zneskov na moj tekoči 
račun. Če pa bo potrebno, bom morda 
podrobneje pojasnil tudi te zadeve. 
Nikakor pa ne na način, kakršnega so si 
privoščili nekateri v zadnjih mesecih. 

In še nekaj je treba poudariti! Nikoli 
nisem skrival svojih vrednot, ki so mi bile 
položene že v zibelko in ki sem jih utrjeval 
večkrat tudi v trdih preizkušnjah. Prav ta 
domek pa so kritizerji in tisti, ki nimajo v 
svojem značaju omembe vrednih dobrih 
strani, največkrat obstreljevali ne samo z 
gorečimi in zastrupljenimi puščicami 
temveč tudi z vsemi najtežjimi in najbolj 
umazanimi sredstvi. Čas pa bo nedvom
no pokazal (kot je že v več drugih 
okoliščinah), koliko je bilo pravih opek in 
koliko neuporabnih okruškov, pa tudi 
koliko resnice je bilo na kateri strani. 

Ne glede na izid volitev pa lahko že 
zdaj zapišem, da nisem spreminjal sta
lišč pri svojem delu, kar ne bi mogel trdi
ti za nekatere na odgovornih mestih, saj 
že z listanjem po preteklih številkah 
Grosupeljskih odmevov (čeprav se veliko 
niso oglašali) lahko ugotovimo, da so 
marsikatere izrečene besede in zapisani 
programi ostali le obljube. V t e m pogledu 
razumem tudi t istega, ki je pisal o 
prelomnem obdobju, a ko naj bi njegove 
besede meso postale, je nato bolj kot 
uresničeval programe, dejansko prelomil 
besedo. 

Prav zaradi tega bom oddal svoj glas 
tistemu, ki bo stal za svojimi besedami in 
se bo zavzemal za samoobnavljajoč 
razvoj, ki bo vključeval vse ljudi v občini in 
mu bo dostojno življenje vsakega 
posameznika temeljni cilj njegovega pro
grama. Spoštoval pa bom kakršno koli 
demokrat ično odločitev "l judskega 
glasu" . Če smo pri Grosupeljskih 
odmevih zadeli utrip le-tega, se bo tudi 
pokazalo, koliko nam je zares uspelo, da 
so Grosupeljski odmevi (p)ostali glasilo 
prebivalcev občine Grosuplje. Kljub 
vsemu: prizadevali smo si vendarle za to. 

Na koncu mi ostaja še prijetna 
dolžnost, da se zahvalim vsem, ki ste kar 
koli prispevali za časopis, pa naj je šlo za 
redno ali občasno dopisovanje, sodelo
vanje v uredniškem odboru, tehnična 
opravila in razne druge storitve, oglaše
vanje, povabila na številne prireditve in 
seje ter vsem tistim občinskim svetnikom 
in zaposlenim na občini, ki ste tvorno 
sodelovali pri ustvarjanju časopisa, pa 
tudi vsem tistim, ki ste poskrbeli morda 
samo za drobne vestičke in mnenja, ki 
smo si jih izmenjali ob različnih (tudi 
"blitz") srečanjih. 

Naj bo letošnje martinovo poleg naše
ga žegnanja in volitev za občane grosu
peljske občine tudi trenutek, ko si bomo 
nalili čistega vina in nova priložnost za 
prijaznejše Grosuplje. 

Odgovorni urednik Jože Mlkllč 

FANTJE PO POLJ' GREDO - 5. Srečanje ljudskih pevcev in godcev / nadaljevanje s 1. strani 
vedno prisrčna otroška skupina. 

Od gostov so se prvi predstavili Vaški pevci iz novo 
ustanovljene občine Markovci pri Ptuju. So štirje in 
pojejo v okviru Kulturnega društva Bukovci štiri leta. 
Njihovo petje je štir iglasno, torej poje vsak svoj glas. 

Prekmur je so zas topa le L judske pevke iz 
Beltincev. Pojejo že 8 let in nastopajo po vsej 
Sloveniji. Znajo prek 1 5 0 pesmi , in to predvsem 
takih, ki jih skoraj ne slišiš več. Rešile so jih pred po
zabo in jih sedaj prenašajo na mladi rod. 

Iz Trebnjega so prišle že dolgo poznane mlade 
pevke Ragle, ki pojejo predvsem pesmi iz trebanj
skega konca, kakšno pa tudi iz drugih slovenskih 
pokrajin in v drugem narečju. 

Fantje artiški poskušajo obnoviti izvirne melodije, 
kot so jih peli na robu brežiško-krškega polja. (Kot že 
ime pove, so pevci doma iz Artič.) Pravijo, da pojejo 
izključno ljudske pesmi in gojijo fantovsko petje, 
katerega znači lnost je triglasje: naprej, čez in bas. 
(Op.: čez peti - ponekod rečejo tudi prek - pomeni z 

Vesele Prekmurke iz Beltincev. 

višjim glasom spremljati melodijo.) Petje je zateglo in 
precej glasno, saj so fantje navadno peli na prostem 
pred z idanicami, ob kmečkem delu, zvečer na vaš
kih križpotjih ali pa sredi vasi , da je njihova pesem 
umirjala življenjski utrip zgaranih mož in žena. 

V pristnem štajerskem narečju so zapele Ljudske 
pevke iz Rogatca pri Rogaški Slatini . 

Iz Podgorcev pri Ormožu je prišlo pet ljudskih god
cev Kulturnega društva "Alojz Žuran" . Igrajo na dia-
tonično harmoniko, berdo, bugarijo (to je srednje 
velika tamburica), 1. in 2. klarinet (to sta različno 

uglašena klarineta). Pogosto spremljajo folklorno 
skupino na nastopih, igrajo pa tudi samostojno. 
Živahni štajerski godci so tudi zaključili prireditev 
FANTJE PO POLT GREDO in pošteno razgibali dvora
no, tako da se je veselo druženje nadaljevalo še 

Kvartet ljudskih pevcev iz Bukovcev, nova občina 
Markovci. 

dolgo v večer. 
To srečevanje ljudskih pevcev in godcev pa ni 

samo prireditev, ki naj privablja poslušalce, ampak 
naj bi bilo vsako leto glasnejši opomin, da spada tudi 
petje d o m a č i h pesmi v vsakdanjost s lovenske 
družine, saj za Slovence velja, da smo veseli ljudje, v 
najlepši deželi doma in d a j e pesem naš jezik. 

Organizatorji - Kulturno društvo Račna - se zah
valjujejo vsem, ki so s svojo pesmijo popestrili ta 
večer, pa tudi vsem, ki so to srečanje materialno 

Raglje iz Trebnjega. 

Artiški fantje, Brežiško polje. 

omogočil i . 
Posebna zahvala gre Občini Grosuplje, ki že vsa 

leta f inančno pomaga, prav tako Skladu za lju
biteljske kulturne dejavnosti Območna izpostava 
Ivančna Gorica. Hvala pa tudi vsem ostal im donator-
j em (nekateri niso želeli biti javno imenovani). 

Podgorski godci, Ormož. 

Za programske liste in za snemanje na videokase-
to gre zahvala g. Darku Kavšku iz Grosupljega. 

Še to: Vse pohvale vredna je bila tudi izredno 
dovršena s c e n a . Zanjo je letos poskrbel Janez 
Gruden iz Pirke po idejni zasnovi vodje skupine Zarja 
Jožice Poderžaj , piko na i pa ji je dodala pevka Zarje 
Mar inka Adamič z jesenskimi plodovi in domačim 
cvetjem. 

Če bo Bog dal , pa naslednje leto v mesecu oktobru 
spet nasvidenje! 

Za Kulturno društvo Račna, Jožica Poderžaj 
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V skladu z določili Zakona o medi
jih (Ur. list 35/2001) je z odločbo št. 
006-611/2002 z dne 13. septembra 
2002 lokalni časopis "Grosupeljski 
odmevi" vpisan v razvid medijev pri 
Minist rstvu za kulturo Republ ike 
Sloveni je . Na podlagi Z a k o n a o 
davku na dodano vrednost (Ur. list 
RS št. 89/98) spada časopis med 
izdelke, za katere se obračunava 
davek na dodano vrednost po stopn
ji 8,5 %. G las i lo izhaja enkrat 
mesečno v nakladi 5.250 izvodov in 
ga prejemajo vsa gospodinjstva v 
občini brezplačno. 

PRISPEVKE ZA ČASOPIS V 
DECEMBRU JE TREBA ODDATI 
DO PONEDELJKA, 
2. DECEMBRA 2002. 

Nenaročenih besedi l , fotografij in 
drugih gradiv za objavo ne vračamo. 
Nepodpisanih in oddanih prispevkov 
po datumu za oddajo ne objavljamo. 
Sporoči la, ki se nanašajo na kritiko 
katerekoli pravne ali fizične osebe in 
posegajo v področje, kjer bi lahko 
prišlo do sporov po Zakonu o javnih 
glasilih, je treba oddati na papirju z 
lastnoročnim podpisom in polnim 
naslovom, za pravne osebe pa mora 
biti dodan še žig. V skladu s pro
gramsko zasnovo in uredniško poli
tiko si pridržujemo pravico do kraj
šanja besedi l . 

Oglasno trženje: 
Pravne osebe: z naročilnico 
Fizične osebe: plačilo po računu 

Cene oglasov so bile potrjene na 
občinskem svetu in objavljene v 
Grosupeljskih odmevih š t 11 / 1999 in 
dopolnjene v aprilu 2002. Stopnja davka 
na dodano vrednost od oglasov je 20 %. 

Vse oglase, ki bodo izdelani v digitalni 
obliki m so dogovorjene velikosti, je treba 
oddati v EPS ali TIF zapisu (300 pik/patec-
za barvne v CMYK razslojitvi) na domači 
naslov odgovornega urednika najpozneje 
štiri dneve po roku za oddajo ostalega 
gradiva. Manjše digitalno izdelane oglase 
lahko pošljete tudi na elektronski naslov 
amset@sk>l.net, vendar je potrebno 
vašo odločitev potrditi z naročilnico, ki jo 
pošljete na naslov odgovornega urednika 
najpozneje štiri dni po roku za oddajo gradh 
va. 

Za oglase, predstavitvene članke in zah
vale je poleg polnega naslova potrebno 
navesti tudi davčno številko naročnika. 
Zahvale, ki ne bodo imele polnega naslova 
naročnika, ne bodo objavljene. 

mailto:Jozem@slol.net
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Ž U P A N IN SKORAJ DVE 
MILIJARDI TOLARJEV 

Občina Grosuplje je v lanskem letu razpolagala z nekaj več kot 1.958 milijoni tolar
jev, porabila pa je skoraj 1950 milijonov. 

Med prihodki je daleč največja (zaokroženo na milijon tolarjev) dohodnina (891), 
sledijo ji prispevki investitorjev za urejanje stavbnih zemljišč, to so prispevki za kana
lizacijo, vodovod, elektriko in toplovod (344), prodaja zemljišč (131), nadomestilo za 
uporabo stavbnega zemljišča (101), transferni dohodki iz državnega proračuna (100), 
JKP Grosuplje je iz cene za vodo, kanališčine, smetnine in toplovodnega ogrevanja v 
občinski proračun prispevalo 8 1 milijonov, davek na promet z nepremičninami (54 mil
ijonov), prodaja nepremičnin (dela poslovnih prostorov na Adamičevi 2 in stanovanja v 
Rožni ulici 6: 50), ekološka taksa za vodo in odpadno vodo (38), priključne takse (36), 
vračila od danih posojil in od prodaje kapitalskega deleža (24), najemnina od 
poslovnih prostorov (20), lokacijska dokumentacija (14), prodaja poslovnega deleža v 
Veterini dobro (10) in obročna kupnina od stanovanj, prodanih po stanovanjskem 
zakonu (6). 

Med odhodki so največji naslednji (zaokroženi na milijone tolarjev): urejanje stavb
nih zemljišč (451), delovanje občinske uprave (301), predšolska vzgoja (299), osnovno 
izobraževanje (242), komunalno gospodarstvo (javna razsvetljava, zimska služba, 
zelenice, avtobusna postaja in postajališča, urejanje vaških središč, odškodnina za 
smetišče, gradnja vodovoda na Novo Goro ipd.: 156), ceste (89), kultura (58), delovan
je organov občine (župan, svetniki, objave v Uradnem listu, občinski časopis ipd.: 56), 
socialno varstvo (52), šport (43), zdravstvo (25), kmetijstvo (24), varstvo pred nesreča
mi (gasilstvo: 21), urejanje prostora (11), delovanje KS (8), turizem (5), interesne 
dejavnosti mladih (sofinanciranje mladinskih organizacij in organizacij, ki delajo z 
mladimi: 2). 

Za posojila in za povečanje kapitalskega deleža (v Medobčinskem skladu za razvoj 
malega gospodarstva in v lokalnem pospeševalnem centru) je bilo porabljenih 3 1 mi
lijonov, za odplačevanje starih dolgov pa 3 1 milijonov. V letu 2 0 0 1 se občina ni 
zadolževala. 

Na odhodkovni strani je bilo na podlagi sklepov župana prekoračenih 5 5 proračun
skih postavk. Največje prekoračitve so bile naslednje: nakup zemljišč za 6 5 ; odvod 3 0 
% zbranih prispevkov za urejanje stavbnih zemljišč na krajevne skupnosti za 12; pro
jektna dokumentacija za šolo ŠtJurij za 8,8; nova kuhinjska oprema za šolo L. A. za 7; 
zimska služba na javnih (krajevnih) poteh za 6; preplastitev javnih poti Brinje I in Brinje 
II za 2,8; nagrade nepoklicnih funkcionarjev so se povečale za 2,6; kanalizacija Sp. 
Slivnica za 2,5; nakup upravnih prostorov za 1,5; vežica na Mlačevem za 1,5; ogre
vanje, elektrika itd. za 1,3; varstveno-delovni center za 1,2; plača zaposlenih v knjižnici 
za 1,1 - vse v milijonih tolarjev. 

Prerazporeditve proračunskega denarja, večje od 1 0 0 . 0 0 0 tolarjev pa so bile 
naslednje (v tisočih tolarjev); podaljšanje licence antivirusnega programa, licenčnin in 
programov - za 7 9 5 ; električna energija v knjižnici - za 700; vzdrževalna dela na gozd
nih cestah - za 6 5 5 ; Zveza športnih organizacij - za 6 0 0 ; odplačilo najetega bančne
ga kredita - za 570; vaški center Rožnik - za 5 0 0 ; najemnina za vrtec Mojca - za 4 0 0 ; 
pisarniški material - za 4 2 0 ; seje občinskega sveta, odborov in komisij - za 3 7 0 ; pre
plastitev javnih poti v Škocjanu - za 3 4 6 ; projektna dokumentacija za cesto in javno 
razsvetljavo v Jerovi vasi - za 327; vzdrževanje lokalnih cest - za 3 2 6 ; projektna doku
mentacija za razširitev lokalne ceste Grosuplje-Sp. Slivnica in odvodnjavanje - za 3 2 2 ; 
dodatna oprema civilne zaščite - za 3 0 3 ; drugi stroški dokumentacije (soglasja, cen
itve, geodetske storitve, odškodnine) - za 3 0 0 ; projektna dokumentacija za enostran
sko avtobusno postajališče ob Adamičevi cesti na Grosupljem pred OŠ - za 2 8 1 ; 
odškodnina za Špajo dolino - za 270; vzdrževanje grobišč - za 2 5 0 ; idejni projekt 
enostranskega pločnika ob Ljubljanski cesti na Grosupljem - za 2 0 1 ; drugi programi v 
vrtcu - za 2 0 0 ; obvezno zdravstveno zavarovanje za občane - za 2 0 0 ; investicijsko 
vzdrževanje Zdravstvenega doma - za 2 0 0 ; drugi prispevki delodajalca v zvezi s 
knjižnico - za 150; preplastitev javne poti na Plešivici - za 148; prometna varnost -
za 140; vzdrževalna opravila - za 105 in Center za socialno delo - za 100. 

Skupna vsota vseh sredstev, ki jih je župan zaradi prekoračitve odhodkov preraz
poredil, znaša 1 2 3 , 9 milijona tolarjev ali 6 , 3 5 % vseh porabljenih sredstev. 
Prerazporejanje sredstev med proračunskimi postavkami znotraj posamezne 
dejavnosti dovoljuje županu Odlok o proračunu Občine Grosuplje za leto 2 0 0 1 . Tako so 
bile npr. poravnane glede na proračun prekoračene nagrade nepoklicnih funkcionarjev 
(postavka 1.2.1) s prerazdelitvijo sredstev s postavke 1.2.12: stroški urejanja zemljišč. 

V imenu Nadzornega odbora občine je njegov predsednik Vinko Likovič izjavil, da je 
dal NO zaključnemu računu 2 0 0 1 soglasje s priporočilom, da bodo vsi preveč izplačani 
osebni dohodki vrnjeni. Zaradi mnenja s pridržkom, ki ga je izdalo Računsko sodišče, 
zaključni račun ni podprl edino dr. Peter Verlič. Župan Janez Lesjak je vse pomisleke 
zavrnil s trditvijo, da so očitane napake nastale zaradi napačne sistematizacije 
delovnih mest. Ko je bila sistematizacija usklajena s predpisi, pa so delavci občinske 
uprave dobili celo višjo plačo. Torej so bili oškodovani delavci, ne pa občinski proračun. 

J. Muller 

V E L E 
A p r i j e t e n n a k u p 

V B l a g o v n i c i T a b o r , 

G a s i l s k a c e s t a 1 , G r o s u p l j e 

o d d a m o p r o s t o r c c a 2 0 m 2 v n a j e m 

i z k u š e n i š i v i l j i . 

I n f o r m a c i j e n a t e l e f o n : 7 2 1 8 2 5 3 

Vele d.d., Ljubljanska 64, Domžale 

N E N A Č E L N A 
P R E R A Č U N L J I V O S T 

Državni zbor je 3 0 . maja letos spremenil Zakon o lokalni samoupravi tako, da 
mora 2 0 slovenskih občin , med njimi tudi naša, zagotoviti v občini naseljeni rom
ski skupnosti pravico, da dobi "do enega predstavnika v občinskem svetu". Po 
tem privilegiju se romski svetnik voli po večinskem, vsi ostali člani občinskega 
sveta pa po proporcionalnem s is temu. To pomeni , da je romskemu svetniku / 
svetnici izvolitev zagotovljena ne glede na število dobljenih glasov, vsi ostali 
občinski svetniki in svetnice pa morajo zbrati najmanj dobrih 4 % glasov. 

Za zakon so v Državnem zboru glasovali vsi navzoči poslanci LDS (27), ZLSD 
(7) in Desusa (4), od SLS so za zakon glasovali 3 , od SDS 1 ter poslanka 
madžarske narodnosti . Proti zakonu so glasovali vsi navzoči poslanci NSI (5) in 
S N S (2) ter po 1 poslanec SDS in SLS . 

Spremenjeni zakon je bil torej sprejet predvsem z glasovi LDS, ZLSD in Desusa 
(skupaj 3 8 glasov od 2 8 potrebnih), vendar sta LDS in ZLSD v grosupeljskem 
občinskem svetu glasovali proti spremembi občinskega statuta, ki bi omogočila 
uveljavitev sprejetega zakona tudi v občini Grosuplje. Preračunali so, da se j im tik 
pred volitvami v občinski svet zaradi politično popolnoma nejasno obarvanega 
predstavnika Romov oziroma zaradi 0 ,5 % virtualnih romskih volivcev ne izplača 
igrati na karto načelnosti . 

/. Muller 

OTEPANJE S STROŠKI ZA 
G A R A Ž N O HIŠO POD 

TRIKOTNIKOM 
Po osnutku ureditvenega načrta naj bi na Grosupljem med sodiščem in 

Družben im domom stala vel ika poslovno-upravna stavba Upravne enote, 
državnih inšpektoratov, Geodetske uprave in sodišča. Na željo Upravne enote, 
glavne investitorice, naj bi se predvidena stavba še za 2 m razširila proti 
Adamičevi c , razdalja do sodišča pa naj bi se zmanjšala na 4 - 5 m. Velik prob
lem pa so potrebna parkirna mesta . Urbanisti so si zamisli l i kar dvoetažno 
podzemno parkirno hišo, glavna investitorica pa noče o njej niti slišati. 

Občinski vložek v objekt bi bilo zemljišče in bodoča dvorana KS, verjetno v kleti 
ali 1. nadstropju, ker pritlične prostore zahteva UE. 

B. Predalič (SDS) je predlagal, naj pri reševanju parkirišč obvezno sodeluje tudi 
investitorica, sicer bo vse breme padlo na občinski proračun, J . Dolinšek (SLS) pa 
je opozoril, da je v občini še kar nekaj bolj potrebnih investicijskih gradenj, kot je 
dvorana KS, in ob tem omenil 4 podružnične šole. 

Po besedah župana J. Lesjaka se ureditveni načrt dela na kožo investitorjev, 
vztrajati pri kompletni rešitvi parkirišč pa bi pomenilo ustaviti projekt, od ures
ničitve katerega je odvisna tudi prodaja sedanje upravne stavbe, last občine. 
Podprla sta ga člana LDS: F. Štibernik bi čim hitreje ustregel investitorici, saj naj 
bi se z novogradnjo zmanjšala izguba komunalnega toplovoda, zgrajene 
občinske garaže pa da bi lahko tržili, J . Intihar pa je prepričan, da je treba izko
ristiti srečo, k o j e država pripravljena investirati. Zase. 

J. Muller 

V OBČINI 
626 BREZPOSELNIH 

Temeljna dejavnost Urada za delo Grosuplje, ki pokriva tri občine: Grosuplje, 
Dobrepolje in Ivančno Gorico, je posredovanje zaposlitev in zaposlitveno svetovanje, 
poklicno svetovanje mladini in odraslim ter štipendiranje. Na Uradu so zaposlene tri 
svetovalke, referentka v prijavno-odjavni službi in vodja urada. Osnovne informacije so 
na razpolago v "odprtem sprejemu strank", poglobljeno individualno svetovanje pa pri 
svetovalcu. 

Iz občine Grosuplje je bilo na uradu 3 1 . januarja letos prijavljenih 6 2 6 brezposel
nih, od teh jih je 2 7 0 imelo izobrazbo I. ali II. stopnje, 1 9 8 izobrazbo III. ali IV. stop
nje, 1 2 6 izobrazbo V. stopnje, 14 izobrazbo VI. stopnje in 18 izobrazbo VII. stopnje. 

V letu 2 0 0 1 so bili na Uradu za zaposlovanje Grosuplje najbolj iskani naslednji pok
lici: gradbeni delavec, delavec brez poklica in pomožni delavec (I. stopnja); zidar za 
zidanje ometov in pomožni brusilec (II. stopnja); voznik avtomehanik, mizar, kuhar, 
natakar, prodajalec, avtomehanik, oblikovalec kovin, ključavničar in tesar opažer (IV. 
stopnja); ekonomski tehnik, strojni tehnik (V. stopnja) in diplomirani pravnik, dipl. inž. 
informatike, profesor razrednega pouka in dipl. ekonomist (VII. stopnja). 

J. Muller 

NOVO BREZJE 
M e d Grosupljem in Brezjem naj bi po zazidalnem načrtu Gospodarska cona 

sever v naslednjih letih zraslo veliko stanovanjsko naselje 3 0 0 hiš, večinoma 
podkletenih. Zemljišča so sicer izpostavljena 100- letnim poplavam, investitor pa 
je že naročil ustrezno vodnogospodarsko preveritev. Za potrebno rekonstrukcijo 
Kadunčeve ceste je Občina naročila projekt, ki bo vključeval tudi nadvoz čez 
železnico, investitor pa je predvidel 1 8 0 0 m2 poslovnega programa, v okviru 
katerega bodo možnosti tudi za vrtec. 

Ker bodo s priselitvijo 1 0 0 0 novih prebivalcev očitno potrebne tudi velike 
občinske investicije v javno komunalno (ceste, parkirišča, toplovod) in socialno 
infrastrukturo (vrtci, šola, zdravstvo) je Janez Dolinšek (SLS) na seji Občinskega 
sveta opozoril na prepotrebne investicije v podružnične šole, zdravstveni dom in 
vrtec ter zahteval, naj občinske s lužbe izdelajo analizo vpliva novega Brezja na 
občinski proračun, zlasti bi ga zanimalo razmerje med višino prihodnjih občin
skih dohodkov (dohodnino) in predvidljivimi investicijskimi stroški. 

Ugovarjali so mu S. Žvegla (ZLSD); Standard se nam dviguje!, dr. M. Kranjc: 
Ljudje so naše bogastvo!, Ustavitev gradnje - ustavitev napredka! , J . Intihar: Novi 
ljudje - nove ideje! 

Matematično prepričljivo. 
J. Muller 

Občina kupuje 
3 ha zemljišč 

Na področ ju predv idenega 
zadrževalnika Bičje med Brezjem in 
Brvacami je naprodaj travnik, ki meri 
1 1 6 0 3 m 2 , med Brezjem in Selami 
travnik, ki meri 10 2 7 5 m 2 , na 
območju naravnega rezervata in sto
letnih voda med Brezjem in razdelilno 
postajo Ponova vas pa sta naprodaj 
dve zemljišči v skupni izmeri 1 0 . 0 3 5 
m 2 . Navedena zemlj išča, ki se proda
jajo kot kmeti jska, želi "z namenom 
gradnje oz i roma menjave" kupiti 
Občina Grosuplje, ki ima sicer pred
kupno pravico. 

V zvezi z naseljem Grosuplje pa je 
občinski svet sprejel predlog, da se ob 
cesti Ob Grosupeljščici ukine 2 8 0 m2 
javnega dobra ( o p u š č e n a kmečka 
pot), zato da se pridobi zemljišče za 
javno pot m e d Cesto Cankar jeve 
brigade in Kamno gorico, s katero bo 
vzpostavljena direktna cestna poveza
va med nogometnim igriščem in šport 
nim letališčem, potrebna zaradi grad
nje novih hiš. 

J. Muller 

Nastajajoče 
mesto in 
umetnost 

Akademska kiparka Lučka Koščak, 
doma s Plešivice pri Žalni , ki že dlje 
časa ustvarja v tujini, je predlagala 
Občini Grosuplje, naj odkupi 3 njene 
k ipe, ki so trenutno razstavl jeni v 
Ljubljani na zelenici pred Šentjakob
skim mostom. Okoli 2 m visoki in prav 
toliko široki betonski kipi predstavljajo 
tri človeške glave s poprsjem, ki raste 
iz zemlje. Avtorica je predlagala, naj bi 
vel iki kipi stal i na poboč ju 
Koščakovega hriba, župan pa je kot 
možni prostor omenil zelenico med 
Taborsko in Adamičevo cesto. 

Obč insk i svetnik i in svetn ice so 
p o m i s e l , da bi Grosupl je po dveh 
betonskih vodnjakih dobilo kako javno 
umetniško delo, načelno podprli, ven
dar so imeli zadržke glede trajnosti 
betona in zaradi preskopih podatkov o 
ponujenih kipih sploh. Najboljši pred
log je vsekakor imela A. Likovič (SDS): 
6 milijonov vredni nakup naj občina 
odloži, umetnico Lučko Koščak pa naj 
povabi, da bi ponujene in druge svoje 
kipe - tudi ob pomoči občine - raz
stavljala na Grosupl jem. 

J. Muller 

Pozidava 
cikavske 

Pentlje 
Občinski svet je sprejel nekol iko 

spremenjen i osnutek zaz ida lnega 
načrta za obrtno cono v Pentlji (na 
zemljiščih med avtocesto in cikavskim 
priključkom za Ljubljano). Upoštevana 
je pripomba investitorja R6fix gradbeni 
material i : srednji objekt naj bi stal 
bližje lokalne ceste, tretji objekt se naj 
bi bistveno zmanjšal , prvi objekt pa 
povečal na 2 5 m x 2 5 m. P. Štrubelj 
(SLS) je . men i l , da bi 4 , 2 0 m 
poglobl jeni cestn i podvoz proti 
Parad išču za l iva la voda . D ržavno 
križišče pri gostišču Fortuna je - na 
nesrečo uporabnikov in na srečo last
nika: države - izven zazidalnega načr
ta , zato je njegova nujna ureditev 
ponovno nenujna. 

J. Muller 



NEUSPELA OBSTRUKCIJA Nova direktorica CSD 0 N | | N V $ | D R U q , 
V O B Č I N S K E M SVETU 

Občinski svet je na redni septembrski seji volil 4 elektorje v volilno telo, ki bo 
izvolilo zastopnika lokalnih interesov v državnem svetu, in svojega kandidata za 
državnega svetnika. 

B. Predalič je v imenu svetniške skupine SDS predlagal javno glasovanje in z 
glasovi SLS predlog tudi uveljavil, svetniki LDS in ZLSD pa se s predlogom niso 
strinjali: zagovarjali so tajno glasovanje, očitno računajoč na vsaj en glas z 
"nasprotne" strani. Po 10-minutni prekinitvi seje je dr. M. Kranjc sporoči l , da nji
hovi svetniški skupini za čas volitev zapuščata sejno sobo. 

Poskus preprečitve glasovanja pa ni uspel , ker sta se na seji pojavila še dva 
svetnika SLS , kar je zadostovalo za 12 potrebnih glasov absolutne večine. 

Za elektorje so bili izvoljeni: dr. Peter Verlič, Janez Dolinšek, Vera Šparovec in 
Tomaž Trontelj, za državnega svetnika pa bo kandidiral Božo Predalič. 

J. Muller 

O B Č I N S K E Š T I P E N D I J E 
ZA NADARJENE 

Občinski svet je na septembrski seji obravnaval osnutek pravilnika o štipendiranju za 
nadarjene študente in študentke. Po njem naj bi pravico do štipendije lahko uveljavljali 
študenti dodiplomskega študija od vključno drugega letnika, če izpolnjujejo naslednje 
pogoje: 

- da imajo stalno bivališče v občini Grosuplje najmanj 1 leto, 
- da so državljani Republike Slovenije, 
- da niso starejši od 27 let, 
- da so vpisani kot redni študenti, 
- da imajo povprečno izpitno oceno najmanj 8 , 
- da niso v delovnem razmerju, ne prejemajo nadomestila za brezposelne, nimajo sta

tusa zasebnika ali samostojnega podjetnika in da nimajo druge štipendije v R Sloveniji, 
- da dosegajo vidne rezultate na izvenštudijskih področjih, npr. v kulturi, športu, umet

nosti, znanosti. 

Če bi bilo kandidatov/kandidatk več kot štipendij, naj bi odločala višja povprečna 
ocena in boljši dosežki na izvenšolskih področjih. 

Višina štipendije naj bi bila od 3 0 . 0 0 0 do 4 0 . 0 0 0 sit mesečno, odvisno od študijskih 
in izvenštudijskih uspehov. 

S. Žvegla (ZLSD) je predlagal, da se štipendije razširijo tudi na izredne študente in na 
magistrski študij, dr. P. Verlič (SDS) pa, da se vključijo tudi študenti in študentke prvega 
letnika visokošolskega študija, pri katerih naj odločajo dosežene točke na maturi. 

J. Muller 

- Vesna Širok 
Na razpisano prosto mesto direktorja 

/ direktorice Centra za socialno delo 
Grosuplje se je prijavilo 16 kandidatov, 
od katerih jih je 8 izpolnjevalo pogoje. 
Izmed teh je razpisna komisija naredila 
ožji izbor petih kandidatov, ki delajo na 
centrih za socialno delo. Na izredni seji 
5. avgusta je Svet CSD Grosuplje imeno
val za novo direktorico Vesno Širok, univ. 
dipl. psihologinjo, ki ima 27 let delovnih 
izkušenj na področju socialnega varstva 
in opravljen strokovni izpit. Zadnja tri leta 
je bila v CSD Grosuplje zaposlena na 
področju varstva starejših. 

Občinski svet je 2 5 . septembra k 
imenovanju Vesne Širok sprejel pozitivno 
mnenje. 

J. Muller 

Cene komunalnih 
podjetij se tepejo 

Na seji občinskega sveta 2. oktobra je 
po daljšem razpravljanju dobil besedo 
tudi ogorčeni občan Peter Selan. Po nje
govih izračunih je cena JKP Grosuplje za 
odvoz odpadkov 5 . 9 5 0 , 6 6 s i t/m3, 
cena ljubljanske Snage pa 1.712,50 
sit/m3. Tudi cena grosupeljske vode da 
je 1 5 , 4 6 % dražja od ljubljanske. 
Njegove izračune je direktor J K P 
Grosuplje Janez Skarlovnik gladko 
zavrnil: odvoz smeti pri nas je daleč 
najcenejši v Sloveniji. 

B. Predalič (SDS) je predlagal, naj 
občinske službe in JKP dajo odgovor na 
cenovne očitke, župan Janez Lesjak pa 
je napovedal, da ne bodo delali nobenih 
analiz, ker je bilo že vse razloženo. Zato 
so svetniki sklenili, da bo "vroče cene" 
obravnaval odbor za komunalno infra
strukturo. 

J. Muller 

Dela pred r a z p i s o m . A. Likovič (SDS), na seji obč inskega sveta 2 . oktobra : 

K a k o je z gradnjo šo le Št .Jur i j? Ž u p a n J . Lesjak: Delavci ravnokar vl ivajo 

pi lote, g lob inske temel je . Prvi razpis je zaradi previsokih cen propade l , 

ponovl jeni razpis pa se bo iztekel čez en teden . 

Min is t rsk i inšpektor j i . Ob rušenju črne gradnje g. M i rka Liparja s Pol ice je 

A. Likovič (SDS) z a n i m a l o štev i lo črnih gradenj v obč in i Grosupl je sp loh , pa 

s m o ponovno izvedel i , da republ iški gradbeni inšpektor j i obč in i raje ne 

poroča jo : njihov bog je s a m o minister . 

Separac i ja in bvpass i . Grosupel jsk i nogometni klub igra v drugi s lovensk i 

l igi , zato je nogometno igr išče dobi lo t r ibuno, čez t rad ic iona lno p e š p o t pa 

v isoko ž e l e z n o ograjo. Navi jači so medsebo jno separ i ran i , šolar j i , oskrbo 

vanci Doma in vsi drugi z vzhodnega kri la Grosupl jega pa so prisi l jeni ubirat i 

bvpasse . 

Nevarna parada . Zaradi gostega prometa potrebujejo i lovski , brezovski in 

gajniški otroci šolski prevoz, osnovni šol i L. A. in Šmar je semafor za p e š c e , 

šola v Žalni pa grbini . A m p a k varnost je po prvem tednu šo lskega leta s l e k l a 

paradne uni forme. 

J. Muller 

P R E K R Š K A R J I PLAČALI 
31 MILIJONOV KAZNI 

V letu 2 0 0 1 je sodn ik za prekrške Grosupl je , ki pokriva obč ine Grosupl je , 
I vančna Gor ica in Dobrepol je , prejel v reševan je 3 0 8 9 zadev, od katerih j ih 
je rešil 7 7 % (2377) . Obravnavano je bilo 1 1 8 pravnih oseb , 2 2 3 mladolet 
nikov, 1 0 8 4 f iz ičn ih oseb in 2 3 tujcev. 

Na jveč predlogov za kaznovanje so dal i organi za notranje zadeve, in s icer 
2 1 9 2 zoper varnost v p rometu , 4 5 3 zoper javni red in mir in 1 1 1 zoper javno 
varnost . Javno tož i ls tvo je dalo 2 1 predlogov za kaznovanje, t r žna inšpekci 
ja 74 , inšpekci ja za okolje in prostor 5 2 , inšpekci ja za kmeti jstvo, gozdarst 
vo, lov in ribolov 2 4 , prometna inšpekci ja 6 , drugi inšpekci jski organi 1 1 , 
Agenci ja za plači lni promet 1 1 in o b č a n i 5 . 

V 6 8 2 zadevah so stori lc i plačal i d e n a r n o kazen , in s icer skupaj 3 1 mil i 
jonov tolarjev, za st roške postopka pa 4 , 3 mil i jona tolarjev. Neizt ir janih je -
tudi iz predhodnih let - še 1 9 2 mil i jonov kazni in 1 2 mil i jonov stroškov. 

1 4 3 prekrškar jem je bila i z rečena prepoved vožnje z motorn im voz i lom, 57 
je bil i z rečen o p o m i n , 9 tu jcem izgon iz d ržave , 4 o s e b a m pa so bile i z rečene 
zaporne kazn i . 

J. Muller 

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, Grosuplje, objavlja na 
podlagi 5 3 . člena zakona o javnih financah(Ur. list RS, št. 
7 9 / 9 9 , 1 2 4 / 0 0 , 7 9 / 0 1 in 30/02) , ter pravilnika o postopkih 
za izvrševanje proračuna Republike Slovenije (Ur. list RS, št. 
1 3 / 0 0 , 6 5 / 0 0 , 9 / 0 1 in 66/01) , ki se smiselno uporablja tudi 
za lokalne skupnosti , ter na podlagi pravilnika o finančnih 
intervencijah za ohranjanje in razvoj kmetijstva v občini 
Grosuplje (Ur. list RS, št. 3 9 / 9 6 , 6 1 / 9 6 , 4 3 / 9 7 , 6 2 / 9 7 , 
8 8 / 9 9 in 64/01) in sklepa o dodelitvi sredstev za sofinan
ciranje stroškov menjave kmetijskih zemljišč na območju 
občine Grosuplje št: 4 0 3 0 5 - 2 5 2 / 2 0 0 2 z dne 1 2 . 9 . 2 0 0 2 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofinanciranje stroškov men

jave kmetijskih zeml j išč v letu 2002 na območju obč ine 
Grosuplje 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosuplje, 
Taborska cesta 2, 1 2 9 0 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je sofinanciranje stroškov 
menjave kmetijskih zemljišč v letu 2 0 0 2 na območju občine 
Grosuplje. Sredstva so namenjena ureditvi kmeti jskih 
zemljišč oz. kmetijskega prostora zaradi izboljšanja pogojev 
obdelave ter racionalnejše rabe kmetijskega prostora, pri 
čemer vrednost enega zemljišča ne presega vrednosti druge
ga za več kot 5 0 %. 

3 . Okvirna vrednost razpisanih sredstev je 5 0 0 . 0 0 0 , 0 0 
tolarjev. 

4. Pravico do dodeljevanja sredstev imajo kmetje z območ
ja občine Grosuplje, ki s to agrarno operacijo zaokrožajo po
sestva in s tem pridobijo večje komplekse kmetijskih zemljišč. 

5. Občina Grosuplje iz namenskih sredstev za urejanje 
kmetijskih zemljišč sofinancira menjavo do višine 7 0 % 
stroškov menjave oz. je višina sofinanciranja odvisna od 
števila prosilcev in višine razpoložljivih proračunskih sred
stev. 

6. Sredstva na podlagi tega razpisa lahko upravičenci pri
dobijo na podlagi pisne vloge, k i j i mora biti priložena nasled
nja dokumentaci ja: 

• opis kmetijskega gospodarstva kot celote z natančnejšim 
opisom usmeritve gospodarstva, 

• menjalna pogodba, 
• potrdilo upravne enote, da gre za medsebojno menjavo 

kmetijskih zemljišč, 
• mapna kopija, na kateri so poleg parcele, ki je predmet 

menjalne pogodbe, označene tudi parcele, ki so že v lasti 
prosilca sredstev, 

• zemljiškoknjižni izpisek za parcelo, ki je predmet men

jalne pogodbe ter 
• potrdila oz. dokazila o stroških menjave zemljišča. 
Vsi zainteresirani lahko vložijo prošnjo za sofinanciranje 

menjave kmeti jskega zemlj išča po vknj ižbi parcele v 
Zemljiško knjigo na Okrajnem sodišču v Grosupljem na 
prosilca sredstev. 

7. Merilo za dodelitev sredstev je popolna vloga. 

8 . Rok za oddajo vlog poteče v petek 1 5 . 1 1 . 2 0 0 2 ob 1 1 . 
uri, odpiranje vlog bo v ponedeljek, 1 8 . 1 1 . 2 0 0 2 , ob 8 . 3 0 uri 
v sejni sobi Občine Grosuplje. 

Prosilci oddajo vloge za dodelitev sredstev na naslov: 
Obč ina Grosupl je , Urad za gospodarstvo in d r u ž b e n e 
dejavnosti, Taborska cesta 2, 1 2 9 0 Grosuplje, kjer dobijo 
tudi vse dodatne informacije. Vloge morajo biti dostavljene v 
zaprti kuverti z navedbo naslova prosilca in oznako " VLOGA 
ZA DODELITEV SREDSTEV ZA SOFINANCIRANJE MENJAVE 
KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ" . 

9. Župan občine bo sprejel sklep o dodelitvi sredstev pod
pore za sofinanciranje stroškov menjave kmetijskih zemljišč 
najkasneje v 2 0 dneh od poteka roka za vložitev prošenj. 
Sklep bo prosilcem posredovan v 8-ih dneh po sprejemu. 

10. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in dobit
niki proračunskih sredstev se bodo uredila s pisno pogodbo. 

OBČINA GROSUPLJE. ŽUPAN Janez Lesjak 

PRAVILNIK 0 
Š T I P E N D I R A N J U NADAR

JENIH ŠTUDENTOV V 

OBČINI GROSUPLJE 
Vse študente občine Grosuplje obveščamo, da je v spre

jemanju na Občinskem svetu Občine Grosuplje nov Pravilnik 
o št ipendiranju nadarjenih študentov v občini Grosuplje. 

Predvidevamo, da bo pravilnik sprejet konec meseca 
oktobra 2 0 0 2 . Po sprejetju pravilnika bo Občina Grosuplje 
razpisala javni razpis za podelitev teh štipendij . Razpis bo 
objavljen na lokalni televizijski postaji Grosuplje in na splet
nih straneh Občine Grosuplje fhttp://w.w.w.grosuplle.sl/) 
pod rubriko "aktualno". Informacije o razpisu bodo na voljo 
tudi v Študentskem klubu GROŠ Grosuplje. 

OBČINA GROSUPLJE, 
Urad za gospodarstvo, družbene dejavnosti In finance, 
vodja urada Jelka Kogovšek 

O b č i n a G r o s u p l j e , T a b o r s k a 
c e s t a 2 , Grosup l je , objav l ja na pod
lag i 5 3 . č l e n a z a k o n a o j a v n i h 
f i n a n c a h (Ur. list RS , š t . 7 9 / 9 9 , 
1 2 4 / 0 0 , 7 9 / 0 1 in 3 0 / 0 2 ), ter 
p rav i ln ika o p o s t o p k i h za i z v r š e v a n 
je p r o r a č u n a R e p u b l i k e S loven i je 
(Ur. l ist RS , 1 3 / 0 0 , 6 5 / 0 0 , 9 / 0 1 in 
6 6 / 0 1 ) , ki se s m i s e l n o uporab l ja 
t u d i za l o k a l n e s k u p n o s t i ter na 
pod lag i p rav i ln ika o f i n a n č n i h inter
v e n c i j a h za o h r a n j a n j e in razvoj 
k m e t i j s t v a v o b č i n i G r o s u p l j e 
(Ur . l is t R S , š t . 3 9 / 9 6 , 6 1 / 9 6 , 
4 3 / 9 7 , 6 2 / 9 7 , 8 8 / 9 9 in 6 4 / 0 1 ) in 
s k l e p a o dode l i t v i s r e d s t e v za s o f i 
n a n c i r a n j e zavarovan ja p l e m e n s k i h 
ž iva l i na o b m o č j u o b č i n e Grosup l je 
š t . : 4 0 3 0 5 - 0 2 5 3 / 0 2 z d n e 
2 4 . 9 . 2 0 0 2 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofi

nanciranje zavarovanja plemen
skih ž i v a l i na o b m o č j u O b č i n e 
Grosuplje v ietu 2002 

1. Uporabn ik p r o r a č u n s k i h s r e d 
stev : O b č i n a G r o s u p l j e , Taborska 
c e s t a 2 , 1 2 9 0 Grosup l je . 

2 . P r e d m e t j a v n e g a razp isa je 
s o f i n a n c i r a n j e zavarovanja p l e m e n 
s k i h ž i v a l i , n a m e n j e n i h kmet i j sk i 
p r o i z v o d n j i . N a m e n d o d e l j e v a n j a 
s reds tev je s p o d b u j a n j e zavarovan 
ja ž i va l i . 

3 . O k v i r n a v r e d n o s t r a z p i s a n i h 
p r o r a č u n s k i h s r e d s t e v je 
3 . 1 9 0 . 0 0 0 , 0 0 SIT. 

4 . Prav ico do dode l jevan ja s r e d 
s tev i m a j o k m e t j e z o b m o č j a 
o b č i n e Grosup l je , ki na kmet i j i redi 
jo kate roko l i v rsto ž i va l i , n a m e n 
j e n o k m e t i j s k i pro izvodnj i . 

5 . O b č i n a G r o s u p l j e iz n a m e n 
s k i h s r e d s t e v s o f i n a n c i r a z a v a 
rovan je krav in t e l i c v v i š i n i 
3 . 0 0 0 , 0 0 SIT za ž i v a l , k o b i l in 

ž r e b c e v v v i š in i 5 . 0 0 0 , 0 0 SIT za 
ž i va l ter d r o b n i c e v v iš in i 2 . 0 0 0 , 0 0 
SIT za ž i v a l . 

6 . S r e d s t v a za s o f i n a n c i r a n j e 
z a v a r o v a n j a p l e m e n s k i h ž i v a l i 
lahko u p r a v i č e n c i pr idobi jo na pod
lagi p i s n e v loge , ki j i m o r a bit i 
p r i l o žena n a s l e d n j a d o k u m e n t a c i 
j a : 

• op is k m e t i j s k e g a g o s p o d a r s t v a 
kot ce lo te z n a t a n č n e j š i m o p i s o m 
usmer i t ve k m e t i j s k e g a g o s p o d a r s t 
v a , ki ga u p r a v i č e n e c pr ipravi s a m , 

• p o t r d i l o o z a v a r o v a n j u p le 
m e n s k e ž i v a l i ( fo tokop i ja z a v a 
rovalne po l i ce za t e k o č e leto). 

7. M e r i l o za dodel i tev s r e d s t e v je 

p o p o l n a v loga . 

8 . Rok za odda jo v log p o t e č e v 
p o n e d e l j e k , 1 8 . 1 1 . 2 0 0 2 , ob 1 1 . 
u r i , o d p i r a n j e v l o g bo v s r e d o , 
2 0 . 1 1 . 2 0 0 2 , ob 8 . 3 0 v sejn i s o b i 
O b č i n e Grosup l je . 

Pros i lc i odda jo v loge za dode l i tev 
s r e d s t e v na n a s l o v : O b č i n a 
Grosup l je , U rada za g o s p o d a r s t v o 
in d r u ž b e n e d e j a v n o s t i , T a b o r s k a 
c e s t a 2 , 1 2 9 0 G r o s u p l j e , kjer d o b i 
jo tud i vse d o d a t n e i n f o r m a c i j e . 
V l o g e m o r a j o b i t i d o s t a v l j e n e v 
zapr t i kuver t i z navedbo p r o s i l c a in 
o z n a k o " NE ODPIRAJ - VLOGA ZA 
D O D E L I T E V S R E D S T E V ZA SOFI 
N A N C I R A N J E Z A V A R O V A N J A P L E 
M E N S K I H Ž I V A L I " . 

9 . Ž u p a n o b č i n e bo spre je l s k l e p 
o dode l i t v i s redstev za s o f i n a n 
c i r a n j e z a v a r o v a n j a p l e m e n s k i h 
ž iva l i n a j k a s n e j e v 2 0 - i h d n e h od 
p o t e k a roka za v l o ž i t e v p r o š e n j . 
S k l e p bo p r o s i l c e m p o s r e d o v a n v 8 -
ih d n e h po s p r e j e m u . 

1 0 . M e d s e b o j n a r a z m e r j a m e d 
O b č i n o Grosup l je in d o b i t n i k i pro
r a č u n s k i h s reds tev s e bodo u red i la 
s p i sno p o g o d b o . 

OBČINA GROSUPLJE, 
ŽUPAN Janez Lesjak 

http://w.w.w.grosuplle.sl/


K O N E C M A N D A T A . 
Ko sem nekako pred štirimi leti prevzel 

funkcijo župana, je bilo prvo vprašanje, 
kaj lahko naredimo v tem mandatu. 
Zdelo se mi je, da imamo kar nekaj časa 
na razpolago, vendar čas je tekel bliskovi
to in štiri leta so mimo. Prišel je trenutek, 
da se vprašam, kaj smo naredili v tem 
času. 

Za županovanje sem se odločil po dol
gem premisleku, saj sem vedel, da bom v 
ta posel vstopil z dušo in telesom. Bil sem 
realist, dobro sem že od nekdaj poznal 
potrebe in zmožnosti naše občine, pred
vsem pa delavnost in pripravljenost naših 
ljudi za skupne napore pri reševanju kra
jevnih in skupnih občinskih problemov. 

Glede na volilni izid sem se zavedal, da 
mi ne bo lahko, saj je bilo takoj na 
začetku jasno, da v občinskem svetu pri 
svojem delu ne bom imel podpore. 
Vendar bilo je huje, kot sem pričakoval. 
Danes se naša občina kljub vsemu prište
va med razvojno uspešnejše v Sloveniji. 
Človek razmišlja, kaj bi lahko vse dosegli, 
če bi delovali složno in v skupno korist. 
Tako pa smo morali za prepotrebne 
razvojne projekte in naloge izgubljati ure 
in ure, včasih mesece, nekateri projekti 
pa so žal obtičali in čakajo boljših časov, 
ko bo manj politiziranja in več priprav
ljenosti. 

Že ko sem se odločal za kandidaturo 
župana v prvem mandatu kot nes
trankarski kandidat, sta mi stranki LDS in 
ZLSD, ki sta me skupno kandidirali, pre
pustili popolno svobodo vodenja in se 
nista vtikali v moje delo ali me kakor koli 
drugače utesnjevale. Sodelovali smo 
korektno, izključno v cilju doseganja 
dobrih razvojnih rezultatov. 

Vendar, če sem se s strankami LDS in 
ZLSD lahko dogovoril za korekten odnos 
in sodelovanje v občinskem svetu, pa to 
nikakor ni šlo s strankami iz meni naspro
tujočega večinskega tabora SDS, SLS in 
SKD. Že v prvih poizkusih sodelovanja pri 
sestavi "mojega" prvega osnutka 
občinskega proračuna mi je hitro postalo 
jasno, da ne bo šlo. Takoj na začetku so 
mi dali brezkompromisno vedeti, da 
hočejo pogoje sodelovanja diktirati 
izključno oni. 

S sodelovanjem ni bilo nič, ravno 
nasprotno, začele so se težave. V cilju 
strankarskih interesov so se odločili žrtvo
vati štiri leta razvoja občine. To me je 
najbolj jezilo in iz take moke ni moglo biti 
kruha sodelovanja. Kot krona vsega niso 
hoteli potrditi niti dveh podžupanov, ki jih 
zahteva občinski statut in ki sem jih 
trikrat predlagal tudi iz njihovih vrst. 

Danes smo verjetno edina občina brez 
podžupanov. V takih razmerah in ob tem, 
ko je zakonsko določeno, da občinski 
svetniki odločajo o vsem in niso za nič 
odgovorni ter obratno, župan ne more 
odločati o ničemer a je odgovoren za vse, 
nisem imel veliko izbire. Z razvojem 
občine smo morali naprej "milo ali s silo", 
kot bi se temu reklo. Žal je šlo v 
občinskem svetu velikokrat res bolj s silo 
kot milo, vendar je šlo in rezultati so 
danes vidni. V občinskem svetu smo 
kljub težavam uspeli ostati delovni tako 
rekoč do zadnjega trenutka, saj je zadnja 
delovno - poslovilna seja razpisana še za 
3 0 . 1 0 . 2 0 0 2 , ko si bomo po napornem, 
a uspešnem sodelovanju nazdravili, se 
poslovili in novi ekipi zaželeli veliko uspe
ha v naslednjem mandatu. 

V podkrepitev samo nekaj suhoparnih, 
vendar zgovornih številk: 

V štirih letih smo na občini pripravili in 
izvedli 4 2 rednih in 5 izrednih sej 
občinskega sveta. 17 rednih sej smo 
morali izpeljati v enem ali celo dveh 
nadaljevanjih. V povprečju je bilo na sejah 
po 17 točk dnevnega reda. To skupaj 
pomeni, da smo v tem mandatu obrav
navali in sklepali o preko 7 0 0 , za občino 
in občane pomembnih vsebinah in 
temah. Sprejetih je bilo 1 4 5 raznih 
splošnih aktov Občinskega sveta Občine 
Grosuplje. 

Številke same po sebi ne povedo 
veliko, morda pri večini občanov ustvarijo 
predvsem vtis, da smo se preveč birokra
tizirali. Vendar žal, tudi brez tega v urejeni 
družbi ne gre in predvsem to, urejena in 
ljudem prijazna družba, je bil naš cilj. 
Kljub veliki volji po nuđenju vsestranske 
pomoči občanom pa občina seveda ni 
vsemočna in tudi to smo vam želeli 
dopovedati. 

Ni mogoče naštevati vsega, kar smo v 
tem času naredili in zgradili, vendar nekaj 
podatkov vendarle. 

Težišče dela je bilo predvsem na 
zagonu in zagotavljanju pogojev za razvoj 
gospodarstva. Z mrtve točke je bilo 
potrebno premakniti vrsto projektov in 
sprejetih zazidalnih načrtov za gospo
darske in stanovanjsko poslovne cone. V 
ta namen je bilo potrebno sprejeti ali 
dopolniti vrsto odlokov, predvsem pa smo 
z izgradnjo prepotrebne infrastrukture z 
mrtve točke premaknili gradnjo že davno 
sprejetih gospodarskih con. Danes ima v 
občini svoje poslovne prostore in delovne 
obrate vrsta novih podjetij, trgovskih 
družb ali pa so se v novih objektih razširi
la uspešna domača podjetja. Na novo pri-
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P R O D A M O : 
- zazidljive parcele v Grosupljem in bližnji okolici in na Rakitni; 
- stanovanjske hiše različnih cenovnih razredov in velikosti tudi 

nadstandardno (v Grosupljem, Višnji Gori, Ivančni Gorici, Vidmu, Št. 
Juriju.Vel. Lipljenih); 

- etažo nadstandardne hiše v Grosupljem. 
- kmetijo z vsemi objekti, primerno za kmečki turizem, z 18 ha zemljišča; 
- manjšo kmetijo z lepo stanovanjsko hišo, gospodarskimi poslopji na 5000 

m 2 ter 2,6 ha kmetijskih zemljišč, na izredno lepi lokaciji; 
- kmetijska zemljišča: travnike, njive in gozdove na različnih lokacijah; 
- stanovanja; 
- poslovne prostore v AC Grosuplje, v Ivančni Gorici, tudi gostinska lokala. 
UREDIMO VAM DOKUMENTACIJO ZA PRIDOBITEV LOKACIJSKEGA IN 
GRADBENEGA DOVOUENJA. 
DRUGE STORITVE: 
- sestava predlogov za vpis v zemljiško knjigo (lahko se dogovorimo tudi po 

telefonu); 
- pomoč pri sestavi vseh vrst pogodb in urejanje dokumentacije, vse do 

notarske overitve; 
- pri prodaji kmetijskih zemljišč vam uredimo vse od ponudbe prodaje do 

vpisa v zemljiško knjigo. 
SVETOVANJE: 
Če želite svojo nepremičnino VARNO prodati, podariti, izročiti ali jo pridobiti, 
vam priporočamo, da se o svoji nameri prej o tem POSVETUJETE PRI NAS! 

dobljenih ali posodobljenih je nekaj sto 
delovnih mest. Z ugodno menjavo pros
torov in objektov v lasti občine smo 
zgradili in se vselili v novo namensko 
občinsko zgradbo. 

V korak z razvojem kraja in občine gre 
tudi razvoj trgovine. Dobili smo dva nova 
sodobna trgovska centra. Ob tem se upi
ramo velikemu interesu velikih trgovskih 
sistemov, da bi tudi naše področje pozi
dali s trgovskimi in distribucijskimi centri 
ter na ta način zrušili za življenje na 
podeželju pomembno mrežo malih pro
dajaln. 

Do konca smo pripeljali težavno inves
ticijo v novo osnovno šolo Brinje z večna
mensko dvorano, vredno 1.300 miljonov. 
Vendar bo potrebno v bodoče v tej šoli 
odpraviti še vrsto težav, ki izhajajo pred
vsem iz sprejetega neprimernega projek
ta. V ŠtJuriju smo začeli graditi novo 
podružnično osnovno šolo z nadstan
dardno športno dvorano. Investicija bo 
predvidoma končana do sredine leta 
2 0 0 3 . V pripravi pa je že dokumentacija 
za izgradnjo nove podružnične šole s telo
vadnico v Žalni. 

Za izgradnjo nadstandardnih, 
(povečanih) športnih telovadnic s pri
padajočimi zunanjimi igrišči pri 
podružničnih šolah, smo se odločili pred
vsem v korist in potrebo krajanov in širše
ga okolja. Način življenja in potrebe prebi
valstva po aktivni rekreaciji danes in v 
bodoče, v vseh starostnih obdobjih, nam 
narekuje ta dodatni napor, saj dolgo ne 
bo več novih možnosti za gradnjo takih 
objektov v občini. 

Na področju otroškega varstva imamo 
v občini dobre rezultate, saj smo v zgorn
ji polovici slovenskih občin po številu 
otrok v organiziranem varstvu. Vendar 
potrebe po organiziranem varstvu naj
mlajših, kljub padanju rojstev, hitro 
naraščajo zaradi različnih vzrokov. Za dol
goročno rešitev pripravljamo v letu 2 0 0 3 
izgradnjo prve faze novega vrtca za 2 0 0 
- 3 0 0 otrok. V ta namen smo od 
trgovskega podjetja VELE po ugodni ceni 
odkupili nekdanjo živilsko trgovino na 
Partizanski cesti (pri OŠ Louis Adamič). 
Sedaj se pripravlja projekt, katerega nam 
bo kot donator omogočilo trgovsko pod
jetje MERCATOR. 

V teku je dogovor za odkup celotne 
Koščakove hiše, v kateri je že sedaj in naj 
bi bila v bodoče knjižnica s svojim izo
braževalnim, centralno-informacijskim in 
domoznanstvenim programom. Sedanjih 
2 0 0 m2 knjižnične površine bi se razširi
lo na preko 8 0 0 m2 prostorov za izposo
jo knjig, čitalnico, organizacijo kulturnih 
dogodkov za obiskovalce vseh starosti, 
pridobivanja potrebnih informacij in pri
jetnega druženja. 

Turizem v občini je že dolgo speča 
dejavnost. Počasi tudi v zavest naših 
občanov prodira spoznanje, da je to pri
dobitna dejavnost bodočnosti in da 
imamo v občini veliko naravnih, kulturnih 
in zgodovinskih zanimivosti in znameni
tosti, ki jih je možno in vredno ponuditi 
turistični javnosti. Izrednega pomena je 
pridobitev nekdanjega posestva Boštanj 
v last in upravljanje domačinov, ki so z 
lastnimi sredstvi in voljo pripravljeni na 
tem področju zagotoviti centralno turis
tično izhodišče za celotno občino. 
Raznolika in kvalitetna turistična ponud
ba na tej lokaciji bo dala impulz novim 
pobudam v širšem okolju. Dosedanje 
prireditve so bile izredno dobro obiskane, 
kar je dokaz, da si občani in širše želijo in 
potrebujejo tako ponudbo. Ta kompleks 
se ozko navezuje na projekt Krajinskega 
parka Radenskega polja, s katerim smo 
uspešno kandidirali za sredstva iz repub
liškega projekta Celostnega razvoja 
podeželja. Turističnim zanesenjakom, ki 
vodijo Županovo jamo, smo omogočili 
obnovo jamskih poti in razglednih plato
jev. Na našo prošnjo po pridobitvi 
gostinskega objekta pri Županovi jami 
smo prejeli ugoden odziv podjetja VELE in 
dobili smo obljubo o prenosu lastništva 
tega objekta na Občino Grosuplje. V 
ponos nam je zaključena strokovna 
rekonstrukcija celotnega kompleksa 
obrambnih zidov in objektov pri taborski 
cerkvici (Cerkev nad Cerovim). S to rekon
strukcijo smo v slovenskem prostoru 
dobili edinstven primer še ohranjene 
obrambne arhitekture naših prednikov, 

za zaščito pred turškimi vpadi. 
Veliko napora smo vložili v dokončanje 

že sedemnajst let starih in zastalih pro
jektov za zaščito grosupeljskega polja 
pred poplavami. Tik pred izvedbo je pro
jekt glavnega zadrževalnika na potoku 
Veliki potok. V dokončanju je tudi projekt 
za zadrževalnik Bičje, s katerim bomo 
ukrotili istoimenski potok. Obenem načr
tujemo, da bi za tem zadrževalnikom pri
dobili umetno jezero, ki bi bližnji in širši 
okolici Grosupljega v sklopu širšega 
rekreacijskega področja Ježe nudil 
enkratno možnost rekreacije in oddiha. 

Vlaganja v manjkajočo in zastarelo 
komunalno infrastrukturo so bila ene od 
pomembnejših nalog. Ob sodelovanju 
krajanov in krajevnih skupnosti smo 
izvedli posodobitve vrste ulic v naselju 
Grosuplje in drugod po občini. V zaključni 
fazi so tudi dela na kanalizacijskih sis
temih vŠmarju-Sapu in Grosuplje - Dvori 
- gospodarska cona Pod jelšami. Končno 
bomo lahko na ta kanalizacijski sistem 
priključili tudi krajane Perovega. 

V naselju Grosuplje je bila že pred leti 
uvedena centralna toplifikacija, vendar 
sta bila njena širitev in razvoj v zadnjem 

Član uprave Mercator in predstavnik Optime sta 
županu Janezu Lesjaku izročila bon za kritje projek
tne dokumentacije novega vrtca. Foto: Barbara 
Pance 

obdobju zanemarjena. To je pogojevalo 
neracionalno izrabo obstoječega sistema 
in posledično visoke cene in izgube v 
poslovanju. Z obsežnimi razširitvami 
omrežja na področje centra Grosuplja in 
gospodarskih con smo izkoristili pred
vsem obstoječe kapacitete kotlovnice. V 
obravnavi je študija za izgradnjo nove kot
lovnice na bioenergetska goriva. Živimo v 
času, ko zavest in potreba po čistem 
okolju hitro raste. Tudi Energetska študi
ja, ki smo jo izdelali za občino, je pokaza
la upravičenost naložb danes in v bodoče 
v to obliko zagotavljanja ekološko čiste 
toplotne energije za ogrevanje v 
Grosupljem. 

Tudi v krajevnih skupnostih po občini je 
bilo delovno živahno. Naši ljudje na 
podeželju so že od nekdaj pripravljeni 
sami prijeti za delo in reševati probleme v 
svojem okolju. Na vsakoletnih sestankih 
po Krajevnih skupnostih smo s krajani 
usklajevali probleme in potrebe, ki jih 
najbolj žulijo. V okviru možnosti smo se 
dogovarjali za reševanje problemov in 
samo izvedbo. Zgrajenih je bilo 5 novih 
mrliških vežic in nekaj vaških igrišč. 
Potreba po prijetnem bivalnem okolju je 
vedno večja in v ta namen se v večini 
večjih naselij v občini pripravljajo na 
izgradnje in ureditve vaških središč in 
osvetlitve najprometnejših ulic in cest. Po 
vseh krajevnih skupnostih smo pospravili 
največja divja odlagališča smeti in uredili 
okolje. Veliko sredstev in dela pa je bilo 
vloženega tudi v obnovo in izgradnjo 
lokalnih cest in ostale krajevne infra
strukture. 

Ob vseh velikih gradbenih naporih pa 
nismo smeli dopustiti zmanjševanja in 
upadanja kulturne, športne in vsakršne 
druge dejavnosti občanov. Kaj nam bodo 
zidovi, če med njimi ni življenja. Res je, da 
želenega denarja v občinskem proračunu 
nikoli ni dovolj, vendar z voljo, ob zago

tovljenih pogojih delovanja in ob močnem 
gospodarstvu, ki sponzorira in finančno 
podpira te aktivnosti, so tu tudi rezultati. 
V občini je v tem obdobju zelo narasel 
interes po vseh vrstah športne dejavnos
ti. Registriranih je preko trideset športnih 
in še preko sto drugih društvenih oblik 
dejavnosti iz raznih področij. 

Tudi kulturna dejavnost ima v občini 
močne korenine. Vrsta kulturnih društev 
in pevskih zborov je odraz angažiranosti 
naših ljudi na tem področju ljubiteljske 
kulture. V naših ljudeh je močna želja in 
zavest po ohranjanju kulturne tradicije 
teh naših krajev, ki jo radi in z ljubeznijo 
ponesejo tudi širše po naši domovini in 
svetu. 

Kulturni domovi po občini so žal v zelo 
slabem stanju, zato bo potrebno še veliko 
vlaganja, da bodo razmere kolikor toliko 
urejene. V tem obdobju smo uspeli sku
paj s krajani popraviti in odpraviti nekaj 
največjih problemov, tako da se v teh 
domovih lahko nemoteno odvija 
dejavnost in življenje. 

Iz občinskega proračuna smo finan
cirali tudi urejanje okolice cerkva ter 
vzdrževanje njihove zunanjosti in sodelo

vali pri sanaciji notranjosti. 
Največja investicija je bila 
urejanje okolice cerkve v 
Grosupljem in investicije v 
cerkev v Šmarju, kjer smo 
uredili trg pred cerkvijo, že 
nekaj let pa poteka sofinan
ciranje restavriranja notran
josti te cerkve, ki je 
proglašena za republiški 
kulturni spome-nik. 

Na področju socialne 
dejavnosti občine vodimo 
predvsem projekt Pomoči 
na domu, ki jo bo potrebno 
še razširiti po številu oskr
bovancev kot tudi kvaliteti 
oskrbe. To dejavnost smo iz 
Centra za socialno delo 
sedaj prenesli na Dom za 
ostarele, ki ima v tem pogle
du veliko izkušenj in je zain
teresiran za nadaljnjo 
širitev. 

Področje kmetijstva ni v 
izvirni pristojnosti občine, 
vendar se že vrsto let tudi na 
občini trudimo, kako olajšati 
in omogočiti našim 
občanom - kmetom, pre

hod na take vrste dejavnosti, ki jim bodo 
v težkih razmerah omogočile živeti in 
preživeti. Skozi proračun zagotavljamo 
delovanje raznih oblik društvene 
dejavnosti in izobraževanje za potrebe 
kmetijstva. Sredstva subvencij, ki so bila 
nekoč namenjena predvsem velikim 
kmetom, smo sedaj razširili na vse kmete 
in uvedli nekaj dodatnih področij pomoči. 

Urejanje prostora je ena najpomemb
nejših in najzahtevnejših nalog občine. 
Posegi v prostor so dolgoročni, zato to 
problematiko obravnavamo izrazito 
strokovno in z občutkom. Zaradi spre
menjenih razmer v družbi, velike potrebe 
po gradnji novih stanovanjskih in 
proizvodnih objektov, opuščanju kmetij
ske obdelave zemljišč idr., je pritisk na 
izrabo prostora izrazito velik. Da bi ob 
strokovnem planiranju in nadzoru v 
največji meri zadovoljili tudi želje in 
potrebe občanov, smo dela in priprave na 
prostorskih planih občine zelo pospešili. 

V tem času smo sprejeli en prostorski 
plan, drugi pa je tik pred sprejetjem. V 
večini primerov uspemo potrebe in želje 
občanov zadovoljiti, kdaj tudi ne. 
Zavedamo se, da je prostor enkratna 
dobrina, ki ni last samo naše generacije. 
Ob korektnem in strokovnem upoštevan
ju današnjih nujnosti in potreb moramo 
našim potomcem zapustiti dediščino, 
katere bodo veseli in nanjo ponosni. 
Prepričan sem, da smo delovali v tem 
duhu, v zadovoljstvo in korist vseh 
občanov. 

Zahvaljujem se vsem občanom za 
dobre želje, voljo, in sodelovanje. 
Zahvaljujem se tudi vsem svetnikom za 
njihov trud in prispevek, ki so ga vložili v 
delo občinskega sveta in s tem v dobre 
razvojne rezultate občine Grosuplje v tem 
mandatu. 

Župan Janez Lesjak 
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FESTIVAL KOALICIJE 
SLOVENIJA V M E N G Š U 

M e n g e š , 1 5 . s e p t e m 
bra - Kljub spremenljive
mu vremenu je napoved 
bogatega programa priv
ab i la š tev i lne č lane in 
č lan ice ter p r i v r žence 
S o c i a l d e m o k r a t s k e 
stranke Slovenije in Nove 
Slovenije z vseh koncev 
naše države. Vabilu orga
nizatorjev s e j e z veseljem 
odzvala tudi neodv isna 
predsedniška kandidatka 
Barbara Brezigar. 
Pri jetnega pri jatel jskega 
druženja se je na čelu z 
dr. Petrom Ver l i čem 
udelež i la tudi orga
n iz i rana s k u p i n a iz 
Grosupljega. 

Festival edinih opozici
jskih strank je bil mednar
odno obarvan, saj so bili 
med gosti tudi predstavni
ki političnih strank, ki so 
zastopane v Evropskem 
p a r l a m e n t u . S svoj imi 
nagovori so se domala vsi dotaknili 
vk l jučevan ja Sloveni je v Evropsko 
zvezo, govorili o pomenu demokraci je, 
o potrebi po enakopravnost i vseh 
državljanov, o strpnosti države, o svo
bodnih medij ih, izrekli pa so tudi pod
poro kandidatki na letošnjih predsed
niških volitvah Barbari Brezigar. 

P redsedn ik Nove Sloveni je dr. 
Andrej Bajuk je bil tudi tokrat precej 
kr i t ičen do v ladne pol i t ike, ki 
slovenske državl jane iz dneva v dan 
postavlja v slabši položaj, ter opozoril 
na obnašanje v ladajoče elite, ki čedal 
je bolj oži maneverski prostor idejam 
in rešitvam, ki jih ponujajo opozicijske 
stranke. Kot alternativo sedanji oblasti 
vidi koalicijo Slovenija, ki ji ni vseeno, 
kaj se dogaja v državi . Lepše jutro, 
lepši dan in lepše življenje lahko po 
Bajukovih besedah prinese že letošnja 
jesen z izvolitvijo Barbare Brezigar za 
predsednico države. 

Tudi predsednik Socia ldemokratske 
stranke Slovenije Janez Janša se je v 
svojem govoru dotakn i l letošnj ih 
predsedniških in lokalnih volitev. Menil 
je, da je čas, da se spremeni politična 
barva tako na predsedniški kot na 
lokalni ravni. Kritičen je bil do stanja, v 
katerem s e j e znašla s lovenska država 
in s tem njeni državl jani, ki "zgodbo o 
uspehu" najbolj čutijo na svojih denar
nicah. 

Neodvisna predsedniška kandidat
ka Barbara Brezigar je v svojem nagov
oru dala jasno vedeti , da je čas za 
s p r e m e m b e na vseh področ j ih od 
s p o š t o v a n j a č lovekov ih sta l išč in 

Dr. Peter Verlič se je preizkusil tudi v lickanju koruze. 

svobošč in do odnosov z rojaki po 
svetu. Po besedah Brezigarjeve je 
treba dati večjo težo strpnosti , spošto
vanju ter življenju v miru in sožitju. 

Pol i t ičnim nagovorom je s led i lo 
d ružabno srečanje, na katerem so se 
glavni gostje Barbara Brezigar, Janez 
Janša , dr. Andrej Bajuk ter številni 
poslanci in drugi strankarski veljaki 
pomešali med množico obiskovalcev 
festivala in z njimi veselo pokramljali . 

Organizatorji so poskrbeli tudi za 
zabavni program, v katerem so 
nastopili Karmen Stavec, ansambe l 
Franca Miheliča, Viktorji, harmonikar 
Boštjan Konečnik, Marjan Zgonc in 
številni drugi. Na prireditvenem pros
toru so potekale tudi družabne igre, ki 
so obiskovalce še dodatno razvedrile 
in j im polepšale nedeljski popoldan. 
Za tekmovanje v lickanju koruze sta 
bila - na v veliko zabavo obiskovalcev iz 
Grosupljega - izžrebana tudi dr. Peter 
Verlič in Mart in Tomažin. Delo j ima je 
šlo dobro od rok. Natančni sodniki so 
prešteli in ugotovili, da sta osvojila 
drugo mesto. Za en s a m koruzni storž 
sta bila od grosupeljske naveze boljša 
poslanca Mirko Zamernik in Alojz Sok. 

Na svoj račun so prišli tudi najmla
jš i , saj je bil samo zanje pripravljen 
otroški kotiček, kjer so se lahko igrali z 
vrstniki in pokazali svoje umetniške 
spretnosti . Skratka,v Mengšu ni bilo 
nikomur dolgčas, manjkalo ni dobre 
volje, zabave, petja, plesa in seveda 
prijetnih trenutkov druženja s politični
mi veljaki koalicije Slovenija. 

Povzetek pripravil Janez Plntar 

Izhajajoč iz pozitivnih vrednot slovenske pomladi in slovenske osamosvojitve ter pozitivnih izkušenj, pridobljenih z 
dosedanj im sodelovanjem, podpisujejo 0 0 S D S Grosuplje, 0 0 N.Si Grosuplje in 0 0 SLS Grosuplje naslednji : 

DOGOVOR 0 SODELOVANJU 
0 0 N.Si Grosuplje, 0 0 SDS Grosuplje in 0 0 SLS Grosuplje izražajo jasno željo in namero po sodelovanju in skupnem poli

tičnem nastopanju v občini Grosuplje. 
Zaradi skupne pomladne usmeritve in pozitivnih izkušenj, pridobljenih z dosedanjim sodelovanjem, želijo občinski odbori SDS, 

N.Si in SLS Grosuplje svoje politične programe uskladiti tako, da bo možen enoten nastop pri bodočem delu v občini in na bližnjih 
lokalnih volitvah. 

Občinski odbori nameravajo v bodoče sodelovati ne glede na izid lokalnih volitev 2 0 0 2 . 
Na lokalnih volitvah si bodo odbori po svojih najboljših močeh medsebojno pomagali in se trudili za enoten nastop. Izogibali 

se bodo vsakemu medsebojnemu rivalstvu in konkuriranju. 
Na lokalnih volitvah 2 0 0 2 bodo vsi trije občinski odbori nastopili s skupnim županskim kandidatom dr. Petrom Verličem. 
Vsi trije odbori se bodo po svojih najboljših močeh in možnostih zavzemali za njegovo izvolitev. 
Na proporcionalnih volitvah v občinski svet pa bodo odbori nastopili vsak s svojo listo, pri večinskih volitvah v KS pa bodo 

poizkušali liste uskladiti in nastopiti s skupnimi kandidati. 
Odbori bodo praviloma krili vsak svoje stroške, razen stroškov županske volilne kampanje, ki si jih bodo odbori razdelili v 

sorazmerju z volilnim uspehom. 
Občinski odbori so pripravljeni in si žele sodelovati tudi z drugimi političnimi strankami in posamezniki, ki zagovarjajo in se 

zavzemajo za iste ali podobne cilje in vrednote. 
O sodelovanju z drugimi zainteresiranimi strankami ali posamezniki se bodo vsi trije odbori predhodno medsebojno uskladili. 
Občinski odbori SDS Grosuplje, N.Si Grosuplje in SLS Grosuplje nameravajo še pred koncem leta pripraviti in podpisati tudi 

koalicijsko pogodbo, v kateri bodo prihodnje sodelovanje in medsebojni odnosi vseh treh strank podrobneje opredeljeni. 
Dogovor stopi v veljavo, ko ga potrdijo 10 0 0 vseh treh strank. 

Na Grosupl jem, 16. oktobra 2 0 0 2 

Predsednik 0 0 SDS Grosuplje 
Božo Predalič 

Predsednik 0 0 N.Si Grosuplje 
Mihael Kadunc 

Predsednik 0 0 SLS Grosuplje 
Matjaž Trontelj 

P R E D S E D N I Š K I KANDIDAT 
DR. ARHAR OBISKAL GROSUPLJE 

Grosuplje - V nedeljo, 2 9 . septembra 2 0 0 2 , je bila za 
Grosuplje in okol ico praznična in v vsakem pogledu tudi 
zgodovinska, saj je župnija sv. Mihaela praznovala farno žegnan-
je, ki ima na Grosupljem bogato zgodovino. Letošnje praznovan
je je bilo še posebej slavnostno, saj je župnija praznovala 30-let-
nico nove župnijske cerkve in blagoslov mozaika Prešernovega 
nagrajenca patra Marka Ivana Rupnika. 

Slovesnosti ob tem dogodku se je na povabilo občinskega 
svetnika g. Matjaža Trontlja udeležil tudi kandidat za predsedni
ka republike Slovenije dr. France Arhar z družino. Ob tej 
priložnosti se je v neformalnem pogovoru srečal s številnimi 
udeleženci praznovanja. Žegnanjskih slovesnosti se je udeležil 
tudi Minister za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano mag. Franc 
But. 

M.T. 

V grosupeljski cerkvi sta bila na letošnji žegnanjski nedelji tudi 
mag. Franci But in dr. France Arhar. - Foto: Boštjan Šest 

BREZ VIZIJE V I Z T E K A J O Č E M SE MANDATU 
Poročilo kluba svetnikov 00 SDS o delu v občinskem svetu Občine Grosuplje v mandatu 1998 - 2002 

NOVA SLOVENIJA -
KRŠČANSKA LJUDSKA 

STRANKA 
Z ODGOVORNOSTJO 

PRIPRAVLJENA NA VOLITVE 
Predvolilni čas je čas, ko se zazremo v pretekli čas in ugo 

tavljamo, v čem smo in v čem nismo uspeli. 

Prizadevanja za nadaljnji obstoj, napredek in uveljavitev 
našega naroda bi bila nemogoča, če bi zanikali izročilo in 
pretrgali vezi, ki nas vežejo s preteklostjo. Komunistična vla
davina je pustila v našem narodu zelo hude in globoke rane. 
Za resnico in pravičnost v njej ni bilo prostora. Poteptane so 
bile krščanske vrednote in narodna kultura, v kateri so nas 
vzgajali naši starši. 

Upor proti grobi liberalistični miselnosti današnjega časa, 
ki postavlja v ospredje le posameznike in njihove koristi, za 
dobro naroda kot celote pa ji ni mar, nas je združilo v NOVI 
SLOVENIJI - krščanski ljudski stranki. Naša želja je, da bi 
duhovne, moralne in narodne vrednote zopet zaživele v 
slovenskih srcih. Lepo je začeti ob misli, da nismo sami, da 
imamo prijatelje in sodelavce z enakimi ali podobnimi želja
mi in cilji. Trudimo se skupaj, zato se ne bojmo odkrito pod
preti ljudi na volitvah, katerih govorica je jasna in jim skrb za 
prihodnost našega naroda niso le prazne besede. Odločno 
se bomo postavili na stran resnice in pravičnosti. 

Zato je odgovorna naloga nas vseh, da ne le kandidiramo, 
ampak predvsem tudi gremo na volitve in premišljeno odd
amo svoj glas tistemu, ki mu zaupamo. Če ne gremo na 
volitve, pomeni enako, kot vzeti glas tistemu, ki bi ga volili. 

Svoje moči, znanje in izkušnje bomo skušali uporabiti v 
dobro SLOVENIJE in UUDI, ki v njej živimo. Zastavili smo 
svoja imena. Na vas je, da jih izberete ali zavrnete. Eno ali 
drugo bomo sprejeli. V primeru izvolitve pa smo pripravljeni 
prevzeti tudi odgovornost. 

ZATO GRADIMO SKUPAJ NARODNO HIŠO, NAŠO 
SLOVENSKO HIŠO NA TRDNI SKALI RESNICE IN ODGOV 
ORNOSTI. 

NOVA SLOVENIJA - KRŠČANSKA LJUDSKA STRANKA 
00 GROSUPLJE, MIha Kadunc 

Delo svetnic in svetnikov 
SDS v občinskem svetu 
Občine Grosuplje se izteka. 
Naša skupna ugotovitev je, 
da občina Grosuplje ni znala 
v celoti izkoristiti svojih 
razvojnih možnosti. Razlog 
je preprost: občina 
Grosuplje nima vizije in 
strategije razvoja na noben
em od pomembnih področij. 
Vsi pa vemo kako uspešen je 
gospodar, ki nima jasnega 
cilja. 

D o t a k n i m o s e s a m o n e k a t e r i h 
glavnih s labost i v preteklem m a n 
datu : 

-Področ je d r u ž b e n i h dejavnost i je 
bi lo razd rob l jeno in n e p o v e z a n o . 
Temu pr imerno so se zato drobi la 
tudi p ro računska s redstva . 

-Pr i ure janju p ros tora s m o bil i 
pr iče mnogim predlogom s p r e m e m b 
že spre jet ih z a z i d a l n i h n a č r t o v s 
s t ran i o b č i n s k e uprave . Pri s p r e 
m e m b a h p r o s t o r s k i h p lanov pa 
obč inska uprava po n a š e m mnenju 
ni znala dovolj pr is luhni la s t i s k a m 
občanov . 

-Še s labše se je godi lo c e s t n e m u 
g o s p o d a r s t v u , kjer je bi lo za 
v z d r ž e v a n j e in m o d e r n i z a c i j o 
lokalnih cest vedno premalo pos luha 
in denar ja , da ne govor imo o promet
ni varnost i , (p ločnik i , razsvet l java, 
pos ta ja l i šča , zavarovanja že l . pre

hodov itd.). 
- N a p o d r o č j u k o m u n a l n e in f ra 

s t r u k t u r e m o č n o z a m u j a g radn ja 
k a n a l i z a c i j s k e g a in v o d o v o d n e g a 
omrež ja v obč in i . Ravno tako tudi 
menjava zdravju škodl j iv ih azbestn ih 
vodovodnih cevi . 

M e n i m o , d a bi m n o g o 
nedorečenos t i odpad lo , če bi obč ina 
i m e l a i z d e l a n o st rategi jo razvoja . 
Zato s m o svetnik i S D S in S L S skupaj 
pripravili in predlagal i plan investici j 
v obč in i Grosupl je do leta 2 0 0 4 . P lan 
je obč insk i svet s icer sprejel , žal pa 
ga obč inska uprava, kljub njegovi 
vel javnost i ni upoš teva la . Svetn ik i 
S D S s m o se skupaj s svetniki S L S 
odzival i na predloge obč insk ih pro
r a č u n o v z a m a n d m a j i , s kater imi 
s m o žele l i d o s e č i u r a v n o t e ž e n o s t 
porabe p roračunskega denar ja , ven
dar s m o pozneje ob pregledu real 

izacije p ro računov ugotovil i , da se z 
a m a n d m a j i spre jete p r o r a č u n s k e 
postavke v g lavnem niso izvajale. 

Svetn ice in svetniki S D S smo v 
p r e t e k l e m m a n d a t u de la l i v 
obč inskem svetu strokovno in s m o z 
argument i zastopal i svoja sta l išča . 
Ves čas s m o se tudi trudil i doseč i 
soglasje in sodelovanje vseh poli 
t ičnih st rank. Žal je bilo mnogokrat s 
strani ž u p a n a ter strank LDS in ZLSD 
za naše pobude premalo pos luha . Po 
n a š e m mnenju je bila največja škoda 
v i z tekajočem se mandatu ravno 
nepripravl jenost prisluhnit i tudi dru
g a č n e m u mnenju , kar je del i lo o b č i n 
ski svet na dva nasprotna po la , kar 
pa za obč ino zagotovo ni bilo dobro. 

Dr. Peter Verlič 
Vodja kluba svetnikov SDS 

Z a v o d z a p r o s t o r s k o , 

k o m u n a l n o i n 

s t a n o v a n j s k o u r e j a n j e 

G r o s u p l j e , d . o . o . 

PRI GRADNJI VAŠEGA NOVEGA 
ALI ADAPTACIJI OBSTOJEČEGA 
OBJEKTA 

v a m n u d i m o : 
- i z d e l a v o l o k a c i j s k e 

d o k u m e n t a c i j e 

- i z d e l a v o p r o j e k t n e 
d o k u m e n t a c i j e z a v s e 
v r s t e o b j e k t o v 

- p r i d o b i v a n j e p r o j e k t n e 
d o k u m e n a t c i j e z a 
g r a d b e n o d o v o l j e n j e 

Majdetf nas na 
Taborsk i ces t i 3 na Grosup l jem 
in po telefonu 
01 781 0 3 2 0 ali 01 781 0 3 2 8 . 



G R O S U P E L J S K A PODJETJA IN OBRTNIKI 
NA 3 5 . C E L J S K E M M E D N A R O D N E M O B R T N E M S E J M U 

Na jubilejnem sejmu se je predstavilo 1.700 raz-
stavljalcev iz 32 držav, med njimi 9 iz naše občine. 

Sejem je obiskalo okoli 175.000 obiskovalcev. 

18. septembra je na cel jskem sejmišču zaprl vrata jubilejni, 3 5 . mednarodni 
obrtni sejem (MOS). Letos je na željo razstavljalcev prvič trajal " le" 8 sejemskih 
dni , od srede do srede, saj je bil tako prilagojen njihovemu poslovnemu urniku. 

DRUGI NAJVEČJI OBRTNI SEJEM V EVROPI. 
Na letošnji največji slovenski sejemski prireditvi se je na 6 0 . 0 0 0 m2 pred

stavilo 1 .700 razstavljalcev iz 3 2 držav. Prisotni so bili razstavljalci iz Avstrije, 
Bosne in Hercegovine, H r v a š k e , Indije, Italije, Jugoslavi je , M a d ž a r s k e , 
Makedoni je, Nemčije in Pakistana, zastopani pa praktično iz vseh evropskih 
držav, Izraela, Japonske, Kanade, Kitajske, Tajvana, Turčije, ZDA... Organizatorji 
pravijo, da lahko letošnji MOS s 5 0 strokovnimi in poslovnimi prireditvami ter 
celodnevnim zabavnim dogajanjem na zunanjem prireditvenem odru upravičeno 
poimenujemo tudi največji medijski dogodek septembra. Prva ocena števila 
obiskovalcev je 1 7 5 . 0 0 0 . Še pomembneje je, da se celjski sejem uvršča tudi 
med največje v Evropi, saj je za munchensk im drugi največji obrtni sejem v 
Evropi. 

SPREMLJALO GA JE 250 NOVINARJEV. 
"Vsi sejemski dnevi so bili kakovostnejši in množičnejši po udeležbi od tistih v 

lanskem letu" je ob zaključku jubilejnega MOS povedal mag. Franc Pangerl, 
direktor uprave Celjskega sejma in dodal , da je ocena po prvih vtisih zelo pozi
t ivna. Sejem je letos spremljalo tudi več predstavnikov s e d m e sile, zato je bil 
dogodek bolj opazen v slovenskih, pa tudi v nekaterih hrvaških in drugih tujih 
medijih. Skoraj 2 5 0 novinarjev, urednikov, snemalcev, fotoreporterjev je v osmih 
dneh sejma šlo skozi novinarsko središče. 

POMEMBNI OBISKOVALCI. 
Največ zaslug za organizacijo sejma imajo tudi letos Obrtna zbornica Slovenije, 

Gospodarska zbornica Slovenije, Ministrstvo za gospodarstvo in Pospeševalni 
center za malo gospodarstvo. Na sejem so poleg velikega števila razstavljalcev in 
obiskovalcev uspeli privabiti veliko znanih in zanimivih gostov iz polit ičnega, 
gospodarskega in družbenega živjenja. Poleg najpomembnejšega gosta, dr. 
Janeza Drnovška , še ministre in ministr ico: mag. Francija Buta , Jakoba 
Presečnika, dr. Lucijo Čok, evropskega veleposlanika v Slovenij i , Erwana 
Fouereja, in številne druge veleposlanike v Sloveniji, nekatere kandidate za 
predsednika države: dr. Franceta Arharja, dr. Antona Beblerja, Jureta Cekuto, 
Zmaga Jelinčiča Plemenitega in dr. Leva Krefta, generalno državno tožilko, dr. 
Zdenko Cerar, ter generalnega direktorja slovenske policije, Marka Pogorevca. 

ZANIMIVE TEME. 
Med posvetovanji in srečanji s e m izbrala le nekaj naslovov: Srečanje med 

Italijo in Slovenijo na temo pobud čezmejnega sodelovanja med državama, 
Perspektive izobraževanja za obrt, Dan spominkarjev Slovenije in podelitev 
naslova slovenski turistični spominek leta 2 0 0 2 , Varčevanje v vrednostnih papir
jih - privlačna alternativa bančnim depozitom, Vodenje poslovnih knjig v letu 
2 0 0 3 : predlog novega računovodskega standarda 3 9 za samostojne podjetnike, 
Lokalni podjetniški center je pripravil animaci jsko delavnico na temo razvoja 
lokalnih gozdov. 

Na se jmu se je predstavi lo tudi 
nekaj podjetij in obrtnikov iz naše 
občine. Zasledil i smo naslednje: 

BUKOVAC & Co. 
poslovne storitve, d.n.o., 

Cesta na Krko 20, Grosuplje. 
N a j p o m e m b n e j š e dejavnost i pod

je t ja s o : z a s t o p a n j e , p r o d a j a in 
m o n t a ž a F instra l PVC o k e n , vhodn ih 
vrat in z i m s k i h vrtov. Izvedejo vsa 
notranja zak l jučna g r a d b e n a d e l a , 
s i s t e m K n a u f , g a r a ž n a v ra ta na 
motorni pogon Crawford ter o k e n s k e 
pol ice H e l o p a l . 

Na se jmu so imel i prvo u radna 
predstav i tev VINYLIT PVC f a s a d . Gre 
za novost v S l o v e n i j i , hk ra t i so 
e k s k l u z i v n i z a s t o p n i k . O m e n j e n a 
f a s a d a je prva s u h o m o n t a ž n a f a s a 
da na t r ž i š č u . Osnova je trdi PVC, ki 
je p o s u t z n a r a v n i m m i n e r a l n i m 
p o s i p o m . D o b a v a in i z d e l a v a ni 
o m e j e n a na letni čas , pri izdelavi ni 
dodatne v lage, je vodoodporna in 
negor l j iva, p r a l n a , nudi dobro toplot 
no in z v o č n o izo lat ivnost . Za vse 
skupaj velja 3 0 let garanc i je . 

G-M&M Proizvodnja in 
marketing d.o.o., 

Brvace 11, Grosuplje. 
Podjetje se ukvarja s proizvodnjo, 

prodajo in serv is i ran jem števi ln ih 
blagovnih znamk, med drugim Black & 
Decker, DeVValt, P i ranha, Bavrische 
Bohrervverke, D o m , Corbin , Sandr i -
Garden in Minicraft. Podjetje ima 1 0 0 
zaposlenih. Iz leta v leto povečujejo 
tako promet kot dobiček. Letno ustvar
ijo okoli 16 milijonov evrov prometa, 
od tega 1 1 , 5 milijonov evrov na tujih 
trgih. Pomembna informacija je tudi, 
da so junija 2 0 0 2 pridobili certifikat 
ISO 9 0 0 1 : 2 0 0 0 . Aktua lne infor
maci je objavljajo na spletni strani 
http://www.e-mm.si. 

Letos so na trg plasi ra l i okol i 
trideset novih orodij. M e d njimi naj 
omenimo le: DeVValt D 2 5 9 0 0 K rušilno 
kladivo, DeVValt DW 7 0 6 E stabilno 
krožno žago, Black & Decker HP 1 2 6 
F2K akumulatorski vrtalnik (njegova 
posebnost je Quick Connect hitro 
vpenja lna glava in akumulato r 
na jnove jše Fire Storm generaci je) , 
Black & Decker KW 8 5 0 elektronski 
rezkalnik. 

KLIMATIZACIJA d.o.o., 
Paradišče 9, Šmarje - Sap. 
Proizvodnja: izdelava pravokotnih in 

okroglih kanalov iz pocinkane, inox in alu 
pločevine z oblikovnimi kosi, klimatske 
naprave, ventilatorji ter izdelava opreme 
po naroči lu. Montaža : sistemov za 
prezračevanje, klimatizacijo in 
tehnološko odsesovanje. Inženiring: nad
zor izvajanja del, svetovalni inženiring. 

V letu 2 0 0 0 so pričeli razvijati kli 
matske naprave. Danes se že lahko 
pohvalijo z uspešnimi model i : stratos, 
cirrus, nubes, cumulus ter z najnove
jš im, imenovanim stropni stratos. Več 
lahko preberete na spletn i st rani 
www.klimatizaciia.si 

MZG D.O.O., 
Ob Grosupeljščici 5,Grosuplje. 

Podjetje proizvaja pisarniško pohišt
vo, otroško in mlad insko pohištvo , 
opremo za apar tmaje in hote lske 
sobe, dnevne sobe in predsobe. 

Na sejmu se je predstavilo prvič. Z 
obiskom so bili zadovoljni. 

PIL INŽENIRING d.o.o., 
Levstikova 24, Grosuplje. 

Dejavnosti podjetja so: napeljava 
centralne kurjave, plinskih instalacij , 
vodovodnih instalacij , prezračevanja, 
ke ramičars tvo in inženir ing. Vel iko 
proizvodov si lahko ogledate v salonu 
keramike. 

Podjetje zastopa naslednje proizva
jalce: keramične ploščice Faetano del 
Conca, Cer im, S ichenia , Floor gres, 
radiatorje Korado, sanitarno keramiko 
Jacob Delafon, plastični cevni s istem 
Instalplast, pocinkane fitinge Monta-
na, peč i , grelce vode in kamine 
R e m a g , kopa lne kadi Riho ter 
ekspanzi jske posode Dukla. Tehnične 
podatke in cenike najdete na spletni 
strani www.pil-remag.si 

PODRŽAJ GREGOR S.P. - F & G 
PODRŽAJ, PROIZVODNJA 

ŠTEDILNIKOV, 
Perovo 13, Grosuplje. 

Dejavnost podjetnika obsega izdela
vo zidanih štedilnikov na trdo gorivo, 
plin in elektriko v raznovrstnih kombi
nacijah, po želji naročnika. Izdelajo 
tudi kuhinjske nape po naročilu. Tako 
kot na številnih drugih sejmih smo ga 
lahko srečali tudi na tem. 

PROFIS d.o.o. PROIZVODNJA 
KOVINSKIH IZDELKOV, STRO

JEV IN NAPRAV, 
Industrijska c. 1, Grosuplje. 
Je podjetje z več le tno t radic i jo . 

Proizvodni program obsega: proizvod
njo serijskih izdelkov za strojno indus
trijo (npr. hidravlične škarje) ter strojev 
za obnovo smuči (izvoz v Avstrijo in 
Švico), posodabljanje strojev s pozi-
cioniranimi napravami, strojegradnjo 
po naroči lu , storitve po naroči lu z 
vsemi tehnološkimi operaci jami (od 
projektiranja in razreza materiala do 
površ inske zašč i te , montaže in 
serv isa. Dvajset stalno zaposlenih ust
vari letno približno 1,3 milijone evrov 
prometa, od tega dve tretjini pri izvozu. 
Razvoj podjetja gre predvsem v smeri 
razvoja strojegradnje in nuđenja uslug 
pri zahtevni strojni obdelavi. 

RAZVEDRILO 
založniško podjetje, d.o.o., 
Mali vrh 93, Šmarje - Sap. 
Dejavnosti podjetja so: 
- izdajanje ugankarsk ih revij 

Razvedrila in revije Moj otrok 
- repro studio (oblikovanje, priprava 

za tisk in osvetljevanje filmov) 
- t iskarna (maksimalen format t iska 

B I na stroju Heidelberg Speedmaster) 
- i zdelava katalogov, z loženk, 

letakov; reference: Tehnounion , 
Izletnik Celje, Ariel, Adria 

- izdelava in prodaja promocijskega -
novoletnega programa (koledarj i , 
rokovniki...) tudi po želji stranke. 

SAINT - GOBAIN VVEBER 
TERRANOVA d.o.o, 

Ljubljanska 68, Grosuplje. 
Podjetje se predstavi: Terranova je 

del poslovne skupine SAINT-GOBAIN 
VVEBER, ki je vaš najboljši partner na 
področ ju f a s a d po vsem svetu . 
Terranova pomeni najvišjo kakovost 
fasadnih materialov, notranjih barv in 
lepil za keramiko. Pri fasadah s m o 
special iz i rani za toplotno- izolaci jske 
s is teme, sani rne omete, minera lne 
plemenite omete in barve. 

Mag. Tatjana Jamnlk Skublc 

DR. PETER 
VERLIC 
N O V I Ž U P A 

O B Č I N E 

Ob upoštevanju analiz javnega mnenja lahko z 
veliko verjetnostjo napovemo dr. Petra Verliča 
kot zmagovalca letošnjih županjskih volitev v 
občini Grosuplje. 

Ko smo poizkušali ugotoviti možnosti izvolitve 
posameznih županskih kandidatov v občini 
Grosuplje, smo hitro ugotovili, da sta najresnejša 
kandidata za to odgovorno mesto dosedanji 
župan in dr. Peter Verlič. To, da je Verlič skupni 
županjski kandidat vseh treh pomladnih strank 
(SDS, N.Si in SLS) ter da mu zaupa in ga javno 
podpira veliko število uglednih občanov naše 
občine, mu daje nesporno prednost. 

Zato lahko že danes z veliko gotovostjo 
napovemo, da Je dr. Peter Verlič bodoči župan 
občine Grosuplje. 

Naročnik oglasa je 

00 Socialdemokratske stranke Grosuplje 
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CONA SEVER BOGATEJŠA 
ZA MERCATOR CENTER 

"Veselimo se nove prido
bitve, novega trgovskega 
centra, za katerega lahko 
rečemo, da je naša trgo
v ina , saj v Grosup l jem 
deluje že nekaj desetletij . 
S korektnim odnosom do 
kupcev si je ustvari l 
domov insko pravico, ki 
tudi dirketorju d o p u š č a 
pravico, da lahko reče: 
Dobrodošl i pri nas!" je v 
pozdravnem nagovoru 
ž u p a n o b č i n e Grosupl je 
Janez Lesjak pozdravi l 
na jbo l jšega s o s e d a in 
prvaka pos lovne verige 
Mercator Zorana Janko -
viča. Grosuplje je najbolj 
g o s p o d a r s k o usmer jena 
občina z ogromno investicij 
v g o s p o d a r s k o in 
stanovanjsko dejavnost, je 
še pridal župan , zato je 
center našel pravo lokaci Štefan Plankar, Janez Lesjak in menedžer leta 
jo s katero bodo zado ^ J a n k o v j č s o d m ž n o stopi|j s k „ z j y r a t a „ o v e . 
voljni prav vsi, tako krajani 
kot podjetje s a m o . Sa trgovskega centra. Foto: Barbara Pance 
Predsednik uprave poslovnega s istema Mercator je nato pojasnil, da je "njego
vo" podjetje največje in tudi najbolj slovensko. Lastniki so pretežno Slovenci in 
tudi 76 odstotkov vse proizvodnje je slovenske. Da Jankovič pozna kupno moč 
našega kraja, mu ni bilo potrebno posebej poudarjati, s ponosom pa je povedal, 
da je Mercator pod svoje okrilje sprejel najboljšo slovensko pekarno, ki se po 
novem uveljavlja tudi na Hrvaškem, Pekarno Grosuplje. "Bodite najbolj pri nas 
d o m a , Mercator je najboljši sosed , " je še pozval veliki gospodarstvenik, ki tudi 
upa, da bo trgovina z nekaj več kot tisoč kvadratnimi metri površine in okoli 7 0 
parkirnimi mesti kmalu postala premajhna, da pa jo bodo z veseljem povečali . V 
poslovni stavbi je poleg supermarketa našlo prostor še nekaj lokalov, in sicer 
bife, frizerski sa lon, fotografski studio, butik z otroškimi oblačili ter Loterija 
Slovenije. Otvoritev novega centra pa je hčerinsko podjetje Mercatorja, Pekarna 
Grosuplje, s lovesno združila tudi s prevzemom pokroviteljstva nad rokometnim 
klubom Grosuplje in darovala štirimilijonski ček, ki ga je direktor pekarne Štefan 
Plankar predal predsedniku kluba Borisu Peterki. "Z uvrstitvijo v prvo B ligo so se 
rokometaši približali najboljšim. Za prodor mednje j im dajemo ime in štiriletno 
pogodbo, pa še kakšno žemljico za na pot. Odslej se bo tudi v Grosupljem igral 
dober rokomet," je pribil Plankar in v zahvalo prejel dres s svojim imenom in s 

števi lko e n a , kar ga po 
novem postavl ja za naj 
boljšega branilca težkih žog. 
Presenet i l pa je tudi 
Mercator, in sicer s kritjem 
s t roškov projektne d o k u 
mentacije v višini treh mili 
jonov tolarjev za izgradnjo 
novega vrtca na mestu nek
danje poslovalnice Vele pri 
šoli Louisa A d a m i č a na 
Tovarniški. Ob tej gesti je 
Lesjak pogumno zastav i l 
besedo: "Mercator vse to 
de la za svoje b o d o č e 
kupce ! " Na prireditvi so 
nabrusili pete in ogreli grla 
tudi radenski dekleta in fan
tje, ki že dvajset let pople
sujejo v folklorni skupin i 
pod mentors tvom Olge 
Gruden, vrtelo se je kolo 
sreče, obiskovalce pa so ob 
nakupu ves dan zabavali s 
petjem in igro. Petek, 1 3 . 
s e p t e m b r a , za Grosupl je 
nikakor ni bil črn dan! 
Barbara Pance 

Zadovoljstvo na obeh straneh - Boris Peterka, 
predsednik RK Pekarne Grosuplje in direktor 
pekarne Štefan Plankar. Foto: Barbara Pance 

DRUGO MESTO ZA PEKARNO GROSU
PLJE NA EVROPSKEM OCENJEVANJU 

LJubljana, 17. oktober 2002 - Letošnje zasedanje sveta FEIEA, evropske fede
racije urednikov podjetniških glasil, se je odvijalo v Ljubljani In se je 13. oktobra 
zaključilo s podelitvijo nagrad Grand Prix. Med slovenskimi uvrstitvami je najvišje 
segla Pekarna Grosuplje z drugim mestom v kategoriji letnih poročil. 

FEIEA združuje več tisoč članov, urednikov in novinarjev iz 12 evropskih držav. V 
ospredju letošnjega srečanja v organizaciji Aktiva novinarjev v podjetjih in zavodih pri 
Društvu novinarjev Slovenije so bile izkušnje, težave in priložnosti, ki jih v komunikaci
jah sproža sodobna tehnologija. Na tekmovanju za FEIEA Grand Prix pa so se v petih 
kategorijah pomerila izbrana dela iz nacionalnih selekcij desetih evropskih držav. 
Najvišje se je letos med slovenskimi deli uvrstilo letno poročilo Pekarne Grosuplje. V 
kategoriji letnih poročil je z minimalno razliko do najvišje uvrščenega zasedlo drugo 
mesto. 

Po besedah Mete Verbič, članice mednarodne žirije in predsednice Aktiva, se naši 
podjetniški tiskani in elektronski mediji lahko enakovredno kosajo z evropskimi na 
področju vsebin, pomembnejše mesto pa morajo v uredniški zasnovi nameniti 
kreativnosti. 

Pekarna Grosuplje, d.d. 

Kmetijski center pod Boštanjem -

Odprta trgovina s kmetijskim materialom 
in pokrita tržnica "Grajski vrt" 

V soboto, 19. oktobra so pod 
Boštanjem proslavili odprtje trgovi
ne s kmetijskimi stroji, nadomest
nimi deli za kmetijske stroje, orod
jem za kmetovalce, v trgovini pa 
bodo prodajali tudi krmila, hrano za 
male živali, semena, sadike, pa tudi 
kmetijska zaščitna sredstva in 
gume za kmetijske stroje. Hkrati je 
bila pod velikim lani prenovljenim 
nadstreškom odprta tržnica Grajski 
vrt, na kateri bodo lahko prodajali 
tudi okoliški kmetje svoje tržne 
viške, predvsem s pridelki ljudem 
prijaznega in ekološkega kmetovan
ja, saj "Grajski vrt ponuja sveže 
dobrote, drobne pozornosti in 
priložnosti za nešteto bežnih 
srečanj..." (kot so zapisali v 
priložnosti prepognjenki). 

V 16 . stoletju je Jakob pl. Lamberg 
na starem gradišču Sagradec sezidal 
grad in pristavo ter ju imenoval 
VVaussenstain (Beli Kamen). Grof E. L. 
Ursini Blagaj je dobil boštanjsko po
sest v last leta 1 6 7 8 . V letu 1 7 5 5 je 
posest obsegala 173 kmetij in pol 
(gruntov) Zadnji lastnik je bil Ludvik 
Lazarini. 

Takšna je bila zelo na kratko zgodba 
pred stoletji, ki so jo zapisali v pre-
pognjenko z naslovom Grajski vrt -
tržnica pod gradom. Dejansko pa je 
neposredno ob j u ž n e m delu gradu 
nekoč bil baročno urejen cvetlični vrt, 
na jugovzhodnem vogalu vrta pa je bil 
postavljen vrtni paviljon, do katerega 
je peljala tudi pokrita lesena nad
strešnica. Le nekaj metrov proti zaho
du je bila urejena terasa s kamnito 
mizo v senci visokih lip in kostanjev. 

Danes na s a m e m gradu te zgodbe 
ni več. Se pa je začela nova zgodba, od
kar sta kupila zgradbe samega poses
tva Franc Krampelj in Lado Kastel ic , ki 
sta po rodu sicer oba Zagradčana. 
Lado Kastel ic še ni izvedel vsega načr
ta v nekdanjem velikem hlevu, kjer se 
je že odvilo nekaj večjih prireditev, 
Franc Krampelj pa je s skupino, orga
niz i rano v S a m o p o m o č i Zagradec 

"Prekrščen kmet Stane" s korb'co, zel
jem, kuro in marelo je prav tako 
poiskal tržnico Rajski vrt pad 
Baštajem." 

Tik pred rezanjem traku: Franc 
Krampelj, župan Janez Lesjak, kmetisj-
ka pospeševalka Ana Pavčič in župnik 
Andrej Šink. 
povezavi z Radenskim poljem. Nato je 
župnik Andrej Šink blagoslovil kmetij
ski center ter v molitvenih prošnjah 
zaželel , naj se ga ognejo vse nesreče. 

Po s lavnostnem delu, v katerem so 
poleg b e s e d e prevladoval i p e s e m , 
glasba in ples, se je začelo veselo 
druženje ob zvokih vesele harmonike 
Draga Zakrajška, pokusili smo pečen 
kostanj in mošt, lahko pa si je vsak 
kupil na novo odprt i t ržnic i razno 
sadje , zelenjavo in osta le pol jske 
pridelke. V galerijskem prostoru pa sta 
ob projekciji diapozit ivov z Raden 
skega polja "krajinarja" Mitje Škerjan-
c a , ki je precej sodeloval tudi v sveto
vanjih pri zunanjem in notranjem izgle
du prenovljenih prostorov, razstavljala 
tudi m e d n a r o d n o uvel javl jena 

Tržnica Grajski vrt pod pokritem nad
streškom. 

akademska kiparka Lučka Koščak iz 
Plešivice in mladi ter izjemno talenti
ran sl ikar K l e m e n Bened ik iz 
Grosupl jega. Pa tudi ustvar jalne 
delavnice za otroke z go. Mar to 
Benedik so bile, pa s konjsko vprego v 
l ično obnov l jenem in m e h k o 
podloženem "feder vozičku" - zaprav-
Ih j ivčku, last Toneta K a s t e l i c a iz 
Zagradca, ste se lahko zapeljali ali pa 
zajahali pravo iskro kobilico last Alojza 
Klančarja iz Malega Mlačevega. 

Jože Mlkllč 

Moški pevski zbor med "žalsko žabjo 
himno". 

z.b.o. že precej preuredil močno zane
marjene zgradbe nekdanjega druž
benega posestva. 

V kulturnem delu programa, ki so 
mu dali naslov "Kita kmečkega življen
ja plete predvčeraj v danes" so sode
lovali mladi iz Žalne, folklorna skupina 
iz Račne, Stane Zaletelj, Moški pevski 
zbor Samoras tn ik in učenc i iz 
podružnične osnovne šole Žalna. Pred 
rezanjem traku je župan Janez Lesajk 
opisal nekaj podrobnosti v zvezi z 
dogovori ob nakupu posestva, pa nato 
o razvojnem programu CRPOV v 



P R V I H 1 0 LET 
Kako ponosni smo letos vsi taborniki rodu Louis Adamič! Naša 

obletnica je res samo naša, pa čeprav jih je le nekaj, ki so še danes 
taborniki in so z nami že od prvih let. Pa vseeno imamo vsi 
občutek, kot da s m o že od začetka skupaj , kot da s m o mi tisti, ki 
s m o prehodili to dolgo pot. 

In zdaj, ko se oziramo nazaj, na vseh 3 0 let, opažamo, koliko 
smo storili, kaj vse s m o ponudili mladini in družbi okrog nas. In 
zato vemo, da si zasluž imo praznovanje. Kajti naša energija še ni 
usahni la , še vedno želimo dajati in tudi res dajemo. Današnji mla 
dini, družbi in nam s a m i m . 

Težko opišeš 3 0 let dela. Zato so pred vami le izseki dela v prvih 
desetih letih. 

PIŠE SE LETO... 

. . . 1373 .. . 

Prvi propagandi tabor v Grosupljem. 

2 3 . septembra se je v Družbenem domu zbrala peščica naj
drznejš ih . Taborništvo je bilo v Sloveniji že zelo razširjeno in ker je 
v Grosupljem primanjkovalo mladinskih organizacij , je ta peščica 
storila prvi in odločilni korak. Na ustanovnem občnem zboru se je 
pod okriljem republiške zveze tabornikov rodil Odred Louis Adamič 
Grosuplje, ki so ga ustanovitelji poimenovali po rojaku pisatelju 
Louisu Adamiču. 
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Seznani ustanoviteljev Taborniškega odreda Louis Adamič. 

...Id74... 

3 0 . marca se je 4 2 tabornikov podalo na partizanski pohod na 
Novo Goro. Ob petju taborniških pesmic je pot hitro minevala. 
Obiskali so razvaline gradu Boštanj , spoznali preteklost in sedan 
jost Ilove Gore, ki j im jo je predstavil tovariš Saje, in obiskali 
spomenike padl im borcem. Marjetka Mencin je v članku za revijo 
Tabor zapisala : 

". . .Pohod je bil morda res dolg, saj je trajal ves dan, vendar se je 
kljub temu splačalo obiskati ta kraj in si dodati v svojo zbirko 
doživljajev še enega, nepozabnega in zanimivega." 

...1978... 

...1975... 
2 0 . aprila so se taborniki podali v Taborsko (zdaj Županovo) 

jamo. Kot se za tabornike spodobi , so se tja odpravili peš. Kako je 
bilo v temni jami , je zapisala Miša: 

".. .Odšli s m o v strnjeni vrsti izpred zbornega prostora in vso pot 
do cilja nas je spremljala pesem. Ko smo prišli do cilja, smo po kra
j š e m premoru in počitku v spremstvu vodnika in vodiča odšli v 
jamo. Prva dvorana je Ledenica. V njej ni kapnikov, je le velika, 
obokana in zelo mrzla dvorana. Iz Ledenice vodi navzgor 9 4 stop
nic.. ." 

...1976... 
Kot vsako leto so 

taborniki tudi leta 
1 9 7 6 tabori l i pri 
Gerš i č ih v Beli 
Krajini. In kot poje 
n e k a taborn iška 
pesem, je tajnik v 
kroniko "napacal" : 

" 2 8 . 7 . 1 9 7 6 
sreda 

Dan se je pričel 
kot običajno (dež). 
Tudi naše 
razpoloženje je bilo 
bolj jokavo. Vsi smo 
v pr ičakovan ju 
gledali v nebo, da bi 
posijalo sonce, pa 
ga vseeno n ismo 
d o č a k a l i . 
D o p o l d a n s k o delo 
se je pričelo z nadaljevanjem gozdne šole. Izpopolnjevali so se v 
znanju o topografiji, orientaciji , signalizacij i , najmlajši člani pa so 
imeli zabavne igre. . . . " 

...1977... 
Od 1. do 1 1 . julija 1977 se je v Muti na Koroškem odvijal 7. zlet 

vseh tabornikov Slovenije. Program je bil pester, četudi politično 
obarvan, kajti s taborom so tudi taborniki počastili visoki jubilej 
tov. Tita. 

U M M I a l l "!.:•;:) 
"Loula Adamia* 
G r o s u p l j e 

O B I 
o udeležbi n 

hetoc ac tnbornlH 
a^.ro.)8t!io;'a dneva tov.Tita 
ielu tfZ t veliko prirod! tv 
Mutl T I H Koroškem 7.zlet voe 

flaradl pomena te pr 
tudi tabornika Iz odreda "1 

froi'ran zleta bo ze 
tU, tekmovanja, 1 eti, 

vl:lJučujemo v pocaotltov 
vo '»o.letnice od.:ar ,1fi na 
. do U.Jttllja 1977. bo v 

oe bomo zleta udeli'8111 

oi,1 B O tu vključeni ôho-
1, večeri ob tabornih o'jnjlh, 

oreoanja z borci in dru :lnl družbeno političnimi ocobnootmi teh 
krajev. organizirano bodo tudi razotavo in prlloznoutnl oblokl 
Avetrljoke Koročke. 

Odhod tabornikov iz jroounlja 1JO dne 1.Julija 1977. z 
vlakom ob uri. Val taborniki morajo biti na J-eleznlSlci 
metajl ob ls.3o url. odhod in Ljubljane bo ob lo.oo url e pooeb-
nlm vla' om. vso or.ebno opremo morajo imeti taborniki o seboj. 

Stroški taborjenja znaiajo za oaebo 52o.- din e tem, 
da bodo ilani odreda plačali iu-mo fcoo.- din, razliko pa bokril 
odred lz ovojih credetev. Prevoz iz LJubljane đo Mute in nazaj 
Je vračunan v oeno tabornine. Vel taborniki, ki o« bodo udele
ž i l i 7.zleta, so morajo prijaviti in oddati donar za tabornlno 
rvojlm poverjenikom v vodih najkaonojc do 16.6.1977. vdor bo rok 
zamudil, ee zleta nc bo mogel udcleKitl, ker bomo morali po tem 
roku prijave takoj oddati na 7.75, 

V priloženem opitiku 1c navedena voa oprema. Vi nal 1o 
taborniki vzamojo o oeboj. ' 

'Ae. podrobnejše informacije oe obrnite na naSelnlka 
Janeza Len Jaka. 

Orocuplje, dne 6. Vodstva odreda 

Obvestilo staršem udeležencev 7. zleta slovenskih tabornikov na 

Muti. 

Leto 1 9 7 8 se je nekako izgubilo iz arhiva odreda. Obstaja le 

suhoparni pisarniški obrazec o delu enote čez leto in kronika z let

nega taborjenja. 

ZVEZA TABORNIKOV SLOVENIJE 

.U.l.'':...A>A>". 

POROČILO O DELU ENOTE V LETU 197B 

I. ČLANSTVO 

3t»fOltni Mtt.v 

doZlft 7-11 Itt 12-161« 16-19 Iti 19-77 tot „ « W 7 I . , ikup.j 

(trnki / i H i. J 1") 

molki 1, 1 b 4 jI « a 
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m »f!iru toliki Tilidm. ttudtniji daiavci krntije 
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dtlivCi <* 

JB '11 \ K _/ , / 

' i - j-• r -. i' j 11(1 

murnov 
vaikiv M-'. vodov TT 
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družini klub 
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Mitinki / / 

izlili / 

pohod, / / 

i JIH« innoviviii / / / S / b • 

drug« ikciti 
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to 

• § 

Tudi leta 1 9 7 9 , 1 9 8 0 , 1 9 8 1 in 1 9 8 2 so izginila med temi 

tridesetimi leti. A tako kot vsako leto prej pa so se vendarle 

ohranile kronike z letnega taborjenja. Kolpa se je tabornikom iz 

Grosupljega res usedla v srce. 

••.1979... 
Leta 1 9 7 9 je kot tajnica po kroniki packala Metka M e n c i n . Peti 

dan taborjenja se ji je takole zapisalo : 
"Petek, 27. julija 1 9 7 9 - PETI DAN 

Nane in Brane kar naprej kritizirata taborovodjo, zdaj pa je že 
zadnji čas, da dokažemo in pokažemo, kako so te kritike neuprav
ičene. Danes s m o šli na kulturno-zgodovinski izlet v Metl iko. 
Tabornik seveda ne hodi po glavni cest i , ampak jo useka po 
bljlžnlcl, Hudo smo dvomil i , da bomo danes videli Metl iko, ker je 
naš čut za orientacijo kazal vse kaj drugega. ..." 

...1980... 
Leta 1 9 8 0 je Lea Trontelj takole opisala jutranjo telovadbo: 
"PONEDELJEK: 'Vstajanje!' (brez klica piščalke). Fisko Dare že 

čaka na zbor. 'Na desno! ' Za začetek tek v hrib. Nekol iko težko 
gre, ampak f isko s svojo zmernostjo kar pretirava. Ob prihodu v 
tabor pa se seveda takoj pozanima o kvaliteti pri izvajanju va j . . . . " 

...1981... 
Naše taborniške vrste je obiskovalo kar nekaj danes znanih 

Slovencev. V kroniki z letnega taborjenja na Kolpi najdemo doku
mentirane vse dejavnosti , tudi nočne straže. V noči s ponedel jka, 
1 0 . , na torek, 1 1 . avgusta, so budno pazili na ogenj, zastavo in 
celoten tabor: 

"STRAŽE: 
2 2 0 0 - 2 4 0 0 Rome Boris, Roblek Aleš 
2 4 0 0 - 0 2 0 0 Janez Janša , Predalič Silva 
0 2 0 0 - 0 4 0 0 Novak Jože, Grobelnik Mar inka 
0 4 0 0 - 0 6 3 0 Kal inšek Dejan, Žvan Andraž ..." 

...1982... 
Iz leta 1 9 8 2 pa je ostala celo kronika zimovanja. M e d 2 4 . in 3 1 . 

januarjem je 4 0 tabornikov uživalo z imske radosti na Novi Gori . 

"PONEDELJEK, 2 5 . januar 1 9 8 2 
Danes bi bilo kljub rojevajoči se " fuzbalsk i" mrzlici zelo dolgo

časno , če se ne bi mogli pritoževati nad vodenim pudingom (vešči 
no kuharja sta delali dvojčici Meta in Simona) in če ne bi zvečer 
igrali 'skavtbala ' . Odigrali s m o štiri hudo zanimive in borbene igre. 
Davo bi bil kmalu ob glavo. ..." 

1 0 let, opisanih le v nekaj vrst icah. Mogoče tisti , ki taborništva 

ne poznajo, res niso začuti l i , koliko truda je bilo v loženih v teh 

prvih 10 let. Vem pa, da so tist i , ki so osebno postavili temelje 

taborništvu v Grosupl jem, in vsi tisti , ki so nato taborništvo popel 

jali naprej, in ne nazadnje tudi mi , ki nam je še danes taborništvo 

del živl jenja, pustili spominom prosto pot. S p o m i n o m na jasne 

noči na taborih, na snežne bitke na zimovanjih, na vse čisti lne 

akcije in na vse taborniške prijatelje... 

Jasna Baje - Jessle 



9 . Z L A T A J E S E N 

Dobitniki priznanj Krajevne skupnosti Grosuplje in Turističnega društva Grosuplje. 

Zbrali s m o se že na 9 . zlati j e s e n i , 
ki jo organiz i rata d ruš tvo Ž u p a n o v a 
j a m a - tu r is t ično in okol jsko d ruš tvo 
Grosupl je v sodelovanju s Krajevno 
skupnost jo Grosupl je , pr idruži pa se 
nam vsako leto tudi Tur is t ično društ 
vo Kopanj . 

Prvi del prireditve je bil p o s v e č e n 
kra jevnemu prazn iku , ki nas s p o m i n 
ja na prvi prihod v laka v Grosupl je , 
kjer so živeli ljudje, ki so s pr idnim 
d e l o m in vel ik im t rudom služi l i svoj 
vsakdanj i kruh. Danes s m o v tem 
č a s u in tem prostoru mi na vrsti , da 
se i zkažemo, je povedal dr. Peter 
Hostnik. Podel i l je dvoje priznanj kra
jevn ih s k u p n o s t i , in s i c e r g rosu 
p e l j s k e m u ž u p n i k u in d e k a n u dr. 
Francu Š u š t a r j u , ki že četr to leto 
m e d n a m i de lu je na d u h o v n e m 
p o d r o č j u , s k u p a j z o b č i n o pa so 
v i d n a tud i d e l a pri urejanju 
cerkvenega hr iba, prenovl jena pa je 
tudi not ran jšč ina cerkve (ozvočen je , 
o s v e t l j a v a , k lopi ) , kjer p r e d v s e m 

izstopa lep mozaik patra dr. M a r k a 
R u p n i k a . Dr. Š u š t a r se je zahval i l za 
priznanje z b e s e d a m i , da so duhovni 
ki posebej pok l i can i , da gradijo kraj 
skupaj z l judmi. Lepota bo odreš i la 
svet. Naša srca so zaradi lepote bolj 
v e s e l a , saj v s a k a lepa stvar seje 
vesel je m e d nas . 

Drugi p re jemnik p r i znan ja k r a 
jevne skupnost i je bil gospod Alojz 
Zaje z Gat ine , ki vedno daje skupne 
mu prednost pred las tn im. Zadnj ih 
4 0 let je znal navduši t i sokra jane za 
mnoga s k u p n a de la : vodovod, poti , 
razš i r i tev p o k o p a l i š č a , mr l i ško 
vež ico . Njegovo geslo je : v slogi je 
moč, v prijateljstvu uspeh . 

V okviru vses lovenske akci je Naša 
dežela - urejena in gostol jubna je 
komis i ja , ki jo je imenovalo d ruštvo 
Ž u p a n o v a j a m a - t u r i s t i č n o in 
o k o l j s k o d r u š t v o G r o s u p l j e , c e l o 
pomlad in poletje ogledovala kraje in 
p r e s o j a l a ure jenost h iš . P o s e b n o 
pozornost je namen i la tudi obnovl 

j en im star im h i š a m . Letos 
je komis i ja izbrala m e d 
lepimi dve hiši in bencins 
ki serv is : staro, lepo ure
j e n o d o m a č i j o , ki da je 
varnost , topl ino in iden
titeto druž in i Antonč ič in 
na mestu stare zgrajeno 
novo h išo d r u ž i n e 
Jovanovski - Lakner , ki je 
v e s e l a lepega s p r e j e m a 
m e d d o m a č i n i , ter benc in 
ski serv is , ki ga vodi gos
pod Tomo Oven. 

Komis i ja je tudi ugotovi
l a , d a bi bi lo p r imerno 
pohvalit i nasel je Spodnja 
S l i vn ica . Okl ica hiš je ure
j e n a , lepa in č i s t a , 
ba lkon i , o k n a in gredice 
so polni rož, povsod se 
vidijo s ledovi skrbnih rok 
gospodarjev in gospodinj . 
V vasi je še nekaj kmeti j , 
vel iko pa je tudi privatnih 

podjetij in obrtnikov, pa vel iko lepih 
z a s e b n i h h iš , v e n d a r vsi s k u p a j 
tvorijo urejeno in sk ladno celoto. 

Tur is t ično d r u š t v o Kopanj pa je 
podel i lo priznanji d ruž inama Škoda 
in Skub ic iz M a l e Račne za lepo ure
jene in s cvetjem o k r a š e n e domači je . 

27. september je svetovni dan tu 
r i zma. In ob tako s lovesni pril iki je 
Tur is t ične zveze Sloveni je podel i la 
troje priznanj l judem, ki so začut i l i , 
da je tur izem panoga , v katero se 
sp lača v lagat i . Gospod Pavle Brglez, 
predstavnik TZS, je povedal , da v 
večini d ruštev delajo prostovoljci ob 
podpori obč ine , svetnikov in donator-
jev. Danes , ko je nekaj vredno le 
t isto, kar se p lača, je prostovoljstvo 
vel ikega p o m e n a . Pr iznanja so pre
jel i gospod nekdanj i ž u p a n Rudolf 
R o m e , ž u p a n obč ine Janez Lesjak in 
p r e d s e d n i k K r a j e v n e s k u p n o s t i 
Grosupl je dr. Peter Hostnik. Vsi trije 
se ves čas zan imajo za delo d ruš tva 
Ž u p a n o v a j a m a - t u r i s t i č n e g a in 

Nastop simpatičnih cicibanov iz vrtca Tinkara z zajčkom na kolesu. 

okol jskega druš tva Grosupl je in mu 
pomagajo izpeljati načr tovane a k c i 
je . 

Naredi l i s m o o b r a č u n za letošnje 
leto in podel i l i pr iznanja. V s e m dobit
n ikom čest i tamo. Naj bo to s p o d b u 
da n a m v s e m , da se bomo še bolj 
potrudil i pri ureditvi našega bivalne
ga okol ja . Za zabavni del programa 
pa so poskrbe l i : BIG B A N D pod vod
stvom Braca Doblekar ja , Moški pevs
ki zbor Corona , Trio Mar jana S k u b i c a 

z o r k e s t r o m harmonikar jev , Vrtec 
T inkara , O Š Kopanj s Prešernom po 
šo lsko , O Š Brinje je predstavi la skup
ni projekt N a r a v n a in ku l tu rna 
d e d i š č i n a š o l s k e g a oko l i ša , prire
ditev pa so zakl juči le Ljudske pevke 
ob spremljavi citer Dušana M a z a j a . 
Nazadnje s m o vsi skupaj zapel i in ob 
spremljavi Mazajev ih citer s e j e vese
lo v zduš je nadal jevalo. 

Za Županova Jama - TOD 
Marija Samec 

Skupaj so nastopili tudi MPZ Corona, Ljudske pevke in citrar Dušan Mazaj. 

K O TE K O L P A Z N O V A P O V A B I K S E B I . . . 
V petek popoldan je deževalo. Šola 

s e j e šele dobro začela, študenti so še 
uživali v zasluženih počitnicah ali pa so 
ravno končali z zadnjimi izpitnimi roki. 
Tisti vikend je bil idealen. Idealen za 
delo, druženje in zabavo. Tega se je 
prav dobro zavedala načelnica rodu 
Urška. In v petek popoldan se je polno 
natovorjen kombi odpeljal proti Kolpi, 
za njim pa je oddrvel še bel polo. In 
nekaj ur kasneje, že v trdi temi, s e j e na 
isto pot podal bel uno. V Bosljivo Loko, 
ob zgornjem toku reke Kolpe, smo zad
nji prišli okrog pol deset ih zvečer . 
Rodov posvet načelnikov in starešin 
družin in vseh vodnikov se je lahko 
začel . In začel se je s čudovito igro, 
imenovano Pot v K a a n o . "Sledi 
svečkam, drži se navodil, ki jih najdeš 
ob poti, in razmišljaj," je rekla Urška, ko 

nas je poslala na pot. In potem smo v 
svetlobi sveč, v čudoviti kmečki sobi , 
gledali diapozitive s preteklih taborjenj, 
izdelali smo si knjižico za dobre misli in 
se pogovarjali . Večer je mini l v 
s p r o š č e n e m , pri jatel jskem v z d u š j u . 
Počasi smo drug za drugim odhajali 
spat. 

Naslednje jutro ni deževalo. A oblaki 
so se zgrnili čisto nizko nad ozko dolino 
Kolpe. A v naši sobi je bilo čudovito 
toplo In zbudil nas je vonj bele kave. Po 
obi lnem zajtrku smo začeli z delom. 
Nekaj igric za začetek in nekaj besed o 
stilih učenja. Potem pa načrt letnih 
akcij in kup idej, kaj bi lahko počeli. 
Toliko žel ja, pa tako malo prostih 
vikendov. In potem razdeljevanje otrok 
v vode, pa vodnike vodom in na koncu 
še razdelitev v druž ine. "Jaz imam 

Ijali na zabavo. Deževalo je, v sobi pa je 
bilo prijetno toplo, Irena nam je igrala 
na kitaro in počutili smo se, kot da smo 
spet na taboru. To noč dolgo nismo 
zaspali . 

Naslednje jutro nas je zopet prebudil 
vonj po hrani. Dopoldne smo še urejali 
razne malenkosti , se igrali igrico, ob 
kateri smo spoznali , kako pomembno 
je vodenje. Na koncu smo ob svečkah 
in lepih mislih, ki sta nam jih pripravili 
Maja in Petra, sprejeli še svoje knjižice 
dobrih misli. Po kosilu smo se podali 
domov. In doma smo vsi odprli svoje 
knjižice in se zatopili v lepe misli , ki so 
nam jih napisali ostali. Posveta je bilo 
konec, a na njem smo si nabrali dovolj 
energije za vse leto. Spet smo začutili , 
da smo enkratna ekipa, ker si zau
pamo in se imamo radi. 

Jasna Baje - Jessle 

podatke o treh novih članih." "Jaz pa o 
dveh." "In meni so rekli v Ivančni 
Gorici, d a j e tam 14 otrok, ki bi bili radi 
taborniki." 

Koliko novih otrok, še dobro, da 
imamo dovolj vodnikov. Vendar prav v 
takem vzdušju je najlepše delati. Ko 
veš, da dobro delaš, kajti članstvo se 
kar veča. Novi vodniki so kar prehite
vali drug drugega z idejami, vsi 
pripravljeni pomagati drugemu. Da je 
že čas za kosilo, smo opazili šele, ko so 
bile dobrote že na mizi. Popoldne smo 
nadaljevali. Najprej z igrico zaupanja. 
Res moraš zaupati skupini, da se ji pre
pustiš in dovoliš, da si te v krogu poda
jajo naokoli. Nikogar nismo spustili na 
tla. Čas je kar tekel, idej pa še ni zman
jkalo. 

Letne programe za delo z vodom 
smo končali in počasi smo se priprav-



I 
OKTOBER "TRIJE PODTAKNJENI POŽARI" "REŠEVANJE IZ GOREČE SOLE" 
- MESEC 
POŽARNE 
VARNOSTI 

V pravkar minulem mesecu 
požarne varnosti, so gasilci iz 18 
društev, kolikor jih je.v Gasilski zvezi 
Grosuplje, bili izredno dejavni. 
Predvsem so društva poskrbela za 
raznovrstne vaje, izobraževanja in 
tekmovanja, pa tudi za zahvalne 
svete maše. V nadaljnjih zapisih so 
zato predstavljene le nekatere med 
temi dejavnostmi in zato niso kom
pleten opis vseh dejavnosti, saj 
vem, da so na primer Gatinci in 
Velikomlačevci pripravili skupno 
vajo, pa Ponovci in Škocjanci sku
paj, Poličani so pripravili svojo vajo, 
Šmarci pa so imeli kar tri dneve 
različnih aktivnosti. Zato so pred
stavljene dejavnosti oseben izbor 
široke palete gasilske dejavnosti -
tokrat predvsem na področjih pre
ventive. 

Pa še nekaj! V zadnjih številkah 
Grosupeljskih odmevov smo kar 
nekaj prostora namenili dejavnos
tim gasilcev predvsem zaradi 
prepričanja: 

- da so med številnimi društvi v 
občini Grosuplje med najbolj 
prizadevnimi, 

- da delajo pretežno zastonj, 
- da delajo v javnem interesu 
- in na človekoljubnem področju. 
Za takšno delo pa po mojem 

osebnem prepričanju ne bi smelo 
biti nikoli škoda časopisnega pros
tora (niti še kaj drugega ne!), kar 
nam nekateri, ki jim ne sežejo niti 
do gležnja, očitajo. 

Jože Miklič 

VETERANSKO 
TEKMOVANJE ZA 

POKAL PGD 
GROSUPLJE 

Grosuplje, 5. oktober - PGD 
Grosuplje Je v sodelovanju z 
Gasi lsko zvezo Grosuplje orga
niziralo ž e tretje tradicionalno 
tekmovanje gasilskih veteranov in 
veterank za pokal PGD Grosuplje. 
Med m o š k i m i so zmagali veterani 
Iz Mojstrane (GZ Kranjska Gora), 
drugi so bili gasilci iz Trnovelj (GZ 
Celje), tretja pa je bila ekipa iz 
Matk (GZ Prebold). Med ž e n s k i m i 
ekipami pa Je bila absolutna 
zmagovalna ekipa gasilk Iz Polja 
(GZ Vodice), saj so prehitele celo 
svoje m o š k e vrstnike. 

Tekmovan je s e je odv i lo v m e s e 
cu p o ž a r n e varnos t i pri G a s i l s k e m 
c e n t r u v G r o s u p l j e m , kjer s o to 
s o b o t o že v d o p o l d a n s k e m č a s u 
d o m a č i g a s i l c i p r i p r a v i l i d a n 
odpr t ih vrat , p o p o l d n e pa so g a j 
nada l jeva l i z o m e n j e n i m t e k m o v a n 
j e m . U d e l e ž i l o se ga je 17 m o š k i h | 
d e s e t i n in št i r i ž e n s k e . Iz g rosu 
pe l j ske g a s i l s k e zveze pa so s e tek 
movan ja ude lež i l i s ta re j š i gas i l c i iz 
G r o s u p l j e g a , Po l i ce in Ponove v a s i . 

Po k o n č a n e m t e k m o v a n j u s t a 
v o d s t v o P G D G r o s u p l j e in GZ 
G r o s u p l j e t e k m o v a l c e in t e k 
m o v a l k e p o h v a l i l a g l e d e pr ip rav 
l jenost i in š t e v i l č n o s t i , sa j s e je 
pred t remi leti z a č e t o t e k m o v a n j e 
m o č n o razš i r i lo na vseh p o d r o č j i h . 
Prv i tr i je s o prejel i tud i p o k a l e , vsi 
os ta l i pa pr i znan ja in nekaj prak
t i č n i h d a r i l . M e d pogost i tv i jo pa so 
n e k a t e r i ce lo z a p l e s a l i . 

Jože Miklič 

Gasilska vaja: 
TRIJE PODTAKNJENI POŽARI" 

^ Zagradec 

I 2 , Lune« 
vodnjak vodnjak * 

1. vodnjak - pri Stanetu Mi kliču 
PGD Zagradec . gasi Novljanov kozolec 

2. vudnjdk-pri JanezuKa&telicu 
POD Žalna in PGD Velika Loka 
gasita Grudnovo gospodarsko poslopje 

3. vodnjak -pri Janezu Rozmanu 
PGD Luče zaščita Grudnovih 
in okoliškik zgradb 

4. vodnjak pri Novljanovih 
PGD Malo Mlacevo zaščita Novljanovih 
in okoliškik zgradb 

4. 
v o d n j a k 

POZIVNA ŠTEVILKA 38 
ZA STROJNIKE 37 

2 . p o ž a r \ 

1. požar - pri Novljanovih 
2. požar - pri Grudnovih 
3. požar - vikend v Griču 

cisterna PGDZa lna 

3. p o ž a r 
Vajo je pripravilo PGD Zagradec v sodelovanju z Gasilsko zvezo Grosuplje Zagradec,4.oktober 2002 

Š o l a r j i so p r e i z k u s i l i n a č i n g a š e n h j a z locn inT i 

na C 0 2 in p r a h . 

»i »S m jjJ -Lti-jH 'Js 

Prostovoljni gasilci iz Zagradca so v sodelovanju z Gasilsko zvezo Grosuplje 
pripravili mokro vajo g a š e n j a treh požarov, ki naj bi bili podtaknjeni. Gorel Je 
kozolec na zahodnem delu vasi, gospodarsko poslopje na j u ž n e m delu in 
vikend h iš ica , dobrih 300 m oddaljena od vasi po poijsko-makadamski poti 
proti zaselku v T e v č n i k u . Ž e pred vajo so naredili pisni in situacljskl nač r t vaje, 
ki so ju dan pred tem razdelili poveljnikom povabljenih društev. 

Na požarišča so gasilci odšli šele po alarmu, ki so bili proženi iz alarmnih 
naprav in prek "pagerjev" (pozivnikov), k i j ih imajo nekateri operativni gasilci pri 
sebi . Zato je bil čas prihoda do požarišča tudi glede na oddaljenost gasi lskega 
doma precej razl ičen. Vozniki pa so morali po cestah voziti po prometnih pred
pisih. Vodo so črpali iz štirih, še vedno kljub vodovodu ohranjenih vodnjakov, 
žalski gasilci pa so s svojo moderno avtocisterno pogasili požar na vikendu. 

V vaji so poleg domačih gasilcev sodelovali gasilci iz Luč, Malega Mlačevega, 
Velike Loke in Žalne. Vodil jo je domači poveljnik Alojz Kastel ic, spremljala pa sta 
jo poveljnik Gasi lske zveze Grosuplje Avgust Burger in podpoveljnik Franc Brlan, 
ki sta na koncu vaje pred skupnim zborom vseh gasilcev povedala, da so po več 
letih spet pripravili zagraški gasilci takšno vajo. Seveda pa sta dodala nekaj 
pripomb ob napakah, ki sta jih opazila med vajo. Še posebej sta poudarila potre
bo po bolj j asnem dajanju sporočil prek radijskih zvez, pa tudi pri vezanju sesa l 
nih cevi in postavitvi motornih brizgaln je bilo nekaj napak. 

Vajo s i j e ogledalo tudi precej domačinov, še posebej mladih in otrok. 
Po vaji so se ob prigrizku in kapljici rujnega nekoliko zadržali v kulturni dvorani 

gasi lskega doma ob prijetnem klepetu in kovanju novih načrtov. 
Jože Miklič 

POŽAR V ŠOLSKI 
GARDEROBI V SOBOTO, 
14.10.02: 

"Ob 9. uri so v prostoru L J ^ j - t ^ f ^ . 
garderobe zaznali požar, ki je F** 
nastal zaradi kratkega stika * 
na električni inštalaciji V 
garderobi je bilo veliko 
oblačil, obutve in drugega 
lahko gorljivega materiala, 
stene pa so oblečene z 
lesenim opažem. Kuharici ni 
uspelo pogasiti začetnega 
požara. Tovarišica, kije sode
lovala pri gašenju, je takoj 
zatem poklicala na 
Republiški center za 
obveščanje na klicno številko 
112 in prosila operaterja, da 
alarmira okoliška gasilska 
društva prek sredstev tihega 
alarmiranja." 

Tak je bil začetni del opisa 
vaje, pri kateri so sodelovala 
štiri prostovoljna gasilska 
društva: Čušperk, Račna ter 
Mala in Velika Ilova Gora. 
Radenčani so najprej opravili 
ogled zgradbe in ugotovili 

lokacijo požara. Kljub evakuaciji večine učencev, jih je ostalo kar nekaj v 2. nadstropju, ki 
so jih reševali s pomočjo spustnice, po domače z gasilsko vrečo oziroma rovom. 

Med tem so že zaceli gasiti, pridružili so se jim še Čušperčani z visokotlačnim 
napadom. Ker je bilo gašenje kar nekoliko daljše, je začelo zmanjkovati vode v avtocis-
ternah, zato je Velika Nova Gora dobila ukaz od poveljnika PGD Račna Mirka Gačnika, da 
oskrbijo vozila PGD Čušperk in Račna z vodo iz bližnjega vodnjaka. Pri gašenju so upora
bili tudi lestve. Mala Ilova Gora je nato izvedla še tretji napad z vodo, ko so morali prek 
lestve v drugo nadstropje in so začeli gašenje od zgoraj navzdol. Čušperčani pa so s svo
jim strokovnim osebjem poskrbeli tudi za organizacijo morebiti potrebne prve pomoči. 

Dokaj zahtevna vaja gašenja in reševanja. Še posebej zato, ker je prostora okoli šole 
zelo malo. Zaključili so jo s strokovno analizo, ki jo je opravil Andrej Bahovec, Olga 
Grudnova pa si je v imenu šole želela, da bi bila takšna vaja vsaj na dve leti, da bi jo imeli 
otroci priložnost videti vsaj dvakrat. 

Jože Miklič 

0 b z a k l j u č k u t e k m o v a n j a v e t e r a n o v 



Srečanje gasilcev veteranov na Polici v S L U Ž B I LJUDSTVU 
Pol ica, 12 . oktobra - V novi v e č n a m e n s k i dvorani gasi lskega doma 

so se s r e č a l i s t a r e j š i gasilci Iz vseh d r u š t e v v Gasilski zvezi Grosuplje. 

Pred d r u ž a b n i m s r e č a n j e m pa so Jih nagovorili predsednik p o l l š k l h 

gasilcev Franc Vrhovec, nekdanji predsednik SISa za p o ž a r n o varnost 

Tone K r a š o v e c , sedanji predsednik GZ Grosuplje Andrej Bahovec, č l a n 

predsedstva Gasilske zveze Slovenije B o ž o Knez, poveljnik Gasi lske 

zveze Grosuplje Avgust Burger In nekdanji predsednik Gasi lske zveze 

(v stari o b č i n i ) Grosuplje Lojze Ljubic. 

V pozdravu je Franc Vrhovec deja l : 
" S p o š t u j e m o v a š e d e l o , sa j s t e 
postavi l i temel je , na kater ih gradi 
mo m i . " Doda l pa je še , da je tudi to 
s r e č a n j e še pod v t i som gradnje in 
b lagos lov i t ve g a s i l s k e g a d o m a . Z 
zadovol js tvom je tudi ugotovi l , da so 
vsi pretekl i dogodk i kl jub š tev i ln im 
n a p o r o m in t e ž a v a m z d r u ž i l i ge 
neraci je gas i lcev na Po l i c i . G o s t o m 
je zaže le l dobrega počut ja in da s e 
ne bi p o č u t i l i kot " o l d t i m e r j i " , 
t emveč kot e n a k i m e d e n a k i m i . 

Tone K r a š o v e c s e je s p o m n i l 
nekater ih s tare jš ih sode lavcev , m e d 
nj imi t u d i t e s n e g a n e k d a n j e g a 

s o d e l a v c a S t a n e t a Š e m e t a , ki ga ni 
več m e d n a m i . 

Andre j B a h o v e c je p o u d a r i l 
p o m e n akt i vnega sode lovan ja vete
ranov v d r u š t v i h , saj njihove bogate 
i z k u š n j e m a r s i k j e p r i p o m o r e j o k 
bol jš im o d l o č i t v a m novih vodstev v 
d r u š t v i h , d o t a k n i l pa s e je t u d i 
več j ih projektov v zvezi , saj so v 
Račni in na Mal i Novi Gori že začel i z 
gradnjo novih g a s i l s k i h domov, v 
Vel ik i Loki pa bodo izvedli obnovo 
d o m a . Zatrdi l pa je š e : " S r e č a n j e 
(veteranov - o.p.) drugo leto bo za 
prmej ' ! " 

Božo K n e z je u v o d o m a sk ic i ra l 

Na Mali Ilovi Gori gradijo tudi nov gasilski dom 

s lovensko gas i ls tvo v š tev i lkah : v 
Sloveni j i delu je 1 0 8 g a s i l s k i h zvez, 
1 4 0 0 d r u š t e v in 1 2 0 . 0 0 0 gas i lcev . 
V t e m m a n d a t u je bilo na jobčut l j i ve 
j š e spre jemanje Z a k o n a o gas i l s t vu , 
s kater im so postav l jena tudi temel j 
na pravi la r a z v r š č a n j a in n a m e n a 
p r o r a č u n s k e g a denar ja . Le-ta se iz 
g a s i l s k i h t a k s preli je po dogovorje
nem kl juču na o b č i n e , te pa ga de l i 
jo n a p r e j . P o n o v n o je i z p o s t a v i l 
v isok davek na d o d a n o vrednost , za 
katerega meni jo , d a bi ga moral i 
vsaj zn i ža t i , če ne ce lo odprav i t i . V 
nadal jevanju je de ja l , da si precej 
pr izadevajo tudi na izg ledu gas i lcev , 
nj ihove op reme in ce lo napisov na 
d o m o v i h , kar naj bi urejal tehn ičn i 
p rav i ln ik . N a s l e d n j e leto s e bo 
zak l juč i l m a n d a t s e d a n j e m u vod 
s t v u s l o v e n s k e g a s i l s k e zveze . 
Novega bodo izvolil i na kongresu , ki 
bo to pot na B l e d u . 

Avgust Burger je izpostavi l prob
lem č l o v e š k e g a faktor ja pri vzrokih 
za požare . "Od 5 3 2 0 požarov , ki so 
s e zgod i l i v S loven i j i le tos do 
d a n a š n j e g a d n e , j im je čez 8 0 % 
vzrok č lovešk i faktor ." Zato je š e 
vedno na jveč de la t reba usmer i t i v 
preventivo. Po njegovem je najbolj 
s m i s e l n a in n a j b o l j š a n a l o ž b a 
p o u č e v a n j e m l a d i h , ki s e b o d o 
s r e č e v a l i z v e d n o v e č j i m i izz iv i 
s o d o b n e c iv i l i zac i je . S tare jš im pa je 
z a ž e l e l š e v e l i k o zdrav ja in 
razumevan ja m e d gas i l c i . 

Lojze Ljubic s e je nekol iko spre 
hodi l po svo jem 3 5 le tnem de lovan 
ju v gas i l sk i zvezi in ugotovi l , da s e 
š e vedno počut i de l "grosupel jsk ih 
gas i l cev" . V nadal jevanju je napravi l 
nekaj pr imerjav m e d s l o v e n s k i m ter 
bavarsk im in avst r i j sk im g a s i l s t v o m . 
Ugotavl ja, da v povpreč ju s lovensk i 
g a s i l c i precej p r e d n j a č i j o na 
področ ju zgrajenih domov, nekol iko 
pa z a o s t a j a j o v o s e b n i o p r e m i . 
G l e d e s e d a n j e s l o v e n s k e v l a d e 
(D rnovšek je v svo jem v ladanju spre 
j e l s a m o e n e g a g a s i l c a - M a r i 
b o r č a n a Sis inger ja) pa je de ja l , da 
n i m a p r a v e g a o d n o s a do te 
e n k r a t n e h u m a n i t a r n e organizac i je . 
Opozori l pa je š e na pomanjk l j i vost 
m e d g a s i l c i : Gas i l c i ve l iko naredi jo , 
z a p i š e j o pa bolj malo v svoje kro
n ike al i pa vsaj na hrbtno s t ran 
fo tograf i j ob š t e v i l n i h d e l o v n i h , 
s lovesn ih in drugih p r i l ožnos t ih . 

Vese lo r a z p o l o ž e n j e je nato ob 
o k u s n e m go lažu in pri jazni pos t režb i 
po l išk ih gasi lk in gas i lcev t ra ja lo kar 
pozno v noč . 

Jože Mlkllč 

SREČANJE GASILK IZ GASILSKE ZVEZE GROSUPLJE 
Velika Loka, 12. 10. 2002 - V prostorih gasilskega 

doma v Veliki Loki se je ob 18. uri z a č e l o tradicional
no s r e č a n j e č l a n i c vseh d r u š t e v Gasi lske zveze 
Grosuplje. S r e č a n j a so se u d e l e ž i l e tudi predstavnice 
gasilk iz K o č e v j a in I v a n č n e Gorice. 

Ob pr ihodu v gas i l sk i d o m so nas pr ičaka le lepo 
o k r a š e n e mize, na njih pa polno d o m a č i h dobrot . Za te 
so poskrbe le gas i lke iz Vel ike Loke . Prav tako je bi lo 
videti zan imivo s c e n o na odru ter ve l iko š tev i lo pr ihaja 
j o č i h gost i j . 

Po tem se je s lovesnos t z a č e l a . Najprej je Dragica 
Poreber, č lan ica PGD Ve l ika L o k a , predstav i la zgodovino 
gas i l s tva v svo jem kra ju . G a s i l s k o d r u š t v o v Vel ik i Loki 
je bi lo us tanov l jeno 7. 6 . 1 9 2 5 , že leto pozneje pa so 
kupil i prvo br izgalno. Poveda la je tud i , da so leta 1 9 3 1 
gas i l sk i d o m tudi b lagos lov i l i , leta 1 9 6 4 pa dobi l i pra
por. K o n e c š e s t d e s e t i h so razši r i l i d o m . Po njenih 
b e s e d a h je bi la prva č lan ica v p i s a n a v d r u š t v o leta 
1 9 5 4 . Leta 1 9 8 3 je bila ustanov l jena ž e n s k a d e s e t i n a , 
od vsega začetka pa č lan ice skrbi jo za b lagajno , s t r e ž b o 
in s r e č e l o v na vsako le tn ih v e s e l i c a h . Č l a n i c e PGD Ve l ika 
Loka se po leg tega ukvarjajo tudi z d r a m s k o s k u p i n o , 
ude ležu je jo s e s r e č a n j , njihovo štev i lo pa s e v z a d n j e m 
č a s u le še p o v e č u j e . 

Za njo je Janez R o š t a n , p redsednik PGD Vel ika L o k a , 
pozdravi l vse goste . 

Na s r e č a n j e so bili povabl jen i tudi gost i . Andrej 
Bahovec , p redsedn ik G a s i l s k e zveze Grosupl je , s e je v 
svo jem govoru zahval i l v s e m za delo pri tej pr i reditv i . 
Povedal je tud i , da to s r e č a n j e posta ja cilj za nas ledn ja 

leta in obl jubi l d e n a r n o p o m o č s st rani G a s i l s k e zveze 
Grosupl je , o b e n e m pa s p o d b u d i l č lan ice k zbiranju last 
nih s redstev za tovrstne pr i reditve. 

Božo Knez , č lan G a s i l s k e zveze S loveni je , je izpostavi l 
p rob lem p lačevan ja davkov v gas i l s t vu . Poveda l je , d a 
naj bi ce lotn i davki od d o b i č k a vese l i ce znaša l i kar 4 0 
%. Tako g a s i l s k i m d r u š t v o m ne o s t a n e prav ve l iko 
denar ja . Po leg tega naj bi uvedl i tudi nov prometn i 
z a k o n , pravi lnik o napredovanju in p o s e b n e izpite za 
voznike g a s i l s k i h voz i l . Tudi on je poudar i l las tno zb i 
ranje s redstev p o s a m e z n i h d r u š t e v z raznimi pr i reditva
mi , saj so s r e d s t v a , n a m e n j e n a g a s i l c e m , o m e j e n a . 

G a s i l k e iz Vel ike Loke so pr ipravi le tudi lep kulturni 
p rogram. Tako s m o sl išal i p e s m i c e o gas i l c ih , g lasben i 
nastop ... Na jbo l j ša pa je gotovo bila o d l i č n o pripravl je
na kratka igra. Ob njej s m o se vsi p o š t e n o n a s m e j a l i . 

V zak l jučku programa je vse n a v z o č e pozdrav i la tudi 
M i n k a M a r i n č i č , p r e d s t a v n i c a v S v e t u č l a n i c GZ 
Sloveni je , ki je ob lepo pr iprav l jenem s r e č a n j u , kot je 
s a m a de ja la , os ta la brez b e s e d . Doda la je , da je ta 
zveza n a j m o č n e j š a od š e s t i h , ki j ih o n a pokr iva . V 
drugih n a m r e č ni to l iko s r e č a n j . Za konec je poveda la , 
da brez t a k i h č lan ic , kot j ih ima s a m a , ne bi ime la tol iko 
u s p e h a pri svo jem d e l u . 

S l e d i l a je pogost i tev s hrano in p i jačo , gost i pa so tudi 
zape l i ob spreml jav i h a r m o n i k a š a . D ružen je se je n a d a l 
jeva lo do poznih ur in z obrazov pr isotnih se je dalo pre
brat i , d a komaj čaka jo nas ledn je leto. Takrat pa kje 
drugje.. . 

Kristina Zaje 

OB 75 LETNICI PGD PONOVA VAS 
Prihodnje leto bo PGD Ponova vas praznovalo 75 let, od kar so ustanovili 

svoje druš tvo - prej so delovali v okviru šent ju rskega "ognjegasnega" društ 
va, v katerem je bil vk l jučen ih tudi 33 Ponovcev. N e k o č srednje velika vas, se 
Je danes precej razš i r i la , saj skupaj z zaselki Čemet i ja , Benat in Kobiljek š te je 
po najnovejš ih popisnih podatkih že č e z 400 prebivalcev. V njihov požarni 
rajon spada tudi vas Cerovo. Poleg osnovne požarne obrambe in reševanja 
ljudi, ž ival i in p remožen ja so v vseh teh letih ogromno časa in sredstev vloži l i 
v nabavo gasilske tehnike in orodja, gradnjo gasilskega doma In njegovega 
stalnega vzdrževanja , pa tudi v neprecenljivo delo na kulturnem področ ju In 
pri v a š k e m sož i t ju . 

Ponovski gasilci so zmagali pred "mnogimi leti" tudi na 5. meddruštvenem tek
movanju "Napad na rdečega petelina" na Velikem Mlačevem. 

Začetki samostojnega ponovskega gasilstva sovpadajo z nekaterimi drugimi 
dogodki v vasi in širši okolici, saj je na primer bila že tri leta pred ustanovitvijo 
sklenjena rapalska pogodba, ki je Slovencem sicer odvzela precejšen del pri
morskega ozemlja, a je hkrati vzpodbudila veliko novih iskanj v družbenih 
odnosih. Že 1 9 2 6 je ponovski župan Jože Perme odkril kraško lepotico, pod nje
govim županovanjem pa so poskrbeli tudi za obnovo in rekonstrukcijo mar
sikatere ceste, izgradnjo vodovoda, meliolirali nekaj kmetijskih površin, pa celo 
napeljali nekaj elektrike po vaseh. Praznovanja žegnanj sv. Miklavža, kateremu 
je posvečena cerkvica v znamenitem kmečkem taboru nad Cerovim, pod katero 
spada tudi Ponova vas, pa so bila tudi priložnost, ko so se ljudje srečevali in 
pomodrovali o preteklosti in kovali nove načrte. 

Zadovoljni gasilci po končanem delu leta 1987. 

M e d to kito vednozelenega cvetja novih pridobitev in načrtov so se od leta 
1 9 2 8 vpletali tudi rdeči nageljni gasilstva, ko sta pobudnika za ustanovitev 
samostojnega gasi lskega društva Alojz Glinšek in Alojz Trontelj posredovala idejo 
svojim sovaščanom. Par iskrih konj, za takratne čase moderna ročna "cigovnea" 
in urni možje in fantje so zdrveli ob zvonenju k požaru ali klicu "na pomoč". 

Že kmalu po ustanovitvi pa so začeli z gradnjo doma, v katerem je bila poleg 
orodjarne tudi dvorana za vaške kulturne dejavnosti. M e d drugo svetovno vojno 
je bilo uničenega 7 5 % gasilskega orodja in skoraj vse gasi lske cevi. Po vojni so 

Pred novim gasilskim domom leta 1989. 

NADALJEVANJE NA NASLEDNJI STRANI 

KNJIŽNICA GROSUPJUE 



V S L U Ž B I LJUDSTVU - OB 75 LETNICI PGD PONOVA VAS 
- NADALJEVANJE Z 13. STRANI 

se v društvo vključevale tudi ženske, 
saj so mora le nadomest i t i mar 
sikaterega padlega ali izginulega moža 
ali fanta. 

V arhivu iz tega časa ni veliko ohran
jenega gradiva, zato so podatki povzeti 
iz pripovedovanj starejših gasilcev in 
vaščanov, ki so jih zapisal i v zbornik 
"Kron ika Prostovol jnega d ruš tva 
Ponova vas 1 9 2 8 - 1 9 9 8 " ob svoji 7 0 
letnici. 

V času pred vojno in po njej je bilo 
kar nekaj imen, ki so se pojavila na 
čelu društva, po letu 1 9 6 6 pa je bil kar 
18 let predsednik društva Franc Škuf-
ca . V letu 1 9 6 7 so nabavili motorno 
črpalko Rotax, že čez dve leti so jo 
zamenjali za novo Rossenbauer VW 
7 5 avtomatic, 1 9 6 9 so nabavili pra-

Upravni odbor od leta 1984 do 1998 

por, 1 9 7 1 novo gasi lsko vozilo IMV in 
1 9 7 3 so prenovili gasi lski d o m . 

Prav tako je že 18 let predsednik 
društva Jože Mehle . V njegovem času 
so leta 1 9 8 5 zamenjali dotrajano vozi
lo z novim Renault Trafic, ki so ga 
kmalu zamenjali z vozilom TAM 8 0 T5, 
1 9 8 7 začeli s pripravami za gradnjo 
novega gasi lskega d o m a , že leta 1 9 8 9 
pa so v novozgrajenem domu imeli 
občni zbor. Istega leta so nabavili vozi
lo Lada - Niva. V naslednjih letih so 
nadaljevali z nabavo opreme gasi l 
s k e g a d o m a ter osta le gas i l ske 
opreme. Leta 1 9 9 6 so blagoslovili nov 
prapor in fresko sv. Florjana in leta 
1 9 9 7 nabavili novo avtocisterno. Leta 
2 0 0 0 so od tovarne Motvoz in platno 
nabavili kompletno gasilsko orodjarno 

soodločanje kot bodoči član in članica. 
Seveda, pa ta skica dogodkov in 

podatkov iz kronike d ruš tva in iz 
pogovora s p r e d s e d n i k o m druš tva 
Jožetom Mehletom, ki sva ga opravila 
pred dobrim m e s e c e m , nakazuje le 
osnovne obrise dejavnosti društva. Za 
vse gradnje in nabave ter primerno 
usposobl jenost je bilo t reba vložiti 
ogromno časa , de la , lastnih sredstev, 
znanja , i zobraževanja . . . , da so se 
naloge lahko realizirale: 

- Kdo ni srečal ponovskih gasilcev v 
raznih intervencijah in požarih v bližnji 
in daljni okolici? 

- Kdo (ki se je zanimal za delo gasil 
cev) j ih ni videl na raznih m e d -
d r u š t v e n i h , o b č i n s k i h , regijskih in 
drugih tekmovanjih? Njihovo na novo 
urejeno vitrino v mansardno urejeni 
sejni dvorani krasi 7 5 pokalov za osvo

jeno 1., 2 . in 3 . mesto na različnih tek
movanjih. 

- Kdo ni poznal ponovskih gasilcev, 
ki so zaigrali številne igre na domačem 
odru in gostovali v bližnji in daljni okoli
c i? 

- Kdo v občini ni slišal za velike vrtne 
vesel ice, katere so sami organizirali, 
ali pa za sodelovanje na Večerih na 
vasi oz i roma poznejš ih Šent jursk ih 
nočeh, od katerih so dobiček vedno 
namenjal i predvsem osnovni dejav
nosti? 

Vsem tem in prej naštetim uspehom 
pa je ključnega pomena za dosego 
takšnih ciljev pripravljenost v strpnem 
sodelovanju. Upam in želim, da jim bo 
to uspevalo tudi v bodoče! 

Jože Miklič 

Tekmovalna ekipa mlajših članic, 1998. 

in črpalko Rossenbauer. O najnovejših 
pridobitvah (visokotlačni črpalki, ki je 
vgrajena v moderno avtocisterno in 
kombi-bus) pa smo pisali v prejšnji 
številki Odmevov. 

V zadnjih petih letih redno orga
nizirajo skupaj s PGD Št. Jurij s lovesno 
mašo v čast svojemu zaščitniku sv. 
Florjanu in v spomin na svoje pre
minule č lane, ki so gradili temelje 
ponovskemu gasilstvu. 

Društvo šteje 8 6 članov, od tega 14 
članic. V delo pa vključujejo trenutno 
okoli 3 0 otrok, od katerih bo marsika
teri z leti svojo zvedavo otroško naravo 
preusmeril v aktivno sodelovanje in 

VSAK GROB NAJ 
NOSI SVOJO ZGODBO 

Bliža se prvi november. Dan, ko se spominjamo vseh, ki jih ni več med nami. Za 
ta dan grobove še posebej lepo uredimo in polepšamo. Posadimo nove rastline: rese, 
grmovnice, mačehe itd., prinesemo ikebane in sveče. 

Da bi spoznali najnovejše trende urejanja grobov v tujini ter tako dobili nove 
Ideje tudi za druge nasade, so v Vrtnarstvu Frbežar v petek, 4. oktobra 2002, v 
goste povabili go. Ireno Vizjak. Predavateljica veliko hodi po tujini in ima veliko 
izkušenj. Šestnajst let je delala v vrtnarstvu Celje, danes zastopa znano nemško pod
jetje Nebelung. V tujini si zelo rada ogleduje pokopališča po različnih krajih. Še pose
bej pri srcu ji je tisto v Tiibingenu, ki je več kot pokopališče. Je pravi park. 

i pose-

MODO NAŠIH GROBOV KREIRAJO KAMNOSEKI IN SVEČARJ I . 
Vizjakova pravi, da je sicer tudi v Sloveniji opaziti veliko skrb za grobove in za 

spomin na pokojne. Vendar ji je žal, da modo naših grobov in pokopališč ustvarjajo 
kamnoseki in svečarji, vrtnarji pa mnogo manj. "Vsakemu je normalno, da za velik 
spomenik iz marmorja odšteje 4 0 0 . 0 0 0 do 8 0 0 . 0 0 0 SIT. Vsak želi imeti največjega 
in najlepšega. Če pa bi bilo potrebno vrtnarju za zasaditev odšteti 2 0 . 0 0 0 SIT, bi se 
nam zdelo odločno preveč," je bilo mnenje predavateljice. 

Zato v Sloveniji prevladujejo pokopališča z ogromnimi ploščami iz svetlečega mar
morja, z debelimi okvirji, nasutimi s peskom. Prostora za zelenje in cvetje pa pustimo 
zelo malo ali celo nič. "Ali ne bi bili bolj domači in topli grobovi, odeti v zelenje?" nas 
med prikazovanjem posnetkov iz različnih tujih pokopališč vpraša Vizjakova. "Tako po 
grobovih ne bi ležale prevrnjene vaze, ne bi bilo ovenelih, še manj umetnih rož, tudi 
peska bi bilo lahko bistveno manj." Samo kombinacija različnih rastlin, mogoče s 
kakšnim naravnim kamnom, je dovolj, da se ustvarijo lepe dekoracije. Kamne 
prekrivne rastline kmalu zakrijejo, a lahko največkrat brez večje škode nanje tudi 
stopimo, da lažje uredimo grob. Trenutno je aktualno lubje, ki odigra štiri vloge: 
zadržuje vlago, preprečuje rast plevela, je toplotni izolator ter poveča estetski izgled 
nasada. 

GROB NAJ NOSI POKOJNIKOVO ZGODBO. 
Z različnimi zasaditvami, kombiniranimi z manjšimi umetniškimi nagrobniki lahko 

dosežemo, da vsak grob nosi svojo zgodbo. Če želimo biti blizu pokojniku, ohraniti 
spomin nanj, je pomembno, da pri zasajanju in opremljanju groba delamo v njego
vem stilu. Ljubitelju gora tako lahko kombiniramo rušje, encijan, planike in bršljan. 

Strokovnjaki nam zagotavljajo, da ob izbiri primernih rastlin vzdrževanje takega 
groba ni zahtevno. Zadoščal naj bi en obisk na teden. Zasajeno cvetje je mikavno 
večji del leta. Menjamo ga le v odvisnosti od letnega časa, tako da je vedno lepo. 
Počasi rastoče grmovnice lahko pustimo rasti več let, vmes jih le po potrebi obrezu
jemo. Trajnice je potrebno na tri do štiri leta pomlajevati in čistiti, če želimo, da 
ostanejo sveže. 

Kot smo že omenili, je v tujini veliko grobov povsem odetih v zelenje. Dodan je le 
umetniško oblikovan spomenik, ki simbolizira življenje pokojnika, njegovo delo,... 
Zasaditve imajo določene enotne poteze. Ob spomeniku se običajno zasajajo najviš
je rastline, grmovnice ali celo počasi rastoča drevesa. Ostali del groba prekrivajo 
pokrivne rastline, kombinirane z nižjimi grmovnicami in cvetočimi rastlinami. 
Vizjakova pravi, da se ji oči še posebej spočijejo na grobovih, na katerih so rastline 
kombinirane z lesom, koreninami, deli debla, travo, naravnimi kamni ali večjimi kosi 
lubja. 

Pokrovne rastline lahko prerastejo do dve tretjini površine groba. Njihova izbira je 
velika, tako za sončno kot senčno lego. Zasadimo jih dovolj gosto, da čim prej prekri
jejo tla in preprečijo rast plevelom. Odvisno od razrasti posamezne vrste sadimo od 
tri do deset, pa tudi do petnajst sadik na kvadratni meter, ki jih potem pogosto in na 
nizki višini strižemo. 

Pa na kratko ponovimo izbor rastlin, ki pridejo v poštev pri zasaditvi grobov, pa tudi 
pri vsaki drugi zasaditvi. 

Kot pokrovne rastline se največkrat prodajajo: evonimus, kotoneaster, timijan, 
molendbekija, ležeča tisa, verbena, bršljan in pušpan. Tudi natreski delajo čudovite 
obrobe in plezajo po kamenju. Uporabljajo se še milijon zvončkov, za katere pravijo, 
da bolje uspevajo na tleh kot na oknih. 

Poleti je na grobovih zasajenih največ cvetočih enoletnic, in sicer begonije, 
vodenke, ageratum, hermelika, sanvitalija, bakopa, pisanolistne pelargonije, mar-
garetke. Zelo dobro prenašajo sonce tudi nekatere fuksije, na primer oranžne korale 
ter vinke, ki jih mogoče malo manj poznamo. Podobne so vodenkam in se prav tako 
poleti dobro obnesejo. Kombiniramo jih z zelenimi strukturnimi rastlinami, kot so 
ajuga, pisanolistni žajbelj, lizimahija. 

Za jesenske nasaditve so aktualne ciklame, rese, jesenske lepotice (hebe), krizan-
teme, razne vrste trav. Pri nas tudi mačehe. V Nemčiji jih, kot je povedala preda
vateljica, le 2 0 % posadijo jeseni, kar 8 0 % pa šele februarja. Tako niso izpostavljene 
mrazu in spomladi hitreje začnejo rasti. 

Od dreves je Vizjakovi za grob najbolj pri srcu rdeča bukev, povešavo drevo, ki sim
bolizira žalost. Zelo primerna sta tudi pritlikavi gorski bor, lahko celo vzgojen v krošn
jo, in pritlikava smreka ter vse počasi rastoče vrste brinjev in cipres. 

Idej in možnosti za kakšno spremembo je torej veliko. Odločiti se moramo ali 
bomo sledili zgolj tradiciji ali bomo prisegli na naravo in na trende, ki so v tujini že 
močno prisotni. "Ali bomo na pokopališče hodili brisat marmor ali zalivat cvetje in 
obrezovat grme?" nam ponuja v razmislek predavateljica. Vrtnarji namreč pravijo, da 
sajenje ni le obveznost, temveč izziv. Poigramo se lahko s spremembo stila, pri izboru 
rastlin ali pa uporabimo domišljijo pri spremembi celotne zasaditve grede. Pravijo še, 
naj bo kar se da veliko zelenja, pa malo cvetja. Zgolj za vtis aranžmaja ali šopka. Tudi 
s svečami ne gre pretiravati. Tako pravijo strokovnjaki. Mogoče bi jim veljalo vsaj pri 
čem prisluhniti?! 

Mag. Tatjana Jamnlk Skublc 

PODOBA IZ ZGODOVINE: RAZPAD RIMSKEGA CESARSTVA (394 n.š.) 
Dalmatinec, sv. Hieronim, je že pred stoletji o divjaštvu zapisal: "Groza me 
obhaja, ako v duhu pregledujem razvaline naših časov. Dvajset let in nekaj več 
je že, kar se med Carigradom in Julijskimi Alpami dan za dnem preliva rimska kri. 
Ščitijo, Tracijo, Mezijo, Macedonijo, Dardanijo, Dacijo, Tesaloniko, Ahajo, Epir, 
Dalmacijo in celo veliko Panonijo pustošijo, pokončujejo in plenijo Goti, Sarmati, 
Kvadi, Alani, Huni, Vandali, Markomani. Koliko žlahtnih gospa, koliko Bogu 
posvečenih devic, koliko plemenitih in duhovnih oseb je postalo igrača tem 
divjim zverinam! Škofje so ujeti, duhovniki in svečeniki vsake vrste umorjeni. 
Porušene so cerkve, konji privezani k oltarjem, svetinje svetih mučencev 
izkopane in raztresene; povsod je slišati le jok in tožbo, povsod gledaš tisočere 
podobe nemile smrti. Rimska država se podira..." 



KRAJEVNE SKUPNOSTI V ZADNJIH ŠTIRIH LETIH 
Na 10 krajevnih skupnosti smo poslali 

osem (in eno dodatno) vprašanj v zvezi 
delom v iztekajočem se mandatu. 
Nekatere krajevne skupnosti niso odgovo
rile na vsa vprašanja, kar je bilo tudi z 
našim dopisom predvideno. Pod zapored
nimi številkami samo prerazvrščene 
odgovore posredujemo javnosti. 

VPRAŠANJA: 

1. Katere glavne projekte ste Izvršili v 
zadnjih štirih letih? 

2. Koliko denarja približno (v mlo sit) 
ste prejeli Iz občinskega proračuna? 

3. Koliko denarja ste zbrali v okviru 
krajevne skupnosti (brez ostalih društev 
v kraju)? 

4. Koliko je po vašem približna vred
nost Izvedenih del? 

5. Koliko v približnih odstotkih (%) je 
bilo od skupnega zneska vloženega v 
ceste In poti, skupne objekte, vodovod
na In hldrantna omrežja, kanalizacije, 
ostalo ekologijo, Javno razsvetljavo, kul
turo, šport,... 

6. Kaj bi posebej pohvalili? 
7. Kaj Je po vašem največji problem v 

kraju In kaj vas moti? 
8. Kakšno Je bilo po vaše sodelovanje 

z Grosupeljskimi odmevi? 
9. Kaj bi še posebej radi Izpostavili? 

ODGOVORI: 

KS ILOVA GORA 

1. - Dograditev športnega igrišča na 
Mali Novi Gori. 

- Rekonstrukcija krajevnih cest v Mali 
Ilovi Gori, kjer smo z asfaltiranjem daljše
ga odseka v letošnjem letu zaključili 
rekonstrukcijo krajevnih cest, ostaja še 
8 0 0 metrov krajevnih cest, ki jih je potreb
no ali preplastiti ali rekonstruirati. 

- Na Veliki Novi Gori smo uspeli rekon
struirati in asfaltirati cesto, ki vodi mimo 

spomenika, ostaja pa nam rekonstrukcija 
in preplastitev po vasi in nad vasjo. 

-V teku je rekonstrukcija krajevne ceste 
v Kurjo vas (cca. 6 0 0 metrov). 

- Skupaj smo rekonstruirali 1,5 kilome
tra krajevnih cest. 

2. Neodgovorjeno. 
3 . Neodgovorjeno. 
4. Neodgovorjeno. 
5. in 6. Kar se tiče cest, bo potrebno 

preplastiti preko Male Nove Gore proti 
Čušperku v dolžini 1,7 kilometra. V okviru 
KS smo zbrali 7 - 8 mio SIT, z občine smo 
dobili v ta namen cca. 7 - 8 mio SIT. 
Približna vrednost izvedenih del je 2 5 mio' 
SIT. 

7. Glavni problem je dokončanje začete 
izgradnje vodovoda. 

8. Zahvaljujemo se za štiriletno sodelo
vanje, v katerem, kot sami pravite, je bilo 
veliko veselih in tudi nekaj manj veselih 
trenutkov. Hkrati si želimo dobrega sode
lovanja vnaprej. Sodelovanje z 
Grosupeljskimi odmevi je bilo dobro. 

9. -

Bregar Urška 

KS RAČNA 

1. Za zadnja štiri leta v naši krajevni 
skupnosti velja skupni imenovalec: 
"pestro, delavno, naporno" in ko se ozre
mo okrog sebe, je več kot jasno, da trud nf 
bil zaman. Najbolj smo ponosni na naše 
glavne projekte: pod vodstvom g. Janeza 
Štupnika je potekala izgradnja trga na 
Kopanju in sovpadla s proslavo 2 0 0 - l e t -
nice Prešernovega rojstva, v večino hiš je 
prišla telefonska napeljava, urejeno je 
vaško središče v Račni z avtobusnim 
postajališčem, Veliko Račno razsvetljuje 
obnovljena javna razsvetljava, na 
Čušperku je urejeno športno igrišče, v 
Veliki Račni so odpravljene težave zaradi 
meteornih vod na cesti, iz Predol proti 
Slivnici se delno že peljemo po asfaltirani 
cesti, kulturni dom v Račni spet dobro 

skriva svoja leta, saj je dobil nova vrata in 
obnovljeno mladinsko sobo, v Predolah 
stoji nova kapelica - naš mali biser. 

2. in 3. 

Od začetka leta 1 9 9 8 do konca avgus
ta 2 0 0 2 nam je Občina Grosuplje poleg 
izdatne vsestranske pomoči iz 
občinskega proračuna namenila dobrih 
1 1 milijonov tolarjev, krajevni samo
prispevek pa je prinesel dodatnih 16 mili
jonov. Poleg tega smo v okviru krajevne 
skupnosti prigospodarili še 4,5 milijona 
tolarjev. 

4. Skupno vrednost navedenih del 
ocenjujemo na dobrih 3 1 milijonov tolar
jev. 

RAZDEL ITEV V L O Ž E N I H 
5 K L U S I C V 

• KULTURA IN SPORT 

13% Ma 
11"., 

Ik^^^f lCL- j 

• '.KUPNI OBJEKTI 
13% Ma 

11"., 

Ik^^^f lCL- j • CESTE IN POTI 

• JAVNA RAZSVETLJAVA 

• KANALIZACIJA 

5. Glede na interes in potrebe krajanov 
so bila sredstva razdeljena: za kulturne in 
športne objekte 2 6 %, za ceste 11 %, za 
javno razsvetljavo 15 %, za kanalizacijo 3 
% in preostalih 4 5 % za objekte skupnega 
pomena. 

6. Poleg prizadevnosti krajanov samih 
je potrebno pohvaliti in izpostaviti vzorno 
sodelovanje z župnikom na Kopanju, g. 
Jožefom Glasom, in veliko naklonjenost 
ter pripravljenost vseh zaposlenih v občin
skih uradih in službah. Nenazadnje so 
morali nemalokrat uokviriti naše želje, 
pobude in dejanja v meje uradno pred
pisanih postopkov, vedno smo naleteli 
(vsaj) na razumevanje in pomoč. 

7. Predstavniki vseh štirih vasi v naši 
krajevni skupnosti smo si edini, da je vse 
bolj moteča regionalka skozi Veliko 
Račno, ki ne premore pločnika. Kljub 
posredovanju grosupeljskih policistov 
promet težkih tovornjakov skozi vas poleg 

S R E Č A N J E STAREJŠIH V Ž A L N I 
I 

Ž a l n a , 13. oktobra 2002 - Na 
papeško nedeljo, ko se Cerkev spo
minja Izvolitve papeža Pavla II., ki je 
pred 24. leti prevzel krmilo cerkvene 
barke, so se pri krstnem kamnu kot 
božji otroci srečal i starejši iz župni je 
Ža lna . 

Domači župnik Andrej Šink in številne 
(nevidne) čuteče duše zdaj že nekaj let 
zapored v jesenskem času organizirajo 
srečanje za starejše župljane, ki ga 
začnejo s sveto mašo in nato zaključijo 
v veroučnih prostorih župnišča s pri
jateljskim druženjem, koj im pridne roke 
gospodinj ob polnem košu dobre volje 
pripravijo tudi zvrhane pladnje dobrot. 
Tudi letos je bilo tako. 

Srečanju nedvomno daje veliko s im
bolike že s a m čas, saj se jesen odene v 
najbolj čudovite barve, na poljih in 
sadovnjakih pa pobiramo ž lahtne 
plodove. Tako je tudi z našim življenjem. 
Doživetja pri sedmih in več križih so pri
nesla mnogo veselja. Bilo pa je tudi 
mnogo ostrih kamnov preizkušenj, ki so 
jih obl ivale solze žalosti in iz njih 
naredile svetleče bisere, marsikaterega 
med njimi pa celo pozlatile. To milost in 
srečo smo kristjani dobili pri krstnem 
kamnu, kjer se kot otroci k domačemu 
ognjišču vedno radi v račamo. Vera, 
upanje in ljubezen nas držijo pokonci 
tudi takrat , ko nas zapušča jo vse 
zemel jske stvari in moči in se 
zavedamo, da nobeno trpljenje ni 
zaman. 

Današnji čas je v marsičem doprine
sel k izboljšanju materialnih življenjskih 
pogojev, a je večkrat zaradi tega treba 
plačevati težak davek, ki se močno 
pozna tudi v družinah. Tako nemalokrat 
prihaja do odtujenosti že med zakonce
ma in otroki, kaj šele do starih staršev. 
V žalski fari pa je kljub takšnemu času 
še vedno veliko razumevanja in sožitja 
med mlajšimi in starejšimi, saj večino 
starejših živi skupaj z mladimi ali pa so 
vsaj v tesnejših (vsakodnevnih) stikih, 

"Svoje srce Ti polagamo na oltar." 

kar bogati življenje vseh. Za marsikoga 
pa je tudi dopoldanska samota zelo 
težavna. 

Tudi našega Svetega očeta so leta in 
bolezni v marsičem že pritisnila k t lom, 
a je njegovo srce še vedno mlado. 
"Ohranite mlado srce, oblecite ga v bela 
svatovska oblači la!" so bile želje 

domačega župnika. 
Pri maši so sodeloval i mešani 

cerkveni zbor in moški zbor 
Samorastnik z Dragom Zakrajškom ter 
"mladi žalski slavčki", ki so takoj po 
maši starejšim pred oltarjem zapeli še 
dve posebej pripravljeni pesmici. 

Jože Mlkllč 

/ M i l I I 
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hiš ob cesti načenja tudi potrpljenje kra
janov, bojazen, da se bo kateremu od 
šolarjev ali starejših in zato manj okretnih 
pešcev primerilo kaj hudega, je vse bolj 
prisotna. Za dotrajano šolo brez telovad
nice na Kopanju vsaj vemo, da prihajajo 
boljši časi in smo zanje pripravljeni tudi 
marsikaj narediti. Krajani pa ne najdejo 
dobre besede za Javno komunalno pod
jetje Grosuplje, saj je potrebno za dosego 
"uzakonjenih" (in precej predragih!!!) 
storitev vlagati vse preveč energije, ki bi jo 
lahko bolj koristno uporabili drugje. 

8. Z veseljem pa je treba pohvaliti naš 
občinski časopis Grosupeljski odmevi. 
Prerasel je otroške bolezni in postal 
berljiv, informativen in oblikovno všečen 
časopis, kjer se najde za vsakogar nekaj, 
uredniška politika, ki ji je domača ure
jenost in objektivnost, je vse pohvale vred
na. Hvalimo tudi prisotnost glavnega ured
nika na vseh pomembnih dogodkih! 

9. Nikakor pa ne moremo prezreti še 
treh pomembnih reči: obnova cerkve na 
Kopanju je končana in jo je resnično vred
no obiskati; sredi Račne izpod rok zag
nanih gasilcev pod vodstvom prvega med 
enakimi, Jožefa Valentinčiča, raste nov 
gasilski dom - z minimalnimi sredstvi, 
toda z neverjetnim pogumom in prizade
vnostjo; sodelovanje v projektu CRPOV 
"Radensko polje" z g. Izidorjem Hab-
janičem na čelu nam je vsem sodelujočim 
odprlo nova obzorja, dodalo zalet in upan
je v boljši jutri. 

In še za konec samo en, ampak pre-
potreben HVALA: g. Franciju Škodi, ki seje 
v zadnjih štirih letih neštetokrat prosto
voljno vpregel v težki voz vsega zgoraj 
naštetega, malo od tega seje zgodilo brez 
njegove velikodušne pomoči, trezne 
besede in poštenega odnosa do vsega, 
česarkoli se je lotil v dobro nas vseh. 

Mojca Sajovlc, predsednica Sveta KS 
Račna 

KS ŽALNA 
1. in 3 . V tem obdobju je bilo v KS Žalna 

izvedenih več manjših pa tudi nekaj večjih 
projektov. Eden izmed največjih je bila 
obnova javne razsvetljave po vseh vaseh 
naše krajevne skupnosti v letih 1999 in 
2 0 0 0 . Za obnovo je bilo porabljenih 4,3 
mio SIT krajevnega samoprispevka. 
Največji projekt pa je bil izveden v letih 
2 0 0 0 in 2 0 0 1 , ko je bil zgrajen prizidek k 
mrliški vežici v Veliki Loki in obnovljen 
obstoječi del vežice. 

Za navedena dela je bilo porabljenih 
6,8 mio SIT (del iz občinskega proračuna 
in del iz sredstev krajevnega samo
prispevka) in veliko ur prostovoljnega dela 
krajanov. Izvedena je bila tudi pokablitev 
električne napeljave v Mali Loki, ki se je 
financirala iz rente, ki pripada Mali Loki 
zaradi vplivov Špaje doline. Strošek 

izvedbe je znašal 2,7 mio SIT. 
2. Vzadnjih štirih letih, t j . od vključno 

1999 do danes, je Krajevna skupnost 
Žalna iz proračuna Občine Grosuplje pre
jela skupaj 17,2 mio SIT, sama pa je 
zbrala 16,8 mio SIT (od tega 11,3 mio SIT 
iz tekočih prilivov in 5,5 mio SIT iz prene 
senih sredstev iz leta 1998). 

4. in 5. V preteklih štirih letih so bila 
sredstva porabljena v skupni višini 2 9 mio 
SIT in vložena v naslednja področja: 

- javna razsvetljava v višini 33,2 % 
(obnova, tokovina, tekoče vzdrževanje); 

- pokopališča in mrliški vežici v višini 
32 ,0 % (gradnja prizidka in obnova obsto
ječega dela mrliške vežice v Veliki Loki, 
nabava opreme, upravljanje pokopališč in 
mrliških vežic, obratovalni stroški); 

- pokablitev električne napeljave v Mali 
Loki v višini 9,2 %; 

- ceste v višini 6,3 %; 
- sofinanciranje PGD in drugih društev 

ter neprofitnih organizacij v višini 5,2 %; 
- ureditev in zaprtje krajevnega 

smetišča v višini 1,5 %; 
-vaško središče v Veliki Loki v višini 1,4 

%; 
- ostali del sredstev pa je bil porabljen 

za stroške delovanja krajevne skupnosti 
in stroške kulturnih prireditev. 

6. in 7. Ker se naše delo zaključuje in se 
začenja novo obdobje nove energije v 
naši krajevni skupnosti, smo se odločili, 
da ob zaključku našega dela ne bomo 
izrekali posebnih pohval glede opravljene
ga dela niti govorili o največjih problemih 
in o tem, kaj nas še posebno moti. da ne 
bi rušili delovne vneme naših nasled
nikov. 

Se pa zahvaljujemo vsem krajankam in 
krajanom za sodelovanje in podporo, tis
tim bolj "kritizersko" (ne kritično) na
ravnanim pa veliko uspehov pri nadaljnjih 
aktivnostih. 

8. Glede sodelovanja z Grosupeljskimi 
odmevi nimamo pripomb, čeprav smo v 
vašem glasilu imeli bolj malo člankov, ven
dar ne po vaši krivdi, ampak zgolj zaradi 
pomanjkanja naše "pisateljske žilice". 

Predsednik KS Stane Kogovšek 

Krajevnim skupnostim, še posebej nji
hovim vodstvom in posameznim članom 
svetov KS in krajanom se zahvaljujem za 
štiriletno sodelovanje. Še posebej se zah 
valjujem za poslane odgovore KS Ilova 
Gora, Račna in Žalna. Drugih sedem pa, 
upam, da bodo to storile v prihodnje, saj 
je ob zaključku mandata prav, da se ozre
mo nazaj po prehojenih poteh, pa 
kakršnekoli so že bile. Še posebej zaradi 
tega, ker je novo leto že pred vrati, ko bo 
treba razmišljati o novih nalogah in pro 
računu. 

Jože Mlkllč 

Žalski slavčki 

KLEPET Z ZUPANOM V Ž A L N I 
Žalna, 3. oktobra 2002 - V prostorih krajevne skupnosti Žalna se Je z 

županom Janezom Lesjakom In predsednikom sveta KS Stanetom Kogovškom 
srečalo šest žalskih krajanov. Pogovor Je bil poleg vprašanjem razvoja KS 
namenjen tudi širokim občinskim, bodočim regionalnim, pa tudi državnim 
temam. 

To pot so ponovno omenil i , da v Žalni ni večjih problemov, a je prisotne krajane 
še najbolj zanimalo, kdaj se bo začela rekonstrukcija ceste od Mlačevega čez 
Veliko Loko do zaselka Na šoli pri Lučah, potem vaške kanalizacije in kdaj naj bi 
se začela gradnja podružnične šole v Žalni. Menil i so tudi : od kar ni več samo
prispevka, da gre kar precej denarja za vzdrževanje pokopališč in poslovilnih 
objektov, pa tudi , da se je ekološki davek močno povečal v zadnjih letih, na kar 
je župan pojasnil, da občina ta denar obrača prek J K P v ekološke investicijske 
programe. Pri tem je dopolnil , da so že podpisali novo "pismo o nameri" za sode
lovanje pri projektu čiste reke Krke, prek katerega bo morda nekoč (vendar ne v 
iztekajočem se mandatu!) pa le mogoče dobiti tudi nekaj denarja iz evropskih 
strukturnih skladov. Predsednik KS je ugotavljal tudi, da s e j e v zadnjem času 
odlaganje odpadkov na črno vendarle izboljšalo. 

V razgovoru so bile odprte tudi druge teme, kot so avtoceste, cestninske posta
je in "servisne" ceste ob avtocestah, ki jih Dolenjci sploh n imamo, pa še nere
alizirano kompostiranje na osrednji deponiji , " trženju" odlagališč odpadkov, pa 
tudi izlivanju kmečke gnojevke v meteorne in tekalne kanalizacije, ki nato preveč 
obremenjujejo čistilne naprave. 

Jože Mlkllč 

P.S: Tako so se Iztekli županovi obiski po krajevnih skupnostih v tem man
datu. Naj v zvezi z njimi navedem še dve podrobnosti: 1. Od začetka ga je 
spremljala kar precej močna ekipa sodelavcev z občine, na zadnjem obisku pa 
Je bil sam med krajani; 2. Uredništvo Grosupeljskih odmevov nihče z občine nI 
obveščal o njegovih načrtovanih obiskih, tako da smo Jih nekaj ujeli zgolj 
slučajno, nekaj na povabilo vodstev KS, neka) pa Iz radijskih obvestil. 



•v - v 

V BRAZILIJO - V D E Ž E L O SAMBE, PA TUDI VELIKE REVŠČINE 
Z Alenko sva se srečala "pri časopisu". Že v predhodnih Odmevih sem sem ter tja opazil njene 
prispevke, ki so bili napisani o ravno dobro organiziranem skavtskem delovanju v Grosupljem, 
nekaj pa tudi iz področja ekologije oziroma varovanja narave. Nekega hladnega večera sem si 
na povabilo "hribosvkih prijateljev" ogledal predstavitev diapozitivov v avli šole, ko sta skupaj 
s prijateljico prikazali, kako sta odšli na svetovno srečanje skavtov v Čile, pa nato še na pote
panje po Mehiki in Gvatemali. Takrat sem začutil, da je v njunih očeh žarel poseben žar. Povabil 
sem ju, naj se "oglasita" kaj za časopis. Njena prijateljica mije vljudno dejala, da ni preveč 
pridna za pisanje (kar vsekakor razumem), Alenka pa je bila brž za to. Zato je tudi najino, bolj 
naključno srečanje kot ne, dokaj hitro preraslo v plodno sodelovanje. Letos spomladi pa mije 
ob nekem obisku, ko je osebno prinesla nekaj diapozitivov in fotografij za objavo, sporočila, da 
bo odšla med laične misionane v Brazilijo. Dolgo je čakala na delovno vizo, kije potrebna, da 
lahko odides na takšno delo. Pred dnevi mije poslala vabilo na podelitev misijonskega križa. 
Med obredom slovesne svete maše na misijonsko nedeljo, 20. oktobra, ji je blagoslovljeni maj
hen križec (a zato toliko težji • odgovornejši, kot je sama dejala) izročil v lepo prenovljeni gro
supeljski cerkvi ljubljanski nadškof in metropolit dr. Franc Rode. Pri maši so z g. nadškofom in 
škofom g. Kvasom somaševatt številni duhovniki. Poleg cerkvenega zbora sv. Mihaela, v kate
rem je Alenka prepevala tudi s svojim altovskim glasom, so med mašo sodelovali številni skav
ti iz različnih krajev Slovenije, njeni prijatelji in prijateljice iz šolskih klopi in misijonskih poti 
ter številno sorodstvo. Z njeno odločitvijo pa se kaže ne le prenovljena zunanjost betonske 
cerkve, temveč tudi gradnja žive občestvene Cerkve • tako je v uvodnem pozdravu dejal tudi 
dr. Peter Hostnik. 

Že nekaj dni pred slovesnostjo sem Alenko zaprosil za razgovor, na katerega je kljub stiski s 
časom, ko je morala postoriti še to in ono pred odhodom, našla čas tudi za bralce Grosupeljskih 
odmevov. 

Nekaj osebnih podatkov. 
Sem s Sp. Slivnice, pol Dolenjka pol 

Štajerka, skavtinja. Navdušena nad nara
vo, nad čudeži, ki jih lahko v njej vidimo, 
zato so mi blizu gore, rada imam 
neskončno morje, ki obljublja tudi nekaj 
na drugi strani, magično privlači. Želim 
spoznavati svet - s skavti predvsem peš, 
pa tudi s kolesom, na potovanjih ... Ne 
svet kar tako, ampak ljudi, njihove 
navade, delo, okolje, kulturo, zgodovino. 
Zato tudi razmišljam o tem, da bi 
preusmerila svojo izobrazbo (univ. dipl. 
socialna pedagoginja) in šla študirat npr. 
antropologijo. Ko se vrnem, seveda. Ker 
se mi je zdelo škoda, da moje znanje 
koristi samo meni, sem ga vedno želela 
predati tudi drugim, zato sem nekaj časa 
sodelovala kot prostovoljka na Centru za 
socialno delo, vodila birmansko skupino, 
instruirala, sodelovala pri doživljajski ped
agogiki, hodila na arheološke tabore. 
Zadnje čase me privlačijo tudi jeziki, kar 
je gotovo zasluga latinščine in španščine. 
Še vedno pa sem zaljubljena v knjige. 
Vonj, ki ga imajo knjižnice in vsaka knjiga, 
kaj vse skrivajo. Čeprav vem, da obstaja 
množica knjig in jih je nemogoče prebrati, 
je v meni kljub temu po 22 letih branja 
misel, da moram še toliko prebrati. Pa 
ustvarjanje iz vrvi, sprehodi v neznano po 
gozdu, petje, članki, da ne govorim o pri
jateljih, pogovorih ... Toliko stvari je v živ
ljenju! 

Kdaj si se prvič srečala s skavti In 
kdaj si stopila v njihove vrste? 

V počitnicah malo pred začetkom 1. 
letnika srednje šole mi je g. župnik, Franc 
Novak, povedal, da bi se mu zdelo dobro, 
da bi pri nas, v Grosupljem, ustanovili 
skupino skavtov in med drugimi vprašal 
tudi mene, če bi se pridružila. Nič nisem 
razmišljala, takoj sem rekla ja. In zraven 
upala, da me ne bo vprašal, če vem, kaj 
skavti s o . Enkrat sem slišala zanje, samo 
toliko, da sem poznala besedo, nisem pa 
imela pojma, kaj vse delajo. Vse, kar sem 
videla, je bil ogenj zvečer in skupina 
mladih, ki sedi okoli ognja, poje, se pogo
varja, gleda zvezde. To mi je bilo dovolj, 
saj sem o tem sanjala že od vrtca. Nisem 
imela pojma, da seje skavtstvo v Sloveniji 
(ponovno) šele začenjalo. Polni nav
dušenja smo začeli oblikovati skupino. 
Potem pa vzponi, padci, vsega je bilo 
veliko. Ampak vedno je ostajal isti duh -
delo z ljudmi, ljubezen do narave. Z mladi
mi sem si želela delati že takrat in zato ni 
čudno, da me je potegnilo v voditeljske 
vode. V iskanju vedno novih stvari so 
prišla srečanja s skavti iz Slovenije in 
sveta. V Čilu sem doživela veliko veselje 
nad pripadnostjo svetovni skavtski 
družini, ko sem gledala 3 0 . 0 0 0 mladih s 
celega sveta, ki so navdušeno skakali ob 
himni, pel i . . . V nekem trenutku na skavt
ski poti sem spoznala, da je moje življen
je prežeto s skavtstvom in da, kjer koli 
sem in kar koli delam, mi skavtstvo 
pomaga, predvsem zaradi izkušenj, ust
varjalnosti in iznajdljivosti. Vsekakor ena 

najboljših odločitev v življenju. Sedaj sem 
aktivna tudi na državni ravni, kjer sodelu
jem pri usposabljanju voditeljev, pri pro
jektih, poskušam povezati stroko in skavt
stvo, delujem pa tudi na mednarodni 
ravni pri usposabljanju in povezovanjih. 
Že v 1. letniku študija sem se odločila, da 
bom za diplomo pisala o skavtih in 
napisala diplomo z naslovom 
"Supervizija na skavtskem igrišču". 

Večkrat sva se tudi pogovarjala o 
naših krajih, ljudeh ... Poleg močno 
poudarjene želje po sožitju med ljudmi 
sem vedno začutil v tvojih besedah tudi 
veliko zavzemanje za sožitje človeka z 
naravo, za duhovno rast - nasploh: za 
celovito osebnostno In družbeno rast. 

To je tisto, kar je raslo v meni, ne da bi 
vedela. Kot nekakšna žilica po odkrivan
ju, ki te usmeri v to, da živiš to, kar odkri
ješ, ne le pustiš v besedi. Večkrat sem se 
šla izgubljat v gozd, kot sem rekla. Nisem 
hodila po poteh, ampak kar tako, ne da bi 
vedela, kam bom prišla. Take in podobne 
priložnosti (kolesarjenje, vožnja z 
vlakom/avtobusom ...) so čas, ko si v tiši
ni in prisluhneš notranjemu glasu. Če si 
to dovoliš, potem se začneš zavedati, 
kako pomembno je, da celo življenje 
rasteš, se razvijaš. Ne samo na enem 
področju, saj delujemo kot celota. Če eno 
področje zanemariš, to drugje udari ven. 
Pomembno pa je tudi zavedanje, da ljud
je živimo skupaj, kar za sabo potegne 
toliko in toliko dogovorov, ki jih je potreb
no upoštevati, da lahko življenje normal
no poteka. Star rek, ki še vedno ohranja 
svežino: Kar želiš, da ti drugi storijo, stori 
tudi ti drugim. Mislimo samo nase, samo 
na danes, vendar se ne ustavljamo ob 
čudežu življenja, preslišimo druge, živimo 
instant odnose - to so nevarnosti, ki jih je 
zaznati v naši družbi, kot pokažejo mnoge 
raziskave. Neskrb za naravo nas že udar
ja - poplave, suše so posledica človeških 
dejanj (namakanje, izsuševanje), bolezni 
dihal , kožni rak. To so najvidnejše 
posledice, mnogo pa je takih, ki se bodo 
pokazale z leti. Čut za sočloveka in spoš
tovanje življenja je nekaj dragocenega v 
vsej človekovi zgodovini. Nagovorila meje 
misel, da naš planet ni naša rast, ampak 
ga imamo izposojenega od naših otrok. 
Mar ne bi zanje vse storili? 

Odločila si se za novo pot - pot laične 
mlsljonarke. Od kod ta klic? 

Okoli 13. leta je bila v moje srce 
položena želja po misijonih, ko sem 
gledala slike otrok iz Afrike. Videla sem se 
med njimi. Izvedela sem tudi, da sta v 
Južni Afriki 2 moji stari teti, z eno od njih 
sva se rodili na isti dan. To me je tako 
nagovorilo, da sem bila odločena, da 
bom nekaj takega kot laik počela tudi 
sama Želela sem delati med ljudmi, ki so 
se meni zdeli ubogi, pa zdaj vidim, da 
uboštvo ni v pomanjkanju materialnega. 
Ko sem se odločala za fakulteto, sem 
imela ves čas pred očmi, kaj bi rabili v 
misijonih. Ob stikih z ljudmi iz tujine ali z 

Nadškof dr. Franc Rode je ob podelitvi blagoslovljenega misijonskega križa česti
tal za njeno odločitev. 

bobni in ritmi se je v meni oglašalo nekaj, 
kar me je močno vabilo in navduševalo. 
Ko je bila leta 1999 v Sloveniji skupina 
Ba Chengello s p. Mihom Drevenškom, ki 
nam je predstavila svoje plese, petje, 
ritme, sem vedela, da se moram odločiti. 
Na usposabljanju za skavtske voditelje 
sem se dokončno odločila, da sprejmem 
ta klic, da se nimam kaj več skrivati pred 
tem. 2 leti sem sodelovala v skupini 
SLED, kjer se laiki pripravljamo za misi-
jone. Pogovarjamo se o temah, ki jih je 
pametno razmisliti pred odhodom -
različna verstva, življenje v skupnosti, z 
drugačnimi, delo z mladimi, komunikaci
ja, tropska medicina (misijoni so pa tudi v 
Sibiriji, na Aljaski), Sveto pismo, misi
jonarji in katoliška Cerkev ipd. Vmes sem 
že dvomila, a se je vedno na novo 
pokazalo, da je to zame. Če ne drugega, 
so mi drugi povedali, da žarim, če se 
pogovarjam o tujih deželah, ljudeh. 

Kaj pričakuješ na tej poti? 
Veliko dela, za 2 5 ur na dan, če bi šlo , 

to je edino, kar je gotovo. Na srečo sem 
se imela priložnost pogovarjati z veliko 
misijonarji in izkusiti delček tujih, nam 
nenavadnih dežel, zato pričakujem, da bo 
prvo leto predvsem spoznavanje ljudi in 
vživljanje. Ni namreč pomembno, kaj 
želim jaz narediti, ampak kakšne so 
potrebe tam. Ljudje v Braziliji so, jasno, 
nekaj posebnega, tako kot povsod. Zato 
bo potrebna velika iznajdljivost. In seveda 
si želim, da bi dobro sodelovali v skup
nosti, saj le tako dobiš polet za delo. Vem, 
da ne bo lahko, vendar misel na to, zakaj 
greš tja, vse olajša. Iskreno povedano 
bom več dobila, kakor dala, ne glede na 
to, koliko bom delala. 

Koliko so tvoja potovanja In študij 
vplivali na tvojo novo življenjsko 
odločitev? 

Skavti, potovanja, študij . . . - vse meje 
potrjevalo v klicu, ki sem ga prepoznala, 
da grem med ljudi, ki se zdijo našemu 
svetu zaostali, a so v srcu velikokrat bolj 
bogati kot mi. Tudi potopisi so mi še 
povečali željo (predvsem Tomo Križnar). 
Ker me že, od kar se spomnim, privlači 
širni svet, sem izkoristila vsako priložnost 
za potovanje - evropska novoletna 
srečanja mladih, študijska praksa, vztra
jala sem pri maturantskem izletu, na 
katerem bomo tudi kaj videli ... Zahvala 
za "moralno" in včasih tudi denarno pod
poro gre ne samo staršem, ampak tudi 
teti. Iz vseh teh poti se je potem rodila 
želja, da bi šla v Čile na svetovno skavtsko 
srečanje, ker, tako sem bila prepričana, 
"je to verjetno edina priložnost v življenju, 
da bom videla tisti konec sveta". Kot je 
običajno, sem bila navdušena nad ljudmi 
Latinske Amerike. In čez eno leto in pol 
sem spet potovala v tisti konec sveta, v 
Mehiko in Gvatemalo, in se že zavedala, 
da nisem poklicana v Afriko. In sedaj 
grem 4 leta po prvem obisku celine tretjič 
tja. Kar me je še potrdilo v odločitvi, je bil 
študij za izpit iz socialne psihologije, ki 
sem ga imela kmalu po vrnitvi iz Mehike, 
zato sem že med potovanjem prebirala 
"plonkce" za ta izpit in opazovala ljudi. 
Ugotovila sem, da si povsod na svetu, ne 

glede na raso, vero, spol itd. želimo, da bi 
bili ljubljeni. In za to naredimo vse, tudi 
nerazumljive stvari. 

V katerem kraju oz. pokrajini boš 
delovala In ali Je morda že kdo od tvojih 
predhodnikov tam? 

Delovala bom v Braziliji, v mestu 
Corumba, ki leži v pokrajini Pantanal v 
Mato Grosso do Sul, na meji z Bolivijo. 
Podnebje je tropsko, med deževno dobo 
je vse precej močvirnato in tam se lahko 
vidi večino živali, ki jih sicer vidimo v 
Amazoniji. V tem mestu je slovenski misi
jonar, p. Ernest Saksida, pred več kot 4 0 
leti ustanovil misijon, kjer sedaj deluje 
skupnost salezijancev. Med njimi je že 2 
leti tudi slovenski laik, Tone Grm iz 
Dobrepolja, s katerim se poznava. 

Morda že veš, s kakšnimi ljudmi se 
boš srečala In na katerih področjih vidiš 
potrebo po svojem delovanju? 

Ljudje so odprti in veseli, predvsem 
bolj usmerjeni v odnose kot v materialno 
bogastvo, vendar jih smernice "sodobne
ga" sveta vlečejo v materialno, kot da je 
to vse, kar lahko v življenju imajo. Ker ne 
poznajo ozadja, nasedajo tem obljubam. 
Brazilija je država, ki je znana po veliki 
revščini - veliko ljudi živi na obrobjih mest 
v kartonastih škatlah, veliko je sirot, česar 
pa država oz. peščica bogatih noče priz
nati. Misijon, na katerega grem, je 
nekakšen center za revne otroke, sirote, 
otroke z ulice. Otroci ne hodijo v šolo, ker 
jo je potrebno plačati in ker nimajo časa 
zanjo, saj morajo delati, da imajo kaj jesti, 
zato jim na centru nudijo vsaj osnovno 
izobrazbo in veščine, ki jim omogočajo 
preživetje. Moje delo bo povezano s temi 

otroki - učila jih bom kakšno praktično 
veščino, zbirala bom sredstva za njihovo 
šolanje, zato se moram še izpopolniti v 
portugalščini. Nujno je, da otroci hodijo v 
šolo, saj tako lažje dobijo boljša dela in je 
manj verjetnosti, da zaidejo kriminal, 
poleg tega pa vlada ne more manipulirati 
z njimi, če imajo nekaj izobrazbe. Največ, 
kar jim lahko nudimo, je, da preko naše
ga delovanja in življenja vidijo, da so, tako 
kot vsi drugi, ljubljeni božji otroci oz. - v 
jeziku etike - spoštovanja vredni ljudje, 
da imajo svoje dostojanstvo, ne glede na 
to, kdo so in kje so. 

Pogosto vprašanje, ki ga ljudje postavi
jo misijonarjem, je, zakaj gremo tako 
daleč, ko pa je doma dovolj dela in 
potreb. Predvsem je to zaradi klica, ki je v 
tebi. Sicer pa bo še dovolj priložnosti za 
delo tukaj in jih je že bilo, in tukaj je veliko 
ljudi, ki lahko kaj naredijo. Če si vzamemo 
samo 1 uro na teden za pomoč drugim, je 
to veliko, če začnemo seštevati. Ni pa 
veliko ljudi, ki bi bili pripravljeni nekaj 
časa zastonj delati na misijonu, saj je to 
tudi tveganje. 

Koliko časa nameravaš ostati med 
temi ljudmi? 

Kot vsi laiki, ki gredo v misijone, bom 
tam ostala 3 leta. 

Kako bo ves ta čas s stiki s tvojimi 
domačimi, prijatelji, domovino? 

Dobra stara pošta bo imela zaradi tega 
malo več dela in na srečo internet sedaj 
omogoča hitro komuniciranje. Ni mi 
ravno lahko, da bližnjih ne bo tako blizu, 
tudi njim ni lahko. A če ne bi šla, ne bi 
našla prave sreče, ker se ne bi odzvala. 
Vem, da bom imela malo časa za pisanje, 
zato se bom morala še bolj potruditi, saj 
si želim ohraniti stike. Nekaj prijateljev mi 
je že obljubilo obisk (prva prideta v marcu 
drugo leto), spanje na misijonu pa imajo 
zagotovljeno. V zameno bodo dan ali dva 
preživeli s tamkajšnjimi otroki. 

Alenki želimo, da bi ob vseh preizkušn
jah, ki jo čakajo, trdno vztrajala pri svoji 
odločitvi in da bi ji njeno delo med revni
mi v Braziliji vsakodnevno napolnjevalo 
posodo duha, kiji bo vlival novega olja za 
žar v njenih očeh. Prepričan pa sem, da 
njena osebna odločitev nedvomno pre
rašča osebno raven, pa tudi današnji 
čas in prostor, saj bo ob dogodku na mis
ijonsko nedeljo in njenim nadaljnjim delo
vanjem ostala marsikomu svetal zgled. 

Alenka! Pa na Grosupeljske odmeve 
pošlji sem ter tja kakšen utrinek za obja
vo! Srečno! 

Pogovarjal se Je Jože Mlkllč 

Po maši je v krajši akademiji domači župnik dr. Franc Šuštar s slovenskim 
misionarjem v Zambiji Mihom Drevenškom opravil zanimiv pogovor, kateremu 
so ljudje na posamezne odgovore navdušeno zaploskali. Misionar Drevenšek je 
nedvomno zelo zanimiva osebnost, kije še posebej nazorno razložil, kakšno je 
lahko tudi misionarjevo delo. V zadnjem času veliko dela na področju medijev, 
zato je s seboj pripeljal dva Afričana, ki delata v tiskarni, prvi kot tiskar, drugi 
kot računalniški oblikovalec. Na področju medijev pa to počne predvsem zato, 
"ker se mora Resnica evangelija (veselega oznanila) prav spoznati". 

B I I P " ' 

"Misionarji so temeljni kamni žive Cerkve, ki v mariskaterem koncu sveta Adama 
in Evo rešujeta pred žrelom zla." - Misionar Miha Drevenšek v pogovoru z 
župnikom dr. Francem Šuštarjem. 



MOZAIK V GROSUPELJSKI CERKVI DOKONČAN IN BLAGOSLOVLJEN 

Mozaik je blagoslovil škof Alojz Uran. 

SV. MARTIN 

Kip sv. Martina v cerkvi pod Boštanjem 

Mlado vino in gos sta značilna za 
praznovanje martinovega (10. 11.) -
dneva, ko se spominjamo sv. Martina. 
Takrat se mošt spremeni v vino (sv. Martin 
vino krsti), praznovanje ob obloženi mizi pa 
seje ohranilo še iz časov, koje bil to zadnji 
dan pred adventnim postom. Kako pa je 
na mizo prišla ravno gos? Legenda 
pripoveduje, da sv. Martin ni hotel postati 
škof, ampak ostati puščavnik, zato se je 
skril. Izdale naj bi ga gosi. Poleg tega naj bi 
se ravno v tistem delu novembra selile 
divje gosi. 

Zakaj je sv. Martin postal eden izmed 
najbolj znanih svetnikov? Predvsem zaradi 
svoje skromnosti in želje pomagati 
ubogim. Tako so mu v naši občini posvetili 
kar dve cerkvi. 
- Sv. Martin je zavetnik cerkva na 
Gorenjem Rogatcu In pod Boštanjem. 
- V šmarski cerkvi stoji na stranskem oltar
ju. 

Njegove upodobitve so običajno 
povezane z gosmi ali z njegovo dobroto. Ko 
je bil vojaški častnik, še preden je bil 
krščen, je nekega zimskega dne srečal pri 
mestnih vratih berača. Ker mu ni imel kaj 
dati, je dal na pol svoj plašč in beraču 
podaril polovico. 

Sv. Martin je bil po rodu Madžar. Postal 
je vojaški častnik, vendar je službovanje 
pustil in se dal krstiti. Postal je duhovnik in 
pozneje puščavnik. Tudi kot škof v fran
coskem Touru (zato se imenuje tudi Martin 
Tourski) je ohranil asketsko življenje. 
Oznanjal je evangelij predvsem na 
podeželju in se boril za skromno življenje 
duhovščine, zavzemal pa se je tudi za 
oprostitev ljudi, ki sojih obsodili na smrtno 
kazen. Ljudem so bile blizu njegove 
primere iz narave, ker sojih razumeli. 

Za godovnega zavetnika ga imajo 
Martini, Martine, Tineti, Tinke, Tine, 
Tinkare, Tinčki in Davorini, prav tako pa je 
tudi zavetnik Francije, nemških mest 
Mainza in Erfurta, zakonskih mož, vojakov, 
konjenikov, konj, vinogradnikov in sodar-
jev, tkalcev, krojačev, klobučarjev, rokav-
ičarjev, hotelirjev, mlinarjev, pastirjev, gos
tilničarjev, popotnikov, revežev, ujetnikov, 
abstinentov, domačih živali, proti kačjemu 
piku ter za dobro rast na polju. 

Za sv. Martina bi lahko rekli, da ni ostal 
samo pri besedi, ampak je besedo prelil v 
dejanje. Obilna večerja, od katere ne pade 
niti drobtinica še za koga, ki nima za tako 
hrano? Ne samo, da govorimo o ubogih, 
kako ubogi da so, ampak da jim ponudi
mo pomoč na način, ki ohranja človekovo 
dostojanstvo. Se vprašamo, kako oni vidi
jo nas? Vprašanje je tudi, kdo je bolj ubog 
- tisti, ki nima vedno dovolj hrane, ali tisti, 
ki je ima preveč in mu manjka prava 
človeška toplina? Beseda ubog ima lahko 
več pomenov in vsekakor ni vezana samo 
na materialne dobrine. Res pa je, da je 
materialno področje najbolj cenjeno v 
današnjem času in kdor temu ne ustreza, 
ga hitro označimo za ubogega. Kdor ne 
ustreza enim merilom, ki niso nujno meri
la večine, je izločen. 

V kratkerm so (ali pa še bodo) godovali 
tudi sv. Simon in sv. Juda (28. 10. -
Troščine, Smrjene), sv. Volbenk (31.10. -
Sela), sv. Karel Boromejski (4. 11. -
Čušperk) in sv. Lenart (6. 11. - Veliko 
Mlačevo). 

Alenka Oblak 

Zadnjo nedeljo v septembru, to je na 
žegnanjsko nedeljo, smo se verniki iz 
Grosupljega in številnih okoliških krajev v 
velikem številu zbrali k slovesnosti ob 
tridesetletnici blagoslovitve nove cerkve. 
Slovesno sveto mašo je vodil g. škof Alojz 
Uran, ki je tudi blagoslovil nov mozaik. 

Vzdušje je bilo zelo slovesno, saj so 
somaševali skoraj vsi duhovniki, ki so v 
preteklosti službovali v naši župniji, ter 
številni duhovniki iz sosednih župnij. Pri 
maši so bili navzoči tudi minister za 
kmetijstvo, Franci But, kandidat za 
predsednika države, dr. France Arhar, gro
supeljski župan Janez Lesjak, ter številne 
svetnice in svetniki grosupeljskega 
Občinskega sveta. To je dodaten dokaz, 
da je bila izdelava in blagoslovitev 
Rupnikovega mozaika res velik in 
pomemben dogodek ne samo za 
Grosuplje temveč za vso Slovenijo. 

Mislim, da so nam vsem še posebej 
segle do srca besede prvega grosu
peljskega župnika, g. Antona Bohinca. Z 
velikimi napori je v času socializma prido
bil dovoljenje za izgradnjo nove cerkve ter 
nato z velikimi odpovedmi dosegel, da je 
bila cerkev izgrajena in blagoslovljena v 
manj kot dveh letih. G. Bohinc se še 

Pater dr. Marko Ivan Rupnikje umetnik 
svetovnega slovesa. V njegovem življenju 
se neločljivo prepletajo duhovištvo in 
umetnost, teologija in vzgoja. Je preda
vatelj in duhovni spremljevalec, govornik, 
duhovni pisatelj in organizator. 

Kot teologa ga navdihujejo cerkveni 
očetje in ruska krščanska teologija. 
Upošteva pa tudi moderne tokove in je 
pozoren do sodobnosti bodisi preko 
sodobne umetnosti, ki jo ves čas spremlja 
in študira, bodisi v neposrednem srečanju 
s človekom v številnih duhovnih pogo
vorih. Podobno kot v teologiji skuša tudi v 
slikarstvu združevati Vzhod kot zorno 
točko, s katere ustvarja, in zahodno umet
nost 20. stoletja kot govorico, kot jezik 
sedanjega človeka. Od slikarjev staro
davnih vzhodnih ikon je prevzel pojmovan
je umetnosti ne kot izražanje svojih obču
tij, ampak predvsem kot službo Nekomu. 
Rupnikovo delovanje in ustvarjanje pa ni 
zanimivo le zato, ker je v svojem izjemnem 
umetniškem delu združil vzhodni in 
zahodni način razmišljanja, tradicijo in 
sodobnost, ampak tudi zato, ker je 
dokazal, da je tudi danes mogoče ustvari
ti liturgični prostor, ki umetniško diha, in 
ustvaril umetnost, ki prerokuje. Hkrati je v 
vse to znal položiti tudi preproste človeške 
skrbi in najglobja človeška vprašanja. 

Študij vzhodne teologije in vzhodne 
umetnosti je Rupnika pripeljal k ikonam -
svetim podobam. V ikoni je Rupnik našel 
izziv, študiral je njen pomen, njeno gov
orico. Odkril je, da je ikona podoba, a 
podoba posebne vrste. Je Beseda, ki jo 
vidimo. To je podoba, ki: "...je v službi 
komunikacije teologije." pravi Rupnik. To, 
kar nam je knjiga povedala z Besedo, nam 
ikona oznanja in predstavlja z barvo. Ikona 
ima vedno kompleksno sporočilo, čeprav 
je na izgled preprosta, mogoče za nas, ki 
smo vzgojeni v zahodnem duhu celo dol
gočasna. Tudi Kristusova usoda je bila na 
videz preprosta, ko je bil ubit kot mnogi 
drugi ljudje. A v resnici je ta dogodek 
pomenil veliko več. Kajti Kristus je podo
ba, ki brez konca pripoveduje zgodbo o 
Božji ljubezni. 

Zato je ikona izraz, ki ga moderna umet-

danes živo spominja, kako so osemnaj
stega junija 1972 v novi grosupeljski 
cerkvi darovali prvo sveto mašo in imeli 
prvo sveto birmo. Ter nadaljuje: "Še 
danes mi misli uhajajo v junij 1975, ko 
smo vročega junijskega popoldneva 
spremljali arhitekta Fursta, avtorja te 
cerkve, na njegovi zadnji življenjski poti. 
Medtem sem pomislil tudi na to, daje nje
gova nenadna smrt povzročila, da je za 
sabo pustil dve siroti: njegovo družino in 
grosupeljsko novo cerkev, ki je bila še 
tako nedodelana. Arhitekt je imel 
čudovite ideje, ki pa jih je odnesel s 
seboj... Mislim, da je sedanji predlog in 
sedanja rešitev najboljša. Spet je bilo 
angažiranih veliko žrtev, zelo veliko je bilo 
tudi odpovedi v času gradnje. Želim Vam, 
da bi še naprej odprtih rok in z nav
dušenostjo dopolnjevali to cerkev." Svoj 
govor je sklenil z besedami: "Kako lepo je 
priti v cerkev, v kateri te vedno znova 
nagovori čudovita podoba." 

Sedanji grosupeljski župnik, dr. Franc 
Šuštar, in kaplan, Janez Mrak, sta z 
opravljenim delom v preteklem letu lahko 
upravičeno zadovoljna. Na slovesnosti 
sta se zahvalila vsem 4 8 2 znanim in še 
številnim anonimnim darovalcem, ki so 

niška stroka zelo težko ali sploh ne 
razume. Ikono lahko razumemo le z vero 
in v veri. Ikona nam govori o Bogu, nas 
spominja nanj, nam ga posreduje in nas k 
njemu vodi. Ikona se ne počuti dobro v 
galerijah, ima svoje mesto le v cerkvah. 
"Tudi sveto pismu je Božja beseda le v 
cerkvi. V knjižnici je to ena izmed knjig. 
Ikona spregovori, ko v meni vzpodbudi, 
sproži odrešenje, ko me stisne in srce 
zaboli. Sicer je to zgolj muzejski dogodek. 
Ikona ljubi modrost, ne abstrakcij. Nam 
daje moč, da živimo. Nas prepričuje, da 
moramo druge upoštevati in z njimi živeti. 
V njej vidimo odnose z ljudmi." pravi 
Marko Ivan Rupnik. 

Tako nam govori tudi mozaik v novi gro
supeljski cerkvi. Ko stopimo v cerkev, nam 
pogled pritegne mogočna Kristusova 
podoba v središču. Ta podoba se z 
ljubeznijo in usmiljenjem sklanja k človeku 
v podobi Adama in Eve. Na Kristusa, ki je 
v središču vsega dogajanja, kaže z roko 
nadangel Mihael, upodobljen na skrajni 
levi stani mozaika. Mihael ni le zavetnik 
grosupeljske cerkve in Grosupljega. Kot 
nebeški bojevnik, z mečem ob nogi, se 
bori za človeka in premaga hudobnega 
duha, ki ogroža človeka in njegovo srečo. 
Velik in mogočen stoji ob strani, kot varuh 
človeka na njegovi poti. 

Čez ramo ima obešen rdeč trak, ki ima 
simbolni pomen stole. To je znamenje, ki 
dokazuje moč in božja pooblastila, ki jih je 
prejel Mihael. Umetnik je nadalje želel 
povedati, da nadangel povezuje nebo in 
zemljo. Rjavi kamni ob Mihaelovih nogah 
ponazarjajo zemljo, bela in zlata barva pa 
nebesa. Nad njim visi trak, sestavljen iz 
modrih in oranžnih črt. Kombinacija obeh 
barv že od zgodnjega krščanstva naprej 
pomeni in izraža svetost. Kristjani tudi 
vemo, da hebrejsko ime Mihael v 
slovenskem jeziku pomeni: Kdo je kakor 
Bog? Ime, ki človeka direktno vzpodbuja, 
da se pri razmišljanju o svojih ciljih sooči 
tudi z vprašanjem: kdo je moj Bog? In: Kdo 
je kakor Bog? Umetnik je "narisal" 
Mihaela, ki z roko kaže na Kristusa. S tem 
je pokazal svoje prepričanje: to je moj Bog, 
to je naš Bog. 

tudi na ta način izkazali svojo vero. Vsi, ki 
so darovali po 3 0 0 . 0 0 0 SIT, so dobili zlate 
plakete in naziv zlati botri, srebrni botri so 
darovali po 2 0 0 . 0 0 0 SIT, bronasti botri pa 
so postali verniki, ki so darovali po 
1 0 0 . 0 0 0 SIT. 

Seveda velja največjo pohvalo izreči 
obema grosupeljskima duhovnikoma, ki 
sta se z močno voljo in z velikim optimiz
mom lotila ogromnega dela. Cilji pri 

Sveto pismo nas uči, da je Jezus Kristus 
poslan od Boga Očeta, ki ga ponazarja 
iztegnjena dlan na vrhu mozaika. To je 
dlan Boga Stvarnika. To je dlan, ki ustvar
ja, ki daje in ki spremlja. Ustvarila je nebo 
in zemljo. Ustvarila je človeka in ga z oče
tovsko ljubeznijo želi pripeljati v srečo, na 
zemlji in v nebesih. 

Roko na vrhu in Jezusa v sredini 
povezuje podoba plamena, simbola 
Svetega Duha. V znamenju plamenov se 
je namreč na binkoštni praznik Sveti Duh 
prikazal apostolom, zbranim na večerji. 
Zato ta plamen prečiščuje, oživlja, daje 
moč in sveti. 

Jezus v belem oblačilu je položen v 
temno, razbito, modro ozadje. Kosi mate
riala so ravno na tem delu mozaika najbolj 
različnih velikosti in najbolj neurejeno 
razmetani po ploskvi. So namreč odraz 
človekove slabotnosti, greha, teme, 
človekovih stisk, sovraštva, vojn, pokvar
jenih odnosov med ljudmi.. . V to temo in 
greh se spusti Jezus Kristus, Bog in človek. 
Tudi on je namreč občutil vso človeško 
stisko, bolečino in smrt, ko je umiral na 
križu in bil položen v grob. Celo po smrti je 
nadaljeval po poti človeka, prišel je v kral
jestvo umrlih. A ker je Bog, se s smrtjo ni 
sprijaznil. Kajti Jezus Kristus je v resnici 
življenje in luč. In ko je kot luč stopil v 
temo, se je ta raztreščila na tisoč koscev. 
Odrešenik je vstal od mrtvih, podal roko 
rešitve Evi in Adamu in ju tako potegnil iz 
večne smrti, v mozaiku prikazane kot 
velikansko žrelo, ki se ne more več zapreti. 
To mu preprečuje velikanski križ. ki je zabit 
v razprto žrelo. Prizor deluje zelo dra
matično, tako kot je dramatičen tudi 
človekov boj med življenjem in smrtjo. 

V veroizpovedi katoliške vere to povemo 
z naslednjimi besedami: "...trpel pred 
Poncijem Pilatom, križan bil, umrl in bil v 
grob položen; šel pred pekel, tretji dan od 
mrtvih vstal...". Kristus stoji pred žrelom, 
kar simbolično predstavlja besede: šel 
pred pekel... 

Jezus je torej dvignil iz groba dva člove
ka, Adama in Evo, in z njima vred vse Evine 
otroke, ki so umrli. Kristusova podoba se 
steguje z močno roko k Adamu, kajti Bog 

obnovi so bili preseženi, cerkev je dobila 
novo, prijetnejšo podobo. Tudi pri izbiri 
umetnikov, patra dr. Marka Ivana 
Rupnika ter Jožeta Trontlja, ki sta dala 
cerkvi nov pečat, sta imela izjemno 
srečno roko. Zato ni čudno, da so se 
pojavile govorice, da je grosupeljska 
cerkev med modernimi cerkvami trenut
no najlepša v državi. 

Mag. Tatjana Jamnlk Skublc 

ponuja rešitev. Človek se mora te roke le 
oprijeti, če želi božjo pomoč. 

Ob tabernaklju na desni je umetnik 
upodobil sliko Božje Matere Marije. Zelo 
lepo oblikovana podoba Marijinega 
obraza govori o lepoti, svetosti in dobroti te 
žene. Ker je postavljena zelo nizko, nižje 
od vseh ostalih podob, se ob tem takoj 
spomnimo besed iz svetega pisma, kjer 
Marija v hvalnici reče: Ozrl seje na nizkost 
svoje dekle. Njena podoba in sklonjena 
glava pričata, kako ponižna in preprosta je 
bila, rdeč plašč pa je znamenje, da je 
postala božja. Natančen pogled pokaže, 
da Marija pravzaprav stoji na stopnicah. 
Tako imamo občutek, da je med nami in z 
nami, da nas pelje k tabernaklju, kjer pre
biva Jezus Kristus. Drža in položaj njenih 
rok izražata podarjanje in sprejemanje. 
Postavljena je tudi ob krstni kamen. To je 
prostor, kjer se v Kristusu rojevajo novi 
kristjani. Tako je poudarjeno Marijino 
materinstvo, skrivnost, da je Marija mati 
cerkve. 

Pri natančnem ogledu umetnine lahko 
poleg opisanih glavnih potez razberemo 
še številne detajle, ki sestavljajo govorico 
umetnika. Vsak si jih lahko razlaga po 
svoje, v vsakem lahko sprožajo drugačna 
razmišljanja. Če na primer preštejemo 
število vrst na tlakovani cesti ki vodi iz 
nebes na zemljo, ugotovimo, da jih je 
sedem. Kaj je umetnik želel s tem pove
dati? Daje strma pot v nebo! Ali pa: Da je 
to sedem zakramentov! Ena izmed košar, 
ki je hkrati tudi simbol dolenjske, je na 
mozaiku izbočena, tako kot takrat, ko je 
polna sadov. Tudi Bog na zemljo trosi svoje 
darove. Jezus z eno nogo stoji v rožicah, 
simbolu raja, lepote, življenja. Zanimiva je 
tudi Jezusova roka, ki drži Adama za 
zapestje ravno na mestu, kjer običajno 
merimo utrip srca. Mogoče se tudi vam 
zdi, da sta si zelo podobna Jezus in Adam 
ter Marija in Eva. To verjetno ni naključje in 
lahko kaže Marijo kot novo Evo in Jezusa 
kot novega Adama. Večjo belo liso med 
Jezusovo in Mihaelovo podobo pokriva 
belokranjsko laneno platno, simbol povo 
jev, ki sojih našli v Jezusovem grobu. 

Mag. Tatjana Jamnlk Skublc 

P O D O B E I Z Z G O D O V I N E : 
POMOČ KARANTANCEM IN POKRISTJANJEVANJE 

(743 n.š.) 
Karantanijo so napadali Obri. Pomoč so dali Franki. 
Knez Borut je nato premagal Obre, a je moral zaradi 

tega kot talca poslati svoja sinova Gorazda in Hotimira 
na Bavarsko. Tam sta privzela krščansko vero in tako 
omogočila pokristjanjevanje svojih rojakov. Poznejši 

odnosi med Bavarci in Franki ter Sloven(c)i ni bil enak 
suženjskim odnosom, temveč so bili v neke vrste 
pogodbenem odnosu. V soglasju z nadvlado so 

Slovenci določali svoje kneze, kar s e j e nato obdržalo 
še nekaj stoletij na Koroškem. 

"NE Z M E Č E M IN NASILJEM!" (748) 
Pred letom 7 4 8 je f rankovsk i kralj Pipin pos la l 

i rskega škofa Virgi la k bavarskemu vojvodi Odi lu , 
kateri mu je podel i l izpraznjeno sa l zburško škof i 

jo in p r id ruženo opati jo sv. Pet ra . Hotel se je 
otresti podrejenost i "apostolu Nemči je" 

Boni fac i ju iz M a i n z a . Z njim ni bil v dobr ih 
odnos ih . Zagovarjal je načela i rskega z n a č a j a , ki 

so se nas lan ja la na rek: "Ne z mečem in nas i l 
j e m , marveč z božjo besedo in milost jo . Ta 

načela pa so se med S lovenc i vel iko bolje pri 
j e l a , nato je š i r jenje vere hitreje napredovalo . 

Virgilov nas ledn ik Arno je dobi l leta 7 9 6 p ismo 
od ang losaškega u č e n j a k a , ki pravi : "Bodi 

pr ipovednik resn ice , ne pa izter jevalec d e s e t i n , 
kajti novo d u š o je t reba redit i z mlekom apos 

to lske p o b o ž n o s t i , dok ler ne doraste , se ne utrdi 
in postane krepka za spre jem navadne hrane. 

Deset ine so , kot pravijo, sprevrgle vero Saksov ." 

HOTIMIROVA P R O Š N J A (757) 
Na Hotimirovo prošn jo so v Karantani jo prišl i 

pokra j insk i škof M o d e s t z več duhovn ik i . Modest 
je s Hotimirovo pomoč jo zgradi l prvo cerkev na 

Gospa Svet i , kjer je bi la verjetno tudi s to l i ca 
škofa M o d e s t a . 

Pripravil Jože Mlkllč 

SKOZI MOZAIK NAM GOVORI BOG 



S R E Č A N J E LITERATOV 
SENIORJEV 

Utrinek iz območnega srečanja literatov seniorjev. 

Javni s k l a d Republ ike Sloveni je za kulturne dejavnost i O b m o č n a izpostava 
I vančna Gor ica je 19. s e p t e m b r a 2 0 0 2 organiz i ral 3 . o b m o č n o s rečan je 
senior jev v lepo preurejenem Jak l i čevem d o m u v Dobrepol ju . 

Ob pr ihodu v dvorano so nas pričakal i predstavnik i s k l a d a gospa Tatjana 
Lampret . g. Igor Ahačevč i č , p r e d s e d n i c a Zveze kulturnih d ruš tev Grosupl je 
gospa Darja Zore ter ž u p a n Dobrepol ja , gospod Jakopič . 

Od deset ih napovedanih literatov so se s rečan ja udelež i l i : S t a n k a Ahl in 
(Grosuplje), ki je za popestr i tev v e č e r a s seboj pr ipel jala tudi spreml jeva lko v 
narodni noš i , Mar i ja Bregar (Muljava), Anton Drap (Šentv id pri St ični ) , Mar i ja 
P i lko (V išn ja Gora) , T o n č k a Pugel j (V idem-Dobrepo l je ) , J o ž i c a S k l e p i č 
(Spodnja Sl ivn ica) , Karo l ina Zakra jšek (Grosuplje), Jožefa Z r imšek (Krka). 
S rečan ja pa s e nista udeleži l i Pavla Č e b a š e k (Žalna) in M i h a e l a Zaje (Višnja 
Gora), ki je poob las t i la gospo Tatjano Lampret , da je prebrala njene 
pr ispevke. M e d nami so bili tudi trije s l ikar j i : Mar i jan Tršar, Anton Drap in 
S a n d i Zalar jeva. S rečan ju je pr isostvovala nov inarka gospa S t e k l a s a . Tudi dr. 
Boris K u h a r j e bil med n a m i , pa predsedn ik i d ruš tev upokojencev in precej 
s impatizer jev seniorjev. 

G o s p a Tatjana Lampret nas je vse pr isotne pr is rčno nagovor i la , nato pa 
predala b e s e d o voditel ju s rečan ja gospodu A h a č e v č i č u , ki je izrazil zado
voljstvo za tako š tev i l čno ude ležbo . Dr. Boris Kuhar nam je povedal nekaj 
svojih misl i o naši prelepi pokraj in i , kot jo vidi on s a m skoz i svoje uči in 
o b č u t e n j a . 

Nato je gospod Ahačevč ič začel s programom po a b e c e d n e m redu l itera
tov. Vsak izmed sode lu joč ih je doda l svoj kamenček v lep mozaik našega kul
turnega ž iv l jenja . G o s p a Darja Zore pa je poskrbe la za s l ikovno d o k u m e n t i 
ranje našega s rečan ja . Č lovek se res nauži je s reče , ko ugotavl ja, kako 
sorodne d u š e s m o si l i terati . 

Po končan i predstavitvi našega de la s ta nam š e predstavn ika s k l a d a 
gospa Tatjana Lampret in gospod Igor A h a č e v č i č izrekla nekaj pohvalnih 
zak l jučn ih besed in nam z v srce sega joč imi b e s e d a m i vl i la novih navdihov 
za nadal jnje ustvarjanje. Podel i la s ta nam priznanja in pa tudi zbornik kul 
turnega d r u š t v a Kresn ička " J e s e n v l i terarnem s a l o n u " . Dr. Boris Kuhar pa 
nam je predstavi l svoji dve zadnji knjigi, e n a je že izšla pred k ra tk im, druga 
pa bo kmalu ug leda la luč sveta . Zadnjo, Dolenjska in be lokran jska kuhin ja , 
n a m je, l ično a r a n ž i r a n o , tudi podar i l . Tudi gospod Jakop ič nam je namen i l 
nekaj lepih misl i in pohvalo . 

Ob kozarčku rujnega in ocvirkovi potici ter š t ruke l jčk ih , ki so nam jih 
pripravi le dobrepo l j ske gospodinje , pa s m o še vese lo pok lepeta l i in si i zmen 
jal i nekaj b e s e d , manjka lo pa ni niti humorja . Z vese l jem s m o ugotavl jal i , da 
je bilo š e kar nekaj nam podobnih ljudi v dvorani , ki se še niso pokaza l i v 
javnost i . U p a m o , d a nas bo na nas ledn jem s rečan ju š e v e č . 

Ni kaj, lepo smo se imeli 
v Dobrepolju, kjer so ljudje veseli. 
Jožica Sklepič 

SENCE UUDI 
Kdo obraz si bledi, 
ki v neznano ti strmiš. 
Plaho okoli se oziraš, 
kot da nečesa se bojiš. 

Oh, poznam te, 
bitje tega si sveta, 
ki pravica do 
spodobnega življenja 
ti je vzeta. 

Po svetu tujem 
potuješ in vzdihuješ, 
ne najdeš pa izhoda, 
ker prevelika ljudi 
pohlepnih je zabloda. 

V praznino strmiš, 
rada bi ti pomagala , 
pa takšna dana mi ni moč, 
da rešiti bi znala ta 
začarani obroč. 

Jožica Sklepič 

LIPA NA VASI 
Lipa je pravo slovensko drevo, 
o tebi, l ipa, Slovenci pesem pojo, 
kadar o tebi pesem pojo, 
rosno je vsako slovensko oko. 

Moji sošolci so v mesto odšli , 
lipa ostala je sredi vasi . 
Ob vikendih redko se vračajo v vas, 
lipa s lovenska pa čaka na vas. 

Slovenske vasi si lipa krasi la, 
veliko rodov za sabo pusti la. 
Ponosno dišeča si cvetela, 
v neurju tudi kakšno strelo ujela. 

Danes pa s a m a nesrečna samevaš , 
ob neljubih dogodkih kar zardevaš. 
Se sprašuješ, le kam so šli časi , 
ko fantje so peli pod lipo na vasi . 

Lipa je pravo slovensko drevo, 
o tebi Slovenci pesem pojo. 
Ostarelo tudi je lipe drevo, 
star kmet bo umrl tudi z njo. 

Stanka Ahlln 

MARTINOVO 
Obrali smo grozdje, 

z jablane sad , 
hruške in slive, 

jesen gre že spat. 

Stisnili grozdje, 
dobili smo sok, 
vabimo goste, 

da ohladijo si pot. 

Z drevja pa listje 
veselo šumi , 

v vetru se ziblje 
in sapa hladi. 

Dež vsakdanji 
bo razmočil poti, 
cvetje vse kasno 

že s lana mori. 

Jaz pa vas vabim: 
mi ne gremo še spat, 

veselje povabim, 
za zimo - pride pomlad. 

Sonce nas toplo 
ogrelo spet bo, 
zdravo, veselo 
bo naše telo. 

Prijatelji dragi, 
kdor tukaj sedi : 

kozarec zdaj dvigni, 
do dna ga izpij! 

Iz soka postal 
godni je vin', 

krstil ga nam je 
s a m sveti Mart in! 

Karolina Zakrajšek 

SPOMINSKA SLOVESNOST 
V TEHARJAH 

Teharje - V nedeljo, 6. okto
bra 2 0 0 2 , je v spominskem 
parku na Teharjah pri Celju 
potekala v organizaciji društ
va Nove slovenske zaveze in 
teharske župnije 13. spomin
ska slovesnost za vse nasilno 
umorjene oziroma pobite v 
teharskem taborišču. 
Slovesnosti se je udeležilo 
preko 5 0 0 0 ljudi, preživeli 
teharski taboriščniki, svojci in 
prijatelji, ter vsi, ki jim je mar 
dogodkov, katerim dandanes 
država ni pripravljena niti 
prisluhniti in tudi ne priznati 
in popraviti krivice za poboje 
nedolžnih slovenskih žrtev. 

Sveto mašo je daroval 
mariborski škof dr. Anton 
Stres ob somaševanju števil
nih duhovnikov. Spominske 
slovesnosti se je udeležil tudi 
občinski svetnik občine 
Grosuplje g. Matjaž Trontelj, 
ki je v spomin zamolčanim 
prižgal svečo. Po maši je sledila spominska komemoracija, na kateri so sodelovali kul
turni ustvarjalci in številni govorniki. Skupna misel vseh govornikov je bila, da je neza
slišano, da država vseh množičnih pobojev ni pripravljena priznati in obsoditi ter 
popraviti krivice ter vse tisto, kar je s tem povezano. Gre za civilizacijska vprašanja, ki 
jih je Evropa že zdavnaj uredila, pri nas pa kot da tega ne znamo oziroma nočemo. Na 
komemoraciji je bilo tudi izpostavljeno delovanje mestne občine Celje, ki v prostorskem 
urejanju ne poskrbi za zašito nekdanjega teharskega taborišča, saj je v ta prostor dovo
lila postaviti igrišče za golf za petičneže, progo za hrupni moto kros in odlaganje komu-
nalnh odpadkov iz celjskih podjetij, kar v bližino svetega kraja zagotovo ne sodi. 

Po spominski slovesnosti je sledilo snidenje nekdanjih preživelih ujetnikov in svojcev. 
M.T. 

KAM PA FANTJE DREV V VAS POJDEMO NOCOJ? 
Kolega iz kulturniških krogov me je po 

uspešnem letnem koncertu moškega 
pevskega zbora Corona v letošnjem maju 
nekajkrat pobaral, kdaj bomo o prireditvi 
napisali kakšen članek za Grosupeljske 
odmeve. "Če te ni not', te ni", mije večkrat 
rekel. 

Sam se nikakor nisem mogel sprijazni
ti s tem, da bi bil avtor besedila v časopisu 
hkrati tudi predstavnik organizatorja. Naj 
vendar o naših dejanjih govorijo ljudje, naj 
o tem pišejo drugi, bolj kvalificirani, saj s 
strani organizatorja ne morem objektivno 
pisati o občutkih poslušalcev in gledalcev. 
Ali, kot pravi lep slovenski pregovor, lastna 
hvala se pod mizo val'a. Zato odmeva na 
letni koncert v časopisu ni bilo. 

Ob naštetih pomislekih pa so se mi 
porajala tudi druga vprašanja. Ali bi 
pojavljanje v Grosupeljskih odmevih pripo
moglo k večjemu obisku kulturnih prired
itev? Bomo deležni kakšnega tolarja več 
iz skromne kulturne mošnje? Ali se bo 
morda začelo ljudem kolcati po zamujen
em? Bo samohvala prispevala k lepši 
podobi Kulturnega društva? Bomo na ta 
način bolj prepoznavni? Bomo s takšnim 
pisanjem lažje prišli do spodobne kul
turne dvorane v Grosupljem? Če je vsaj 
na kakšno od teh vprašanj odgovor 
pritrdilen, se s pisanjem izplača nadalje
vati. In prebrati, kako smo si člani 
moškega zbora Corona zamislili m izvedli 
drugi večji projekt v letošnjem letu. 

V Kulturnem društvu Pesem smo že 
pred časom razočarani prišli do spoznan
ja , da ljudje kulture ne iščejo niti 

množično ne obiskujejo kulturnih prire
ditev. Zato smo se odločili, da pridemo mi 
s programom med ljudi, pred njihove 
domove. Morda bomo s pesmijo pod 
oknom le odtegnili ata od TV ekrana in 
mamo od vkuhavanja marmelade. 
Odločili smo se tudi, da ponesemo kul
turno dogajanje ven iz Grosupljega, v vasi 
in zaselke, ki so sicer odrezani od kul
turnega dogajanja. 

Z gosti, ki jih vabimo k sodelovanju, 
poskušamo pokriti tudi lokalno delujoča 
društva ali skupine in s tem zagotoviti 
boljšo prepoznavnost in hkrati pestrejši 
program. 

Letos smo se poskušali ljudem 
približati tudi z govorjeno besedo v grosu
peljskem dialektu, z zgodbicami, ki so 
nastale v grosupeljski dolini in so še žive 

med starejšimi prebivalci kot ustno izroči
lo. 

Poskrbeli smo za spodoben izgled, 
ustna in pisna vabila v poštnih nabiral
nikih, redno oglaševanje na lokalnem 
radiu, ozvočenje, moderatorko, gostitelji 
pa so se potrudili s prigrizki za podaljšan
je druženja po prireditvah. 

In spoznanje? 

Recept za lep kulturni dogodek ni v 
najemu joškaste pevke, niti v razmeta
vanju denarja za vse mogoče dimne in 
svetlobne efekte. "Bistvo je očem skrito", 
bi rekel Mali Princ, jaz pa dodajam, da se 
gotovo skriva med dobrovoljnimi ljudmi. 

Mi smo se imeli lepo med vami, spoš
tovani prebivalci doma starejših občanov, 
Dvorov, Vrbičja, Brezja. Prihodnje leto pa 
bomo šli še kam drugam. 

Seveda, pozabil sem najpomembne
jše. Zamudili ste Poletne večere pesmi in 
poezije 2 0 0 2 . 

Iskrena hvala gostiteljem in sodelu
jočim: ženskemu pevskemu zboru 
Magdalene, Šentjurskemu oktetu, oktetu 
Šmarnice, Mariji Samec za velikodušno 
odstopljeno gradivo iz nastajajoče zbirke 
ljudskega izročila, Tanji Zavašnik za 
izvirno interpretacijo besedil , Maticu 
Ceglarju m Tomažu Kuplenku za neu
morno harmonikaško spremljavo, Luciji 
Vozel in Saši Nosan za spretno povezo
vanje programa, Kulturnemu društvu 
Škofljica za ozvočenje in moškemu 
pevskemu zboru Corona za organizacijo 
in izvedbo prireditev. 

Borut Usenlk 

KNJIŽNICA Cal 'SUPfJE 
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Pretežno pesniška jesenska bera iz založbe Mondena 
Družinska založba Mondena je v tri

najstih letih delovanja izdala 1 5 0 
naslovov kakovostne nove in prevodne 
literature ter ponatisov, letos je zagleda
lo božji dan že 17 knjig, med njimi pre
vladuje poezija. Pridobili so si tudi že 
nekaj " h i š n i h " avtorjev. Na dveh 
tiskovnih konferencah v mesecu sep
tembru, obeh v prostorih Društva sloven
skih pisateljev na Tomšičevi v Ljubljani, 
so predstavili kar 6 pesniških zbirk in 
eno prozno delo. 

František Benhart je češki pisatelj, 
pesnik in esejist. V knjigi Spotoma, ki je 
izšla letos (vendar z letnico 2001), so 
zbrana kritična, publicistična in potopis

na besedi la , vezana predvsem na 
slovenski kulturni prostor. 

Pisatelj, pesnik, potopisec in novinar, 
ki je nekaj časa živel tudi na Grosupljem, 
Željko Kozinc, je izdal pesniško zbirko 
Svetla praprot. Pesmi so pretežno 
ljubezenske, v njih srečujemo gorsko 
pokrajino, ki jo pesnik tako ljubi, žensko, 
brez katere moški ne more in mnogo 
zgovorne tišine. 

Klemen Pisk, rojen v Tržiču, je tudi 
glasbenik in pogosto nastopa s svojimi 
šansoni. Pri Mondeni je izdal pesniško 
zbirko Mojster v spovednici, v kateri 
obračunava z nelepimi pojavi v človeški 
družbi, ki ga motijo, vse pa spremljajo 

Mondenina tiskovna konferenca v Društvu slovenskih pisateljev, 26. 9. 2002 
Foto: D. Samec 

zanimive ilustracije Arjana Pregla. 
Marcello Potocco iz Domžal je pesnik, 

prevajalec in literarni kritik. Njegova pes
niška zbirka nosi naslov Lila. Rad se 
sprehaja po eksotičnih, toplih deželah, 
polnih barv in razmišlja o sebi, o ljubezni 
in smislu življenja. 

Uroš Černigoj je svoji pesniški zbirki 
dal naslov Potovanje na zahod, v njej pa 
razglablja o gledališču življenja. 

Jurij Kovic, matematik, šahist, pesnik, 
literarni kritik, je izdal pesmi pod 
naslovom Lokvanji. V ospredju sta nara-

. va in človek. Išče meje človekove 
končnosti in neskončnost i narave. 
Uporablja rimo, carmen f iguratum, 
oblike, ki spominjajo na gazele, poseben 
ritem ustvarja s pogostim ponavljanjem 
besed, verzov ali celo kitic. 

Neža Tratar, s pravim imenom Janja 
Žitnik, je izdala pri Mondeni svoje Rime, 
polne intimne ženske lirike. Z izvirnimi 
grafikami je knjigo opremil Venčeslav 
Špranger. 

Žal, kot je v nekem intervjuju povedal 
lastnik Mondene, pesnik, pisatelj in ese
jist Ivo Frbežar, dobro tržijo le zbirke 
vicev, prodaja poezije in druge 
kakovostne literature pa močno upada. 
Vendar grosupeljska založba vztraja pri 
objavljanju literarnih del tudi mladih neu
veljavljenih avtorjev. Kateri pa bodo 
obstali na rešetu literarne zgodovine, bo 
pokazal čas. 

Marija Samec 

NA ODRSKIH DESKAH - RAZMERE PRED 
DRUGO SVETOVNO VOJNO IN MED NJO 

Kultura v KS Mlačevo od 1946 do 1991 leta 

V preteklih prispevkih sem v Odmevih 
nekoliko opisal dogajanje v zvezi s kultur
nimi dejavnostmi v soseski sv. Martina. 
Med tem časom je izšel tudi zbornik treh 
občin, kjer je na dvanajstih straneh precej 
v telegrafskem stilu popisana predvsem 
gledališka dejavnost od 1946. pa do 
1991. leta. Pojasnil pa sem že, da je bilo 
zbranega gradiva precej več, a me je ob 
posredovanju gradiva urednik zbornika 
zaprosil, naj skrajšam prispevek. Skrajšal 
sem ga enostavno na ta način, da sem 
izpustil kar cela poglavja. Med izpuščenimi 
poglavji je bilo tudi uvodno razpredanje o 
razmerah pred začetki kulturnega delo
vanja. Nekoliko spremenjenega in dopol
njenega objavljam v pričujočem prispevku. 

Kulturne dejavnosti pred drugo sve
tovno vojno v soseski sv. Martina pod 
Boštanjem, v katero spadajo vasi Lobček, 
Malo in Veliko Mlačevo ter Zagradec niso 
bile posebej razvite. Po eni strani sta kul
turne potrebe ljudem zadovoljevala župni-
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Prva stran "ustanovne listine PGD Zagradec", ki 
pravi, da je bilo društvo ustanovljeno 6. 7. 1946, 
dobrega pol leta po podtaknjenem požaru. S tem pa 
se je začelo v Zagradcu tudi kulturno življenje. 

ja in osnovna šola v bližnji Žalni, nekateri 
pa so se vključevali tudi v tamkajšnje 
prosvetno društvo. (0 tem je pred leti pisal 
prof. Cvetko Budkovič v prispevku 
Prosvetno in kulturno življenje med obema 
vojnama v Žalni, ki je bil objavljen v 
Zborniku občine Grosuplje št. 12 na strani 
143.) Po drugi strani pa jim gospodarske 
in splošne družbene razmere niso do
puščale širšega in morda bolj kakovostne
ga delovanja. K temu dodajmo še vedno 
nezaceljene rane, ki jih je med ljudmi 
pustila prva svetovna vojna, ko so mladi 
fantje padali na avstrijskih frontah, pa 
občasne druge preizkušnje, kot na primer 
velik požar v vasi Zagradec leta 1919, ko 
je zaradi otroške igre zgorela skoraj vsa 
vas. ("Velika nesreča se je pripetila v 
Zagradcu I. 1919. Zgorela je cela vas..." -
tako je navedeno v listini, ki so jo spisali 
zagraški gasilci ob prevzemu nove briz-
galne leta 1947, in so jo starejši člani 
poimenovali "ustanovna listina" 

gasilskega društva. Zgorelo je 
72 zgradb - hiš in gospo
darskih poslopij. Vas v strnje
nem delu, ki ga je zajel požar, 
je štela približno 3 0 hišnih 
številk.) 

Leta 1 9 3 3 so bile tudi 
katastrofalne poplave. 

Tako je slika o preizkušnjah 
ljudi v tej soseski že dokaj 
popolna. Vendar kljub raz
meroma težavnim pogojem 
preživljanja ljudje niso obu-
pavali. K temu je treba dodati, 
da odhajanje s trebuhom za 
kruhom v zahodno Evropo ter 
severno in južno Ameriko v 
naših krajih ni bilo tako števil
no, kot npr. na Ilovi Gori, v 
Škocjanskih, pa tudi na 
Poliških hribih, saj je nekaj ljudi 
vendarle dobilo delo na gradu 
in obratih v bližnjem Gro
supljem. 

Med ljudmi je bilo nekaj 
rokodelcev, znamenitih kova
čev, en mlinar, nekaj trgovcev, 
gostilničarjev in podobnih 
mojstrov. Precej se jih je občas
no ali kar vsakodnevno sreče
valo na posestvu bližnjega 
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graščaka, barona Ludvika Lazarinija, koso 
pomagali njemu in njegovi ženi, starim 
staršem in otrokoma Hubertu in Ingrid. 
Delali so na polju, v hlevih, v gospodinjstvu 
in pri drugih opravilih, saj velik grad, večja 
gospodarska poslopja, "cegovn'ca", žaga 
in točno sto štantov kozolcev baronova 
družina ni zmogla sama vzdrževati. Grajski 
so ljudem plačevali običajno v naturi, z 
oddajo zemlje v najem in pobiranju 
pridelkov "naspol" (izraz iz naših krajev za 
poplačilo obdelave njiv in košnje travnikov, 
kjer si najemnik in najemodajalec zemlje 
razdelita vsak pol pridelka), s sečnjo in 
čiščenjem gozda ali z drugimi uslužnostmi 
in opravili. 

1926 (po nekaterih podatkih pa že dve 
leti prej) so na Malem Mlačevem ustanovili 
gasilsko društvo. Ob občinskih volitvah 
leta 1936je bila ustanovljena nova občina 
Slivnica-Žalna. Posodobili so nekaj poti in 
leta 1938 tudi cesto proti Žalni. Tudi 
bližnjo železnico so kar s pridom uporab
ljali. V novi občini pa so se že začeli pogo
varjati tudi o gradnji svoje šole. Stala naj bi 
v križišču nasproti nekdanjega mlina ob 
priključku na cesti Veliko Mlačevo - Račna 
- odcep za Malo Mlačevo. Na pobudo 
trgovca in gostilničarja Franca Koprivca so 
2. 5 . 1 9 3 7 ustanovili še Prostovoljno gasil
sko društvo Veliko Mlačevo, nameravali pa 
so ustanoviti tudi svojo župnijo. 

Ljudi po vaseh je zbliževalo kmečko 
delo pri košnji, žetvi, mlačvi, lickanju, v 
gozdu, v pripregah za težko oranje, gozdno 
vleko ali druga večja in predvsem daljša in 
dlje trajajoča furmanska opravila ali pri 
popravilih poti ter obnovah in le redkih 
novogradnjah domov in raznih zgradb na 
svojih kmečkih dvoriščih. Tako so si soli
darnostno pomagali pri težavnejših opra
vilih. 

Srečevanja ob raznih priložnostih pa so 
na likofu zelo radi izkoristili in kakšno 
zapeli, pa tudi zaplesali - če ne ob fraj-
tonerici, ki jo je znalo raztegniti v poskočne 
viže kar nekaj domačih muzikontarjev, ali 
ustnih orglicah, pa na glavnik, bršljanov list 
ali kar "na sapo". 

Že pred vojno je poizkušala učiteljica 
Nežka Dremelj iz Malega Mlačevega 
vnesti med ljudi nekaj kulturnega ustvar
janja. Tako naj bi po pripovedovanjih sta
rejših ljudi pripravili prireditve, kjer so 

Možnost turistične ponudbe tega, kar imamo, 
ali kako smo lahko tudi mi pravi del Evrope 

Udeleženci izleta po naših krajih 18. 5. 2002 - zastopniki 23 evropskih držav v 
dvorani v Račni. 

Res je minilo že nekaj časa, kar se je to zgodilo, "zgodba" pa je vredna razmisleka. 
Sredi maja je Slovenija letos prvič gostila uredniški odbor Evropskega lingvističnega 

atlasa (ALE). Od ustanovitve leta 1970 je bil to njegov 3 5 . sestanek, udeležilo pa se ga 
je okrog 3 0 jezikoslovcev dialektologov (narečjeslovcev) iz 2 3 držav Evrope. Osrednje 
tajništvo oz. glavni sedež ALE je na univerzi v Bambergu v ZR Nemčiji, delovni sestan
ki pa so vsakič v drugi državi. - In kaj imamo mi s tem opraviti? 

Raziskovalci narečij potrebujejo tudi živ stik z ljudmi in njihovim mestom v prostoru 
in času. Tako so organizatorji iskali možnost svojim gostom v pičlo odmerjenem času 
od kosila do večerje prikazati kar največ značilno našega - od zgodovine do pokrajine, 
kulturne dediščine in srečanja z ljudmi, ki govorijo narečje in imajo hkrati pokazati še 
kaj tipično svojega. Prerešetali so že več predlogov. Kot slučajni priči pogovoru pa se mi 
vse povedano ni zdelo kaj prida realno izvedljivo in ustrezno željam, zato se mi je utrni
la zamisel, na katero do takrat res še nisem pomislila. Z zemljevidom v roki in z že na 
pamet znanimi časovnimi in prometnimi razdaljami sem jim ponudila obisk naših 
domačih krajev: kratke razdalje - sedenja siti udeleženci zasedanja nam bodo hvaležni 
zanje - so z ogledi vred edine izvedljive v tako skopo odmerjenem času. In tako so naši 
gostje po kosilu sredi Ljubljane sedli v avtobus, se skozi Škofljico (rob barja in druge 
zanimivosti ob poti s šmarskim turnčkom sredi lepe panorame tostran cestnega pre
dora) pripeljali v Grosuplje, ga prevozili po dolgem in počez, ker so morali iti še nekoga 
iskat k Motelu, drugega pa na avtobusno/železniško postajo. Nato so bili prijazno spre
jeti v Taborski oz. Županovi jami, ki je vse navdušila, saj je zanjo doslej vedel le malo
kdo od njih, jamskega užitka pa je bilo ravno pravšnja mera. Obisk taborske cerkve s 
protiturškim taborom, kakršnega večina udeležencev tudi še nikoli ni videla, je vzbudil 
nad pričakovanje veliko zanimanje naših gostov. Zgodovinski Turki so ob razlagi in ogle
dovanju ostankov vskočili v današnji prostor in čas. Obisk turjaškega gradu je bilo zara
di pomanjkanja časa treba izpustiti, sicer pa gradovi niso redkost v državah Evrope, 
zato škoda neogleda za to publiko ni bila prevelika. Zato pa je bil obisk Trubarjeve 
domačije prava poslastica. Že idilična lega pa preprosta domačnost kraja je sprostila 
oko in duha, ob pravem problemskem predavanju o Primožu Trubarju in njegovem 
mestu v takratnem prostoru in času v tekoči angleščini, ki je bila sporazumevalni jezik 
vseh udeležencev, pa so ti kar oživeli, saj so se počutili kot doma v svojih predavalni
cah, skrivnostno temačni razstavni prostor pa je še pripomogel k zbranosti. Koliko stvari 
so izvedeli, ki jih niso poznali ali na katere prej niso pomislili! In to v kratke pol ure! 

Za pretežno duhovnim ugodjem je na avtobusu med potjo po dolini Rašice v dolino 
Šice (koliko zanimivih stvari se da tudi spotoma povedati!) sledilo še čisto konkretno -
pristna sveža domača potica iz vrhniške pekarne, ki ima korenine v Dobrepoljski doli
ni, v Kompoljah. Čeprav še ni bilo lakote, je marsikdo hvaležno dvakrat posegel po njej, 
pa tudi izgovorov na kakšne diete ni bilo. In že je bilo spet treba izstopiti, saj so jih pred 
Kulturnim domom v Račni že čakali v svoje noše oblečeni domačini, plesalci Folklorne 
skupine Račna. Presenečenje za tujce je bilo popolno in navdušenje ob predstavitvi 
različnih slovenskih ljudskih plesov in pesmi v dvorani tudi (za to obstaja tudi fotodoku-
ment!). Nekaj tujih gostov po koncu predstave kar ni hotelo v avtobus. Plesalcem so 
postavljali različna vprašanja. Še posebej radoveden je bil eden od Maltežanov. Na 
vsak način je hotel izvedeti, zakaj Slovenci prepevamo samo žalostne pesmi. 
Vprašanje nas je začudilo, saj za nas v tej predstavi ni bilo nobene izrazito žalostne 
pesmi, nasprotno, prav veselo se nam je zdelo! - Zamislili pa smo se nad tem, kako 
se stvari lahko vidijo različno. 

Časa za ogled Radenskega polja ali vsaj Kopanja, ki je po temeljiti obnovi res vreden 
obiska, seveda ni bilo, ostaja pa ponudba ob celodnevnem izletu! 

Pot smo "zašpinili" na Mlačevem pri Froncu, čeprav smo zapolnili vse kotičke v obeh 
sobah. Že sama stavba ustvarja vtis pravega bolj imenitnega vaškega poslopja iz min
ulih časov. To je bil prvi razlog za izbiro, naslednji pa domača kuhinja in bližina tako 
ceste kot vsega, kar smo želeli pokazati tem predstavnikom tolikih evropskih držav. 
Glede na zadovoljstvo vseh udeležencev je bila izbira prava. (Seveda pa bi se različnih 
drugih možnosti našlo še kar nekaj, pa ogleda in omembe vrednih točk tudi, le malo 
več časa bi bilo potrebnega.) 

Ivanka Šlrcelj-Žnldaršlč 

nastopali otroci in tudi nekaj starejših ljudi. 
Vse, skoraj idilično kmečko življenje, je 

nato prekinila druga svetovna vojna. V 
Žalni se je že jeseni leta 1941 začutila 
različna pripadnost dveh, za Slovence tako 
usodnih političnih razdelitev. Tamkajšnje 
prosvetno društvo je kljub italijanski zased
bi pripravilo igro. Plakati so bili že 
razobešeni, ko so nekateri želeli preprečiti 
uprizoritev igre. Po uprizoritvi pripravljene 
igre pa res niso uspeli pripraviti nobene 
kulturne prireditve do konca vojne - tudi 
po končani vojni ne, saj so bila katoliška 
društva "družbeno nezaželena", Cerkev 
pa razglašena za opij ljudstva. 

Vojna je v teh krajih pod dominantnim 
boštanjskim gradom pustila zelo veliko 
razdejanje. Pa ne toliko na samih 

razrušenih in požganih domovih, ki jih tudi 
ni bilo tako malo, kot med ljudmi, ki so 
vojno preživeli. Kaj vse se je dogajalo med 
drugo svetovno vojno in takoj po njej, je 
ostalo zapisano na kamnitih obeležjih v tej 
soseski (na enem šele pred devetimi leti), 
nekaj je bilo zapisanega tudi na papirju, še 
več pa je ostalo zapisanega v dušah 
preživelih, katerim je bolečina otopela v 
pestujoč biser, ki se je zelo lepo izkazal v 
času osamosvojitve Slovenije. 

Nedvomno pa je med takšnimi biseri 
bilo tudi kulturno dogajanje v naših krajih, 
katerega je poskušala večkrat z vidno ali 
pa na bolj skrit način kontrolirati totalitarna 
oblast. Marsikaj ji je uspelo, veliko pa tudi 
ne. 

Jože Mlkllč 

KNJIŽNICA CROSUPUE 
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OTVORITEV E T A Ž N I H KOTIČKOV V PIKI TUDI JAZ IMAM PRAVICO 
Šmarje-Sap. 26. septembra - V okviru dneva odprtih vrat, ki so ga letos že drugo leto zapored pripravile vzgojitel
jice iz vrtca Pika v Šmarju-Sapu. sta bila svojemu namenu tudi uradno izročena etažna kotička v Slončkovi in 
Metuljčkovi skupini. Pobudnik in organizator postavitve kotičkov je bilo Društvo za mlade "Utrip" iz Šmarja. 

BITI S R E Č E N 

Poleg osebja vrtca in društva U3P so za etažne kotičke zaslužni tudi sami otroci. 

Kot pove že ime - Pikin dan odprtih 
vrat - so bili ta dan v šmarskem vrtcu 
dobrodošli prav vsi, ki jih karkoli zani
ma o tej "čarobni vili". Tudi krajani, ki 
nimajo vključenih otrok v vrtec, so izko
ristili priložnost ter si skupaj s starši 
malčkov ogledal i , kaj mali nade-
budnež i počnejo v d o p o l d a n s k e m 
času. Imeli so veliko videti. 

Program se je pričel z lutkovno pred
stavo o zdravi prehrani , baci l ih in 
higieni, ki so jo v Družbenem domu v 
Šmarju uprizorili člani Cerkve Jezusa 
Kristusa svetnikov iz zadnjih dni (mor
moni) iz Utaha (ZDA). Sledila je selitev v 
vrtec, kjer so vzgojiteljice in njihove 
pomočnice pripravile likovno delavnico 
z naravnim materialom, uro pravljic z 
i lustratorjem Urošem Horvatom ter 
delavnico z glino, ki jo je vodil obliko
valec Andrej Brezec. 

Mnogim pa je bil glavni vzrok za 
obisk vrtca ogled novih etažn ih 
kotičkov. Vrtec Pika jih je pridobil v 
sodelovanju z Druš tvom za mlade 
"Utrip" iz Šmarja-Sapa, ki ga vodi Matej 
Košir. Za kotičke so zaslužni tudi otroci 
iz Pike, saj so prispevali likovne izdelke 
za koledar, ki so ga nato člani Društva 
prodajali po hišah. Društvu za mlade 
"Utrip" pa je uspelo pridobiti tudi več 

sponzorjev in donatorjev. Izdelavo 
kotičkov je prevzela Srednja lesarska 
šola iz Ljubljane. 

"Delamo z ljubeznijo, znanjem in 
odgovornostjo in želimo, da se vsak, ki 
vstopi v naš vrtec, počuti zaže len. 
Otroci so naše gibalo, naša smer, naš 
navdih, naš vsakdan. Ves naš trud je 
usmerjen v to, da se počutijo sprejeti, 
da je pri nas njihov vsakdan vedno dru
gačen - ustvarjalen, zanimiv, igriv, pre
prost, prijazen in topel. Uspeh je večji, 

če nam uspe v naš krog čimbolj priteg
niti tudi starše. Danes je bilo lepo opa
zovati vse obiskovalce, kako so uživali v 
aktivnostih. Lahko je bil to le klepet z 
znancem ali pa z nekom, ki ga do sedaj 
še niso poznal i , " je pr izadevanja 
zapos len ih v Piki povzela in svoje 
občutke ob dnevu odprtih vrat strnila 
organizacijska vodja vrtca Pika Alenka 
Bratun. 

Ob kulinaričnih dobrotah, za katere 
sta skrbeli pomočnica vzgojiteljice Vera 
in kuharica Urška, se je priložnost za 
izmenjavo izkušenj med starši ponudila 
kar s a m a od sebe. 

Skupn i imenovalec skoraj vseh 
pogovorov pa je bil prostorska stiska v 
grosupeljskih vrtcih. Za šolsko leto 
2 0 0 2 / 0 3 je bilo v W Z Kekec Grosuplje 
odklonjenih več kot 1 0 0 malčkov, več 
kot 1 0 0 otrok s stalnim prebivališčem v 
občini Grosuplje pa je vkl jučenih v 
vrtce izven občine. Ob teh dejstvih so 
starši nad izjavami župana Janeza 
Les jaka in njegovih sodelavcev o 
smiselnosti graditve vrtcev le za gen
eracijske vrhove ter o racionalnejši 
vožnji otrok v na pol prazne ljubljanske 
vrtce zaprepadeni in hkrati ogorčeni . 
Starši so zainteresirani za dograditev 
šmarskega vrtca in njegovo dopolnitev 
z jasličnimi oddelki . 

Janez Plntar 

Ustvarjalna delavnica z glino pod strokovnim vodstvom Andreja Brezca. 

"DUHOVI PRETEKLOSTI...?" 
V septemberski številki (8-9) 
Grosupeljskih odmevov na 6. strani bere
mo: "DUHOVI PRETEKLOSTI SE ŠE VEDNO 
PREBUJAJO...", kar je zaskrbljeno ugo
tavljal govornik g. Franc Štibernik na 
julijskem srečanju borcev na Kovcah pri 
Hudi Polici. Poudaril je, da si borci niso 
naključno izbrali tega kraja, kjer si je 
vzel življenje partizan Jop - Stojan Šuli-
goj, rojen leta 1923. 

- Že se mi s a m o po sebi zastavl ja 
n e z n a n k a z v p r a š a n j e m s a m e m u 
govorcu, kot tudi pr isotnim borcem 
tega s rečan ja , da bi kaj spregovori l i 
tudi o usodi Stojanovega očeta Petra 
Šul igoja. rojenega 1 8 8 9 . leta, ki je 
preživel tako i tal i janska kot kasneje 
še nemška tabor išča , a oči tno, kakor 
oč i ta joče navaja s a m govornik, ver
jetno za domobrance . Oče Peter ni 
želel postati le mar ioneta in h lapec 
komunist ične revolucije. Zato je očit
no svojo ž iv l jenjsko pot moral končati 
z nasi lno smrtjo leta 1 9 5 3 pod streli 
znanega revolucionarja, kateri naj bi 
v s lužbi partije že leta 1 9 4 5 prevažal 
roške žr tve v brezna. Zadnje besede 
očeta Petra so bi le: "A sedaj se bomo 
pa še st re l ja l i?" 

- Bralci Odmevov tudi pr ičakujemo 
od vas , borcev, kakor od s a m e g a gov
orn ika na o m e n j e n e m borčevskem 
s r e č a n j u , da nam pojasnite in za 
z g o d o v i n o vso resn ico n a v e d e n e 
ž r t v e , k a t e r e m u stoji s p o m e n i k 

"nepozabnega borca" . 
- V sk lopu teh nepozabn ih revolu

c ionarn ih borcev lahko z a s l e d i m o 
tudi manj ko o s e m let staro "borko" 
T. L., ki s e j e rodila 1 9 4 8 . leta. Pa naj 
še kdo reče, da ni revolucija za oblast 
trajala vsaj do tega leta . 

- Enako ste dolžni spregovorit i o 
usodi zahrbtno l ikv id i rane ce lotne 
Jakopinove druž ine že leta 1 9 4 2 , ki 
je že po prvi svetovni vojni zbeža la 
pred f a š i z m o m iz P r i m o r s k e v te 
kraje. 

Seveda je še d a n d a n e s nekater im 
težko brez revolucionarnih pamfletov, 
kakršne s m o poslušal i pol stoletja. 
Govorcu g. Št ibern iku je povsem ner
a z u m l j i v o , k a k o si kdorko l i upa 
d a n e s spregovor i t i o r e s n i č n i h 
dejstvih za obdobje bratomorne rev
olucije na naših t leh , saj bo rekel : 
"Part izani so se borili proti okupator 
ju , " ter s p r e n e v e d a j o č e nadal jeval : 
"pozabl jajo na to, da so sovražn ik i 
S lovencev ropali ter zapiral i t iste, ki 
niso s lepo upošteval i njihove volje. 
Tako in tako pa je težko z današn j im 
očmi presojati takratne dogodke. . . " 

Spoštovani g. Št ibernik! 
Kako si predstavl jate, da naj bi bilo 

d a n e s težko razumeti takratna kr imi 
nalno z loč inska dejanja nad lastn im 
narodom borcev z rdečo peterokrako 
zvezdo, k i j e bil s imbol komunis t ične 
ga bol jšev izma? Za osvež i tev vašega 
s p o m i n a bom izpostavi l le ocvirek 
borcev proti okupator ju Z a p a d n o -

d o l e n j s k e g a o d r e d a (ZDO) v letu 
1 9 4 2 pod poveljstvom k o m a n d a n t a 
Toneta Noseta - Š p a n a in pol i tkomis -
arja Nika Šil iha - Bor isa . Iz obsto ječe 
d o k u m e n t a c i j e je razvidno: "Zajel i 
s m o dve ital janski v lačugi in vohun-
k i . . . , ki s m o ju l ikvidiral i . " Resn ica pa 
je, da so v začetku juli ja leta 1 9 4 2 
part izani iz sestava 1. batal jona ZDO 
ugrabili dve ženski - sestr i A. D. in D. 
D. na d o m u rajonskega tehnika V. D. 
v G l o b o č c u pri Zagradcu . A. D. je 
i m e l a d o j e n č k a , ro jenega 1 5 . 1. 
1 9 4 2 in s o j u odpel jal i skozi Ambrus , 
Žv i rče , v Kompol je na "osvobojeno 
Republ iko . " 16 . 7. 1 9 4 2 s o j u skupaj 
s s t a r č k o m H. J . iz P o d t a b o r a -
Struge, rojenega 27. 7. 1 8 7 3 zverin
sko umori l i na robu vasi Kompol je -
Log, kakor je vedela povedati oč iv id -
ka , kateri so izročili na si lo odvzetega 
d o j e n č k a V. D., ki d a n e s ž iv i v 
Ljubljani in nosi očetovo ime. 

Ali naslednj i primer, za katerega se 
delajo podrobne raziskave. Dne 1 6 . 
3 . 1 9 4 3 so part izani zažgal i vel iko 
vasi po Suhi Kraj ini , kar lahko prebi
ramo tudi v zap isk ih revolucionarjev 
in se še d a n d a n a š n j i čas starostnik i 
teh krajev s s t rahom spominjajo gro
zodejstev "borcev za svobodo." 

Naslednj i ža losten primer, ki se 
hrani tudi v Arhivih R Sloveni je , pa je 
par t i zansk i s e z n a m d r u ž i n , katere 
ste "borc i " pregnali iz njihovih s k r o m 
nih dolenjskih domov v septembru 
1 9 4 4 . Pregnanci se nato niso smel i 
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Kot bi mignil, mine leto, pa še eno in še eno.. . Vsi otroci sveta pa imajo še 
vedno enake, svoje lastne potrebe. Učitelji in njihovi starši verjetno vsak po svoje 
poskušamo zadovoljiti le-te. Vendar hitri tempo vsakdanjega življenja nas odrasle 
pogosto dela površne. V otrokovih očeh še vedno ostaja tisoč skritih in neizpol
njenih želja. Mnogo tega zbeži mimo nas, pa še opazimo ne, kaj šele, da bi. . . . 

Prazen otroški pogled, prazne otroške oči. . . . Le kje je tisti iskrivi pogled, ki ga 
od otroka pričakujemo? Kaj pa nasmeh? V otroških očeh se skriva marsikaj . Med 
drugim tudi misel TUDI JAZ IMAM PRAVICO BITI S R E Č E N . 

Veliko staršev ima za svoje otroke dovolj materialnih dobrin, nimajo pa časa za 
izkazovanje ljubezni, drobnih pozornosti, ki bi jih otrok tako rad občuti l . Veliko mu 
pomeni druženje s starši . V boju za čim boljši standard družine pozabljamo na 
potrebe otrok. Mnogi otroci se znajdejo, kot vedo in znajo. Česar sami ne 
poizkusijo, jih največkrat nauči nezdrava družba- cesta. 

Na drugi strani pa so družine, ki sicer otroku nudijo dovolj ljubezni in pozornos
ti , večno pa se j im zastavlja vprašanje, kako zagotoviti osnovne materialne 
potrebe. Veliko otrok in tudi odrasli potrebujejo pomoč sočloveka. Nemalokrat se 
zgodi, da starši svojemu otroku nudijo tiste materialne dobrine, ki jih opazi okoli
c a , da njihov otrok že na zunaj ne bi kazal pomanjkanja v družini . In res, revščine 
kot take pri nas na zunaj ni opaziti . Ne vemo pa, koliko skrbi in tegob j im to 
povzroča. 

Prvi teden v oktobru je že vrsto let posvečen otrokom. V tem času smo želeli 
tudi učitelji na osnovni šoli Louisa Adamiča v Grosupljem otrokom pokazati , da 
nam veliko pomenijo. Pripravili smo j im razne prireditve, kjer so se lahko spros
tili in na različne načine likovno izražali. Nagovorili smo jih z mislijo, naj j im ne bo 
nikoli žal trenutka, ko bodo pomagali sočloveku; pa naj bo to le nasmeh, pozdrav 
ali prijazna gesta. 

Letošnja tema je bila ZDRAV OTROK V ZDRAVI DRUŽINI . Vsak ima pravico do 
tega. Vprašati pa se moramo: Ali kot starši , šola in družba naredimo vse, da bi 
bilo tako? Poskušamo, a se nemalokrat vrtimo v začaranem krogu. 

Nismo pozabili na otroke, ki živijo v pomanjkanju. V sklopu zdaj že tradicional
nih dni ob tednu otroka smo se na naši šoli odločili in tudi letos organizirali 
humanitarno akcijo zbiranja starega papirja. Akcija je bila uspešna. Mogoče ne 
boste verjeli, toda otroci radi pomagajo, če vedo, da je nekdo potreben pomoči . 
Denar od prodanega starega papirja smo namenil i otrokom, ki sicer živijo v 
družini , vendar v pomanjkanju. 

Nismo zbrali veliko, pokazali pa smo veliko volje in razumevanja za družino v 
st iski . S a m o besede pomilovanja in "bo že bolje" ne moremo uporabljati. Od tega 
nihče ne more živeti. V akcijo se niso vključili le učitelji in učenci šole, temveč so 
bili aktivni tudi njihovi starši . Nekateri so kar z avtomobili vozili cele svežnje stare
ga papirja. 

Zahvaljujemo se vsem, ki so kakorkoli prispevali za naše otroke v st iski . 
Marija Vidic In Irena Žerdln , OŠ Louisa Adamiča 

vrniti na svoja ognj išča vse do konca 
maja 1 9 4 5 . 

Naslednj i pr imer je bil zagrešen tik 
pred končano revolucijo s popoln im 
požigom vasi Hinje januar ja 1 9 4 5 in 
1 5 . 3 . 1 9 4 5 vasi Žv i rče . 

Tovariš i borci , ki še d a n e s tako 
v e h o m e n t n o s lav i te po razn ih 
pros lavah , ste se opravič i l i v a š i m 
ž r t v a m , s o n a r o d n j a k o m ? Ste j ih 
prosili kdaj o d p u š č a n j a za storjene 
kr iv ice? 

S e v e d a pa je tud i n e d o p u s t n o 
spregledat i vaš ih kominterno-bol jše -
v ist ičnih manir, ko še d a n e s vpletate 
r imokatol iško cerkev in ji pripisujete 
levji de lež za revolucijo na naših t leh, 
ko s p r e n e v e d a j o č e nada l ju je te : 
" K o m u verjeti , akt i v is tom NOB ali 
d u h o v š č i n i , ki je novači la vojake za 
p o m o č o k u p a t o r j u . . . " S p o š t o v a n i 
borc i ! " K P je prisi l i la ustanavl janje 
vaških st raž in domobrans tva , za kar 
mrgoli dokumentov , podpisan ih od 
Kardel ja , K idr iča , Fajfarja in drugih 
parti jskih veljakov. S p r a š u j e m : So bili 
zgoraj navedeni ž r tve vojne? Ne! Bili 
so žr tve komunis t ičnega nasi l ja? 

Ža los tno pa je, da j im še d a n e s po 
pol stoletja d ržava Sloveni ja ni priz
nala s ta tusa žr tve vojnega nasil ja in 
oči tno le zato, ker so ti ljudje bili 
ž r tve komunist ične revolucije, kater
ih nas ledn ik i so , ža l , še d a n e s na 

oblast i . In tu mi nehote pridejo v 
s p o m i n b e s e d e t a k r a t n e g a 
p o l i t k o m i s a r j a v pogovoru ju l i ja 
1 9 7 2 : "Dokler bomo mi na oblast i , 
obsodbe ne bo. . . " 

Na kraju bi še izpostavi l stavek z 
z a s l i š e v a n j a s e l š k e g a ž u p n i k a v 
Zagradcu ob Krki v č a s u izseljevanja 
in pregona tamkajšn j ih ljudi. Okrožno 
poveljstvo OZNE za okraj Grosupl je , z 
dne 8 . 9 . 1 9 4 4 . " . . .ko mu je tov. 
F ranc , nače ln ik n a r o d n e z a š č i t e , 
ob jasni l , da to niso kumunis t i , je 
župnik trdi l , da je osvobodi lna fronta 
s a m o kr inka komunizma. . . "Ta doku 
ment je evident i ran pod zaporedno 
števi lko 1 1 . 

U p a m , da mi ne boste pripisovali 
kakšnega nest rpnega hu jskača , ko 
s e m že le l p r ikazat i r e s n i č n o plat 
v a š e g a bo ja , proti k o m u , pa naj 
bralec s a m presodi . Zato bi bilo že 
zdavnaj potrebno priznanje in popra
va s tor jen ih kr iv ic , s t r p n o s t , 
o d p u š č a n j e , medsebo jno s p o š t o v a n 
je in zaupanje za dobrobit tudi naših 
zanamcev , da se j im ne bo treba 
ukvar jat i s p o p a č e n o po lp re tek lo 
zgodovino na naših t leh , kakršno so 
p isa l i revo luc ionarn i p i sc i in kar 
nekater i še d a n e s razg lašajo za nez
motljivo in edino zve l ičavno . 

MIlan Muhlč 
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Zemljevid Egipta - glavne znamenitosti 

Lani poleti sem s prijatelji preživela 
15 čudovitih dni v Afriki. V Egiptu. 
Državi, ki leži na severovzhodu črne 
celine. Egipt na severu omejuje 
Sredozemsko morje, na vzhodu Izrael in 
Sueški zaliv ter Rdeče morje, na jugu 
Sudan in na zahodu Libija. 

Egipt smo prečesali od skrajnega se
vera do skrajnega juga. Odločila sem se, 
da nekaj čudovitih in nenavadnih dogo
divščin predstavim bralcem Grosu
peljskih odmevov. 

Naše potovanje smo začeli v ljub
ljanskem Tivoliju, od koder smo se z 
avtobusom odpeljali v Budimpešto, tam 
pa na letalo in čez dobre štiri ure smo že 
pristali v Kairu, glavnem mestu Egipta. V 
Egiptu živi 6 2 milijonov prebivalcev, od 
tega v Kairu okrog 1 1 do 14 milijonov. 

Točnih podatkov ni, 
predvsem zaradi 
migracij . Že med 
pristajanjem v Kairu 
smo " k u k a l i " skozi 
okna aviona in lepo 
je bilo videti zeleno 
"oazo" ob reki Nil. 
Vse okrog pa ena 
s a m a velika rjava 
preproga iz peska in 
drobnega kamenja. 
Egipt je ozka dolina 
ob Nilu, ki se razširi 
ob Naserjevem jeze
ru na jugu in Delti na 
severu. Nil izvira 
globoko v osrčju 
afr iškega višavja v 
Sudanu in je naj
daljša reka na svetu, 
saj preteče okoli 
6 6 7 1 kilometrov od 
juga proti severu in 
se izliva v 
Sredozemsko morje. 
Nil pomeni vir 
preživetja za 
Egipčane. Ob Nilu so 
skoncentrirana sko

raj vsa mesta, templji, cesta, železnica. 
Samo 10 % površine Egipta je rodovitne, 
ob reki Nil in ob osamljenih oazah v 
puščavi. Več kot 9 0 % površin v državi 
predstavljajo puščave, in sicer Libijska 
puščava na zahodu, ki je del Sahare, in 
Arabska puščava na vzhodu. 
Geografsko in tradicionalno je dolina 
Nila razdeljena v dva dela, in sicer spod
nji Egipt, čigar simbol je papirus, in 
Zgornji Egipt, čigar simbol je lotos. 

Pristanek. Naše ure smo premaknili 
eno uro naprej. Po dolgem letu preko 
morja smo zagledali celino. S a m pesek, 
puščava, nisem si mogla predstavljati, 
da je kje mesto, letališče, pristajalna 
steza. Toda bližje ko smo bili zemlji, bolj 
je slika postajala jasna. Prikazalo se je 
mesto, ceste so se videle kot ogromne 
plošče, položene po tleh. Impresionirali 
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so me mogočni bazeni, ki so "štrleli" ven 
iz mesta, to so bazeni bogatašev v 
Egiptu. Kljub suši so nekateri Egipčani 
zelo bogati. 

Takoj ko sem izstopila iz letala, sem 
občutila neznosno vročino. V Egiptu sem 
bila v t i . vroči sezoni, ki traja od maja do 
septembra, torej v najhujši vročini. Res 
je bilo vroče. Po nekaj dneh se kar 
navadiš, da si stalno " p r e m o č e n " . 
Temperature so se v času našega poto
vanja gibale od 35° do 4 5 ° , v puščavi 
pa so narasle tudi do 47° podnevi in se 
spustile na 6° ponoči. 

Nastanil i s m o se v youth hostlu 
Richmond. Ne morem si kaj, da vam 
hostla ne bi opisala. Naše sobe so bile v 
tretjem nadstropju. Razmajano dvigalo, 
ki nas je vozilo, je bilo leseno, zelo staro, 
vrata so se le na pol zapirala, spredaj pa 
so bila še ena kovinska, lepo "okranc-
Ijana" vrata. Dvigalo je upravljal starejši 
gospod, oblečen v galabijo (široka oble
ka do tal, ki jo nosijo moški - musli
mani), ki je noč in dan sedel, stal oziro
ma spal na klopci ob dvigalu. Kadar smo 
prišli v hostel, popoldne, zvečer, ponoči 
ali ko smo zgodaj zjutraj vstali, je bil 
tam. Skrbel je tudi za čistočo. Ampak, 
kako! Imel je eno cunjo, s katero je v 
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nekaj minutah počis
til dvigalo, k lopco, 
kovinska vrata, hod
nik pred dvigalom in s 
to cunjo je počistil 
tudi pločnik pred 
youth hostlom. Če si 
se hotel peljati, je vse 
zelo dolgo časa traja
lo, tako da s m o 
Slovenci raje hodili 
peš po ozkih zavitih 
stopnicah, ob zelo 
prašni ograji, večino
ma s težkimi nahrbt
niki na ramah. To 
nam je bilo vroče! 
Ampak vseeno je bilo 
bolje iti peš, kot 
čakati dvigalo. In 
skozi okna ob stopnic
ah je bilo kaj videti. 
Ne boste verjeli. 
Papirčki. Smeti . Hra
na. Odpadki. Hiša, v 
kateri je bil hostel, je imela v sredini med 
zidovi pravokotno dvorišče s stopnicami 
in na to dvorišče so delavci hostla stre
sali smeti. Nenavadno, ali ne? 

Sobe so imele skupne kopalnice. 

D 'i i j u i a j j j i l s j j j j ju j j i l . 

Reka Nil z enim izmed številnih mostov. - Foto Branka Škufca 

IZBRATI POT? SMEH IN VISEČA M R E Ž A ! 
Po Mehiki in Gvatemali 

Da so lahko zgradili Monte Alban pred več kot 2000 leti, so "porušili" vrh hriba. 

Al ban, Belo goro. Gora se dviga nad 
mesto Oaxaco in daje krasen pogled 
naokoli, kar so verjetno izkoristili tudi 
tam živeči Zapoteki - ljudstvo oblakov 
(morda so mi zato všeč?). Midve sva 
našli predvsem občutek dihanja, življen
ja, na travi, v vetru. Bori dišijo kot ob 
morju. Urška uživa na travi, mene pa 
prevzame tempelj plesalcev. Domačin 
pove, da imajo na enem mestu še 
vedno občasne daritve, kokoši seveda. 
Ob zidovih najdem koščke posod, ki se 
jih še drži barva. Za oko z malo vaje je to 
precej lahko, saj ležijo na površini . 
Ampak Mehičanom tega iz varnostnih 
razlogov raje nisem razlagala. 

Potem pa sva končno dočakali tisto, 
kar sva želeli že cel mesec - nekaj 
morskih dni! Zaradi denarne suše se je 
načrt spremenil. Namesto kakih 5 dni 

ob Pacifiku in nadaljevanju poti proti 
severu sva ob morju preživeli 1 1 dni in 
potem šli v glavno mesto. Načrtovali sva 
tudi, da bi se na poti do morja ustavili v 
kakšni gorski vasici in poskusili halu-
cinogene gobice. A denarja za to ni bilo. 
Življenje v okolici Zipoliteja, vsaj nekdaj 
znanega kot zbirališče hipijev, pa je na 
srečo cenejše kot kje drugje, zato sva 
najino bivanje tam podaljšali. Prenočuje 
se v "hotelčku" - v kočici iz lesa in kriti s 
palmo, ki ima po možnosti še ventilator, 
ki dela, in mrežo proti komarjem. Včasih 
je še v tem prevroče. Če imaš visečo 
mrežo, pa si car. Lastnik Brise Marine, 
Morske sapice, nama je zato, ker sva 
Slovenki, dal popust in naju peljal na 
večerjo. Iz njegove knjižnice sva si 
sposojali knjige. Vidi se, da je tam po 
svoji želji. Šel je iz ZDA in si kupil poses-

Po izdelavi precej natančnega načrta, 
predvsem finančnega, sva se z Urško v 
Oaxaci znašli ravno brez sredstev, da to 
izvedeva. Vse dokumente in denar sva 
imeli s seboj, tako kot zahtevajo uradni
ki, ko sva šli podaljšat vizo, a na avto
busu so si s tem "postregli". Žalosti, 
obiskovanju uradnikov (ki so bili na naji
no začudenje precej učinkoviti in pri
jazni!) in telefonarjenju na mnogo kon
cev je sledila odločitev. Sprehod na 
bližnji hrib je omogoči l razgled na 
sončno Oaxaco, ki jo je na enem 
področju pral dež. Odločiti se je treba -
ali dež ali sonce. Odločili sva se za 
smeh. Lahko se zaradi takega dogodka 
sekiraš še naprej in imaš pokvarjen pre
ostali del poti. Lahko pa se iz njega česa 
naučiš in greš naprej, čeprav ti ni všeč. 
Preveč sva načrtovali in premalo zau

pali, da se bo vse v redu izteklo, in za to 
dobili precej hudo lekcijo. Nekateri v 
Sloveniji pa so mislili, da se šaliva. 

Prišel je začasni potni list, po mnogih 
kolobocijah se je tik pred zdajci našla 
letalska karta (znane letalske družbe so 
lahko zelo neučinkovite in izgubljajo 
podatke), predvsem pa se je pokazalo 
precej dobrih ljudi. Najstnik je podaril 
tisto, kar je imel - dve zapestnici, nek 
drugje dal svoj nasmeh in vlival upanje, 
tretji je dal nekaj popusta, spet drugi so 
naju vabili na hrano ... Najbolj so grela 
njihova srca. Čeprav veš, da ti takrat v 
realnosti najbolj pomagata originalen 
žig, po možnosti zelo velik, in podpis. Iz 
potrtosti sva se vrnili v veselje, ki so ga 
zapolnili še drugi ljudje. Hvala. 

Med čakanjem sva obiskali ene lep
ših ostankov starih civilizacij, Monte 

Vrata so se s težavo zapirala, voda je 
zelo počasi odtekala in v najhujši vročini, 
ko si se hotel stuširati in malo ohladiti, ni 
bilo hladne vode. 

Vendar tole n isem opisala z 
namenom kritiziranja. Kajti to je Egipt. 
Mene ni popolnoma nič motilo. Se 
navadiš. Vse pa odtehta prijaznost 
uslužbencev. Tako prijaznih ljudi še 
nisem srečala. Vse ti ustrežejo. 
Klepetajo s tabo, če le hočeš. Vse ti 
razložijo. Lahko uporabl jaš telefon. 
Preživela sem kar nekaj zelo prijetnih 
večerov ob čaju in klepetu z lastnikom 
hostla. In tako "iz prve roke" zvedela 
mnogo zanimivih stvari, ki j ih sicer ne bi. 
In kako so odprti. Ni j im problem pove
dati vse o sebi, če si le pripravljen 
poslušati. 

(se nadaljuje) 
Branka Škufca 

PAJCEVINA ZEUA 
Pajčevina želja 
je nevarnejša 
kot v železje vkovane rešetke. 

Nežno in skrivoma 
se prepreda 
okrog tvojih misli , 
jih postopoma 
uklene na kolo želja 
in ti zmečka 
svobodo 
volje, 
ljubezni 

in ustvarjalnosti. 

Ukrade 
svobodo 
usode 

jutrišnjega dne. 

Mojca Kastelic 

Viseča mreža - raj na morju. 

tvo ob dvokilometrski mivkasti plaži. 
Sicer morje občasno poje kos obale, kjer 
se vrstijo kočice, a ga pozneje spet vrne. 
Tam se zares zdi, da je smisel življenja 
ležanje na plaži, v viseči mreži, ko na vso 
moč delaš nič. Ob morju, v morju, na 
pesku, s soncem in visečo mrežo, odklo
pljenimi možgani, knjigo, pa še ta je 
včasih odveč, ljudmi s celega sveta, v 
borbi z močnim morskim tokom ... 
Čeprav na prvi pogled tam nisva počeli 
nič posebnega, sva bili sredi mnogih 
srečanj, pogovorov, misli, pravega filo
zofiranja. Zakaj se Mehičani ne bojujejo, 
kakšna je njihova pristnost; zakaj je 
maša v cerkvi izgledala kot cirkus; zakaj 
punce v Zipoliteju mislijo, da morajo 
nasesti prvemu domačinu , ki pride 
mimo; kako ti lahko natakar polepša 
jutro in ti njemu; kaj se dogaja s 
človekom, ki že nekaj let kadi travo; 
kako pripraviti pravo italijansko omako 
za testenine; kako preživijo tamkajšnji 
ljudje s 3 5 0 SIT na dan ... Se nadaljuje 

Alenka Oblak 



Studentski klub GROS 
objavlja na podlagi Statuta društva 

RAZPIS 
Za kandidature v upravni in nadzorni odbor kluba 

VSEBINA RAZPISA: 
1. Upravni odbor društva, ki šteje sedem (7) članov, je vodstveni in izvršilni 

organ društva, ki opravlja organizaci jska, strokovnotehnična in administrativna 
dela ter vodi delo društva med dvema občnima zboroma po programu in sklepih, 
sprejetih na občnem zboru. 

2. Mandatna doba članov upravnega odbora traja eno leto z možnostjo 
izvolitve po poteku mandata . Član upravnega odbora lahko nastopi to funkcijo 
s a m o v dveh mandat ih . 

3 . Upravni odbor dela na sejah, ki jih sklicuje predsednik društva, v njegovi 
odsotnosti pa podpredsednik društva. 

4. Naloge upravnega odbora so: 
• sklicuje občni zbor društva in skrbi za izvajanje njenih sklepov: 
• vodi in skrbi za f inančno in materialno poslovanje društva; 
• predlaga statut društva in druge splošne akte; 
• predlaga občnemu zboru sklep o prenehanju ali združitvi društva; 
• vodi evidenco članstva; 
• upravlja s premoženjem društva. 
5 . Nadzorni odbor spremlja delo upravnega odbora, sekcij in drugih organov 

društva ter vrši stalni nadzor nad f inančnim in materialnim poslovanjem društva. 
6 . Člani nadzornega odbora ne morejo biti hkrati člani upravnega odbora in 

drugih organov društva, imajo pa pravico, da se udeležijo vseh sestankov, a brez 
pravice glasovanja. 

7. Delo v upravnem in nadzornem odboru je prostovoljno. 

POGOJI RAZPISA: 
1. Stalno prebivališče v Upravni enoti Grosuplje 
2. 6 mesecev član Študentskega kluba GROŠ, 
3 . Veljavno potrdilo o vpisu na fakulteto, 
4. Oddana kandidatura (ime, priimek, naziv izobraževalne institucije, kratek 

sestavek svoje vizije kluba) najmanj s e d e m dni pred občnim zborom. 

Volitve v upravni in nadzorni odbor kluba bodo na o b č n e m zboru Štu 
dentskega kluba Groš, ki bo 14. novembra 2002, ob 18.00, v prostorih kluba. 
Vabimo torej vse člane, ki imajo željo oblikovati obštudijsko dejavnost študentov 
in spoznati delovanje kluba ter delati v dobro študentov in dijakov v Upravni enoti 
Grosuplje, naj kandidirajo in s tem pustijo majhen delček sebe v kreiranju živ
ljenja študentov. 

Hkrati pa vabimo tudi vse člane, da sodelujejo na občnem zboru in izvolijo 
nove funkcionarje. 

ZBIRANJE 
POTRDIL IN VPIS 

NOVIH ČLANOV 
Študentski klub Groš obvešča vse 

svoje člane, da čimprej prinesejo vel
javno originalno potrdilo o šolanju in s 
tem opravijo svojo edino dolžnost, ki jo 
imajo kot člani društva. Vsi tisti, ki 
boste to storili do 14 .11 . 2002, boste 
sodelovali v nagradni igri, ki že poteka. 
Na občnem zboru društva, ki bo 14. 
novembra 2002, bomo izžrebali nagra
jence in jih lepo nagradili. 

Prav tako vabimo vse brucke in 
bruce ter ostale študente, ki še niso 
vpisani v klub, da se nam pridružijo in 
s tem začutijo utrip študentskega živ
ljenja v našem kraju. Včlanijo se lahko 
študentje in dijaki iz občin Grosuplje, 
Ivančna Gorica in Dobrepolje, poleg 
izpolnjene prijavnice pa potrebujemo 
še originalno potrdilo o vpisu na fakul
teto. Prijavnico dobite v prostorih 
GROŠ-a, ki je na Taborski cesti 15a v 
Grosupljem, ali pa naši internet strani. 
Na tem naslovu si lahko ogledate tudi 
vse o delovanju kluba, program v pros
torih kluba, sodelujete na forumu ali 
pa pregledate fotografije dogodkov v 
klubu. Tudi za na novo vpisane člane 
poteka nagradna igra. 

Vsem študentom in dijakom želimo 
uspešen začetek novega šolskega 
leta! 

Študentski pozdrav, 

UO GROŠ 

S T A T I S T I K A I Z " C R N E K R O N I K E " 

z a s e p t e m b e r z a o b m o č j e o b č i n e G r o s u p l j e 

DAN BREZ AVTOMOBILA 
Ob preteklem dnevu brez avtomobi

la, ki je to pot padel na nedeljo, so v 
Velikih Upijah zaprli Štacjonsko ulico. 

Zaradi nedelje ni nihče mogel na 
upravno enoto. 

V Kurji vasi pa so zaprli Petelinovo 
gaso. a s o j o kure kljub prepovedi še 

kar naprej uporabljale. 

"KDOR NI Z NAMI, JE PROTI NAM" 
Zagovorniki "tekovin revolucije" so 

že pred meseci zalotili porednika EHO 
CAJTNGOV, ko je z vso ihto na državni 
meji kar zidarskim kladivom odstranje

val napise SFRJ. Zdaj pospešeno 
razmišljajo, ali bi ga zatožili na CK ZKJ 

ali pa kar Slobodanu v Hag. (Glej 
dokazno gradivo ! - LEVO SPODAJ) 

IZ ŠENTJURJA NITI JURJA 
Ob konstruktivni debati za mizo 

vaške gostilne so se občani ŠenLIURJA 
jezili, ker so j im pri belem dnevu nez
nanci kljub gradbiščni varnostni ograji 
izmaknili temeljni kamen za novo hišo 
učenosti. Dejali so, da ne dajo več niti 
JURJA, dokler se zadeva ne spravi vsaj 
v prvotno stanje. Iz sosednjega omizja 
iste gostilne pa nam je uspelo izvedeti, 

Zaloten jOežek Zagraški 
pri odstranjevanju napisov 
SFRJ. 

da ga je menda odnesel eden od 
javnih uslužbencev na pristojno mi
nistrstvo, da bi pokril blagajno, čez 

katero že nekaj let piha pravi vihar in 
odnaša JURJE na vse strani, le v veli-
koupeljsko in šentjursko dolino ga nič 

ne zanese. Žalci pa vjok...! 

S O O Č E N J E ZA Š A N K O M 
Po seji poredniškega odbora EHO 

CAJTNGOV smo srečali odgovornega 
urednika in jOežka Zagraškega, ki sta 

se v strogi tajnosti skregala za 
šankom, kdo od njiju bo kandidiral v 

naslednjem mandatu. Iz burne debate 
nam je uspelo razvozlati njune hamle-
tovske trditve (Ti daj, jaz že ne bom!), 

da si dajeta drug drugemu več kot 
stoodstotno podporo. 

PROGRAMSKA ZASNOVA 
PREPOVEDANEGA Č A S O P I S A 

Za izbor odgovornega porednika pre
povedanega časopisa velikoupeljskih 
EHO cajtngov je POVRŠNIK dejal, da 
bo za njegov izbor odločala program
ska zasnova, ki bo vsebovala nasled

nje rubrike v časopisu: 

- Naši občani čestitajo in pozdravlja
jo župana. 

- Šloganje za občinske svetnike. 
- Horoskop za občinske delavce. 
- Glasbene želje za nadzorni odbor. 
- Mesečno vremensko napoved za 

krajevne skupnosti. 
- Nagradni kviz "Quo vadiš, 
Velikouplje" za vsa društva, klube, 

zveze in ostale javne zavode. 
- Turistična oddaja: "Kako zbežati iz 

Velikih Upelj?" 
- Zdravstvena rubrika: "Kako se 

ubraniti pred stresom zaradi komunal
nih položnic?" 

Dodal pa je še: "Časopis mora biti 
všeč vsaj prvim trem, zato smo tem 

točkam dodali dvojno težo - tudi hono
rarji v teh rubrikah bodo dvojni. 

Računsko sodišče pa bomo ukinili." 
Mežek Zagraški 

K R Š I T V E ZOPER JAVNI RED IN MIR 
Število: 14 
Kraj: 1 1 v zasebnih prostorih, 3 na 

javnem kraju, 
Raz logi : d ruž insk i in s o s e d s k i 

prepiri, pi jančevanje, preglasna glas
ba, prekoračevanje odpiralnega časa, 
točen je a lkoho la pi janim o s e b a m , 
onemoglost od pijanosti na javnem 
kraju. 

KAZNIVA DEJANJA 

Število: 3 1 
Načini : tatvine, vlomi, poškodovanje 

tuje stvari, 
Kaj : nakit, tehnični aparati , denar, 

hrana, mobilni telefoni, dva traktorja, 
kosi lnica, 

Kraji: počitniške in zapuščene hiše, 
trgovine, delovni stroji, 

Čas: nočni in zgodnji jutranji čas. 

PROMETNE N E S R E Č E 
Število: 2 6 
Pos led ice : mater ia lna š k o d a , 

telesne poškodbe, 
Vzroki: neprilagojena hitrost, stran 

in smer vožnje, izsiljevanje prednosti, 
neustrezna varnostna razdalja, 

Čas: prihod na delo in vračanje z 
dela, ob slabih vremenskih razmerah, 

Kraj: na avtomobilski cesti A/2 in 
glavnih cestah R 6 4 6 in R 6 4 7 , v 
naselju Grosuplje, ob parkiranju. 

Ob začetku šolskega leta ni bil nobe
den od otrok udeležen v prometni nes
reči. 

NAVODILA: 
VOZNIKI, OB S P R E M E M B A H VREME

NA POVEČAJTE PAZUIVOST! 
Vse kršitve javnega reda in miru, 

kaznivih dejanj in prometnih nesreč 
prijavite na tel. 1 1 3 . 

Iz poročila PP Grosuplje 

I Z L E T D R U Š T V A S O Ž I T J E G R O S U P L J E 

Društvo Sožitje na izletu. 

Obetal se nam je lep in sončen dan. Dan, ki smo ga izbrali za naš društveni 
izlet - sobota, 14. september 2 0 0 2 . 

Kar za dva avtobusa nas je bilo - č lanov društva Sožitje - staršev in njihovih 
otrok. Eden se je napolnil že na grosupeljski avtobusni postaji, na drugega pa so 
vstopili še v Ivančni Gorici. Po dolenjski magistrali smo še v jutranji meglici 
prispeli v Pleterje. Ogledali smo si muzej na prostem. Postavljene so lesene 
kmečke hiše, v katerih je prikazano življenje gorjanskih kmetov v 19 . stoletju. 
Zvedeli smo, da ima vsaka žival tudi svoje ime, race, mačke, srna. . . V stari gots
ki cerkvi pleterskega samostana smo si ogledali multivizijsko predstavitev, ki 
prikazuje življenje in delo menihov. Gospod Drago, ki je bil naš vodič, nas je 
popeljal po pleterski pešpoti okrog samostana do gostilne med vinogradi, kjer 
nas je čakalo obilno kosilo. 

Zgodaj popoldne smo se odpeljali skozi Kostanjevico ali s lovenske Benetke, ki 
smo si jo ogledali kar iz avtobusa. 

Naš naslednji cilj so bile Čateške Toplice. Gneča , ki je nastala že pri vhodu, je 
bila znak nestrpnosti naših plavalcev in spremljevalcev. Več kot dve uri so vsi, ki 
so želeli, uživali v prelepem jesenskem popoldnevu, se namakal i , plavali, vozili 
po toboganu, se sprehajali ali samo posedali na toplem soncu in pili sok ali ka
vico. 

Obljubljena s ladica za vse naše otroke - kremna rezina in sok - je bila še kako 
dobrodošla po tako napornem in obenem lepem dnevu. In že se je bližala ura 
odhoda. Še obvezna fotografija za spomin, g lasba in ples pred odhodom in avto
busa sta se napolnila. Utrujeni, eni od hoje, drugi od vode ali obojega, smo se 
poslovili že v večernih urah. 

Za DRUŠTVO SOŽITJE GROSUPLJE Nevenka Zrnec 

PROJEKT PR0ST0V0UNEGA DELA ČLOVEK ZA DRUGE 
Š t u d e n t j e in dijaki, ki ste pripravljeni dve url na teden opravljati 

prostovoljno pomo, ste vabljeni k sodelovanju v projektu prostovoljnega 
dela Č l o v e k za druge. Pomagate lahko otrokom v vrtcu ali osnovni š o l i , 
s t a r e j š i m , bolnim, d u š e v n o ali telesno prizadetim In beguncem. 
M e s e č n a s r e č a n j a , izmenjava i z k u š e n j z drugimi prostovoljci In izo
b r a ž e v a n j e vam bo v oporo pri delu in v p o m o č pri osebnostni rasti. 
Oglasite se tudi tisti, ki tako p o m o č potrebujete. Informacije In prijave: 
Erika Č a j k o , 041-343-818, erlka.cajko@rkc.si 

mailto:erlka.cajko@rkc.si


S R E Č A N J E PARAPLEGIKOV POP/ROCK BREZ DROG 
NA VRHNIKI 

Društvo paraplegikov ljubljanske pokrajine je letošnje tradicionalno jesensko 
srečanje zadnjo soboto v septembru organiziralo na področju kjer se stikata sanjavi 
barjanski svet in trda kraška tla. 

Prireditev s e j e pričela z mašo katero sta darovala ljubljanski škof msgr. Alojz Uran 
in vrhniški dekan Blaž Gregorc. Kasneje se je udeležencem predstavila zgodovina 
kraja in cerkve, ki v teh dneh praznuje svojo sto petdeset letnico obstoja. Vse prisotne 
je nagovoril tudi župan Vinko Tomšič, in vsem navzočim izrekel dobrodošlico. Po pri
jateljskem klepetu in pogostitvi pred cerkvijo smo se odpravili v arhitektonsko pri
lagojeno gostišče "Blagajana". Popoldanski del se je nadaljeval z ogledom kartuzije 
in tehničnega muzeja v Bistri. Po ocenah organizatorjev je bilo na srečanju preko sto 
šestdeset paraplegikov in njihovih svojcev, katero jim bo ostalo v lepem spominu. 

Društvo se iskreno zahvaljuje za podporo vsem, naslednjim sponzorjem in dona-
torjem: Občina Vrhnika, župnija Vrhnika, Občina Horjul, Ivan Pepelnjak, 
Hidroconsulting d.o.o., Ident Ida Prebil s.p., Avtotehna Vis in Sever d.o.o., Avtocolor 
d.o.o., Zobozdravstvo Tozon Kristina, Pleško Marija s.p., Orel d.o.o., Kovinos -
Gabrovšek Robert s.p., Dvig d.o.o., Metrel d.d., Varikon - Končan Marko s.p., Jomar 
d.o.o., Kovinostrugarstvo Caserman Pavel s.p., Justin Franc s.p., Libot d.o.o., 
Vodenje poslovnih knjig Kržišnik Ivanka s.p., Fortrade d.o.o., Konstill d.o.o., MVA 
d.o.o., Mizarstvo Hudolin Anton s.p., Termoflor d.o.o., IMO - Izidor Oblak s.p., RAM 
d.o.o., Špan d.o.o., HKS p.o., Lesspoj d.o.o., Mariko d.o.o., Pleško Cars d.o.o., Škof 
Peter s.p., Mihevc Elo, Komunalno Podjetje Vrhnika d.d., Turistično Društvo Blagajana, 
Radio Orion, Tehniški Muzej Bistra, Naš Časopis, Ci d.o.o. - TV Vrhnika, Dnevnik d.d., 
Župnijska Karitas Vrhnika, 

Pri prevozu so nam s prilagojenimi vozili pomagali: ZUIM Kamnik, KBBI, DVZ Prizma 
- Ponikve in Društvo študentov invalidov Slovenije. 

Dane Kastellc 

ZAHVALA "DRUŠTVU ZA 
MLADE U3P" 

DRUŠTVO PARAPLEGIKOV 
LJUBLJANSKE POKRAJINE 

ima prenovljeno spletno stran! 
Obiščite nas, posredujte svoje komen
tarje, pripombe in želje. Podobo ses 

tavili skupaj , zato posredujte naš 
naslov prijateljem in znancem! 
Lep pozdrav - Dane Kastellc 

http.//www2.arnes.si/~lidparls/ 

DRUŠTVO SOŽITJE GROSUPUE 

VABI PR0ST0V0UCE (iz vseh treh 

občin - Grosuplje, Ivančna Gorica 

in Dobrepolje), KI JIM JE TAKO 

DELO V VESEUE, DA SE NAM PRI

DRUŽIJO IN PREŽIVIJO Z NAMI 

URICO ALI DVE VSAK TEDEN V 

KLUBSKI DELAVNICI. Informacije 

na tel. štev.: 01 787 14 52 ali 031 

686 080. 

Društvo SOŽITJE 
Klub ČUKEC in 

PANDA 
Počitnice so naokoli , učenci že sedi 

jo v šolskih klopeh, prav tako pa smo 
uspešno pričeli novo sezono tudi Čukci 
in Pande. 

Z velikim veseljem se dvakrat teden
sko zopet srečujemo prostovoljke z 
otroki s posebnimi potrebami v klubu 
Čukec in Panda , kjer že pridno ustvar
jamo. Že takoj na začetku smo se lotili 
pomembne naloge. Udeležili smo se 
likovnega natečaja, ki je potekal v 
Citvparku v Ljubljani. Naša naloga je 
bila, ustvariti skupinsko likovno delo 
na temo "Pobarvajmo počitnice". 

Čukci in Pande so ustvarili likovno 
kompozicijo, sestavljeno iz individual
nih del v s a k e g a p o s a m e z n i k a . 
Skupinski izdelek je bil razstavljen na 
priložnostni razstavi v Citvparku, ki je 
trajala do 6. oktobra 2002. Kljub temu 
da nismo bili nagrajeni s prvo nagrado, 
nam je podjetje Emona Obala Koper 
podarilo dragoceno darilo. Prejeli smo 
veliko količino risarskega materiala -
f lomast re - barv ice , voščenke . . . 
znamke Cravola. Za darilo smo se pod
jetju že zahvalil i , saj so s tem otrokom 
omogočil i veliko ustvarjalnih uric, v 
katerih neznansko uživajo. 

Veseli nad tako uspešnim začetkom 
našega druženja smo se odločil i , da se 
bomo še udeleževali takšnih in podob
nih natečajev, ki so nam prostovoljkam 
in otrokom s posebnimi potrebami 
velik izziv. 

Katarina Drobnlč 

Vzgojitelji v vrtcu in starši smo otroku 
skupni vzgojitelji. Najuspešnejši smo, 
kadar zmoremo delovanje uskladiti. To 
je možno le s kakovostnim odnosom, ki 
ga vzgojitelj oblikuje z otroki, starši , s 
svojimi sodelavci in drugimi. Prav sled
nje je pomembno vplivalo na ozračje v 
vrtcu Pika Šmarje-Sap, kamor je z voljo 
in ljubeznijo do otrok prodrla nova pot 
skupnega sodelovanja. 

Pobudnika sodelovanja sta starša 
Jana in Matej Košir v povezavi z vzgo
jiteljicami in pomočnicami vzgojiteljic 
vrtca Pika. 

Skupaj so oblikovali koledar, opreml
jen z risbicami otrok iz vrtca Pika. 
Izkupiček od prodaje le-tega pa je 
Društvo za mlade U3P namenilo vrtcu. 

Urad Vlade Republike Slovenije za 
droge je pristopil k preprečevanju uporabe 
in zlorabe dovoljenih in prepovedanih drog 
tudi z glasbenim projektom. Že leta 2 0 0 0 
so omogočili sofinanciranje videospota 
glasbene skupine Sausages in naleteli na 
pozitiven odziv. "Vstop v glasbeni svet je 
povzročil pozitivne reakcije rizične 
skupine, zato smo se odločili za še večji 
projekt," je na tiskovni konferenci ob izidu 
zgoščenke povedal Matej Košir, višji sveto
valec urada za droge in pobudnik 
ustanovitve grosupeljskega LAS. 
Septembra 2 0 0 1 so tako objavili javni 
natečaj za izbiro pop/rock skladb s pre
ventivno in osveščevalno naravnanimi 
besedili na aktualno temo drog, na katere
ga se je prijavilo kar 4 4 izvajalcev. Na 
Uradu so ciljali na bolj ali manj znane 
glasbenike, kriterija že izoblikovane pub
licitete pa niso postavljali za pogoj. 
"Glasbenike z izoblikovanim imidžem 
pivskih bendov je težko spremeniti in s 
tem overiti verodostojnost njihovih glas
benih sporočil. Zavedamo se, da imajo 
glasbeniki veliko vlogo, moč in vpliv na 
poslušalce in več kot posredujejo sporočil, 
bolje je. Zato smo ponudili možnost še 
posebej neuveljavljenim glasbenikom." 

Skupaj smo se odločili , da bomo 
obogatili igralnice z etažnimi kotički. 

Napoči l je d a n , 2 6 . september 
2 0 0 2 , ob 17. uri, ko s m o si ob 
svečanem dogodku: "Pikinem dnevu 
odprtih vrat", lahko kotičke mnogi tudi 
ogledali. 

Prav ljubezen do ustvarjanja z otroki 
je obarvala odnos in vedenje ljudi. To 
smo lahko prepoznali ob tem veličast
nem dogodku, kjer smo vsi, otroci in 
starši ter drugi prisotni začutili pristno 
naklonjenost, spoštovanje in skrb, pa 
tudi veselje po skupnem druženju z 
vsemi, ki skrbno tkejo prijateljske vezi 
med vrtcem in zunanjim okoljem. 

Iskrena zahvala! 
Vodstvo WZ Kekec 

Milan Krek, direktor Urada pa je opozoril 
na napačno rabo nekaterih terminov, kijih 
zlasti novinarji nespretno povezujejo z 
uživalci drog. "Mladi niso uporabniki, z 
drogami le eksperimentirajo, šele v kas
nejših letih postanejo uporabniki in s tem 
odvisniki." Povedal je še, da je vladni urad 
za droge mesec november izbral za pre
ventivni mesec, v katerem bo tudi izdani 
glasbeni projekt igral veliko vlogo. "Glasba 
nas spremlja skozi življenje, prvikrat jo 
zaslišimo že v materinem trebuhu. Zato 
smo preko glasbe našli pot do mlade ge
neracije, ki ima glasbo rada," je še izrekel 
Krek. Večina izvajalcev 2 2 skladb je 
mladih, temu primeren pa je tudi moto 
zgoščenke, za katerega so si sposodili slo
gan "Mladi mladim. "Mladi drugače spre
jemajo, če jih nagovarjajo mladi ," je 
prepričan direktor, "z zgoščenko je 
mogoče doseči tudi tiste, ki ne bodo 

nikdar prebrali nobene tiskane publikacije 
ali videli televizijskega oglasa." Nekaj 
skladb je bilo posnetih tudi v studiju gro
supeljskega glasbenika in člana ansam
bla Slapovi Martina Štibernika, v eni 
izmed skladb pa je sodeloval tudi šmarski 
glasbenik Gregor Deržič, ki pri skupini 7. 
oktober igra ritem kitaro. Prispele skladbe 
je po tehtnem in strokovnem premisleku 
poslušala in dokončno izbrala posebna 
komisija v sestavi poznavalcev pereče 
tematike, predsedniško mesto v žiriji pa je 
zasedel znani glasbenik in gimnazijski pro
fesor Jani Kovačič. Zgoščenka je krenila 
na pot 24. semptembra 2 0 0 2 . "Morebiti 
bomo čez nekaj let ugotovili, da je 
zgoščenka imela pozitiven vpliv, da se bo 
prijela med mladimi in si bomo v prihodnje 
zadali še kakšen podoben projekt" je 
zaključil Košir. 

Barbara Pance 

ZAHVALA 
Ob Izgubi naše drage 

MARIČKE VILAR 
rojene Čakš 

iz Šmarja - Sapa. 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, 

sosedom, prijateljem, znancem in sodelavcem 
Agencije RS za okolje, ki ste jo v tako velikem 
številu pospremili na zadnji poti, nam izrazili sožalje, besede tolažbe, darovali 
cvetje, sveče in za svete maše. 

Za skrb med njenim zdravljenjem se zahvaljujemo osebju Onkološkega 
inštituta in bolnice Trnovo, dr. Dolinarju ter patronažnima sestrama Andreji in 
Klavdiji iz ZD Grosuplje ter mag. Dragani Žitnik. Iskrena hvala pa velja tudi g. 
župniku Jožetu Mrvarju za lepo opravljen pogrebni obred, pevcem moškega 
in cerkvenega pevskega zbora iz Šmarja - Sapa za zapete pesmi , g. Borisu 
Zupančiču za ganljive poslovilne besede ter g. Janezu Turelju, g. Janezu 
Pezdircu in g. Antonu Kastel icu za pomoč pri organizaciji in izvedbi pogreba. 

Vsem in vsakemu posebej še enkrat hvala. 
Vs/ njeni 

ZAHVALA Ob smrti 

MARIJE DUŠA, 
Zaplatove mame iz Luč, 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sose
dom, ki ste nam stali ob strani, izrekli številna sožalja, darovali cvetje, sveče, 
darovali za cerkev in svete maše. 

Zahvaljujemo se g. župnikom Andreju S inku, Francu Novaku in Pavlu 
Juhantu za lepo opravljen obred in spodbudne besede. 

Posebna zahvala tudi Francu Zaviršku za nesebično pomoč. 

Njeni otroci: Ivan, Jože In Marija z družinami. 

ZAHVALA 

Ob boleč i izgubi drage mame, babi in 
prababi 

FRANČIŠKE KURET 
roj. Barlič 

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, 
sorodnikom in znancem za izraženo sožalje, 
darovano cvetje, sveče in darove za cerkev in vsem, ki ste jo pospremili na 
njeni zadnji poti. 

Zahvaljujemo se tudi gas i lcem, pevcem, gospodu župniku za opravljen 
obred, gospodu Bahovcu za poslovilne besede, Zvezi borcev Grosuplje in 
Društvu upokojencev. 

Hvala vsem, ki ste jo spoštovali in jo imeli radi! 

Žalujoči: hči Slavka z družino, sin Tone z družino In ostalo sorodstvo 

Prazen je naš dom, dvorišče, 
zaman oko te naše išče. 
Ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih rok ostaja. 

Saj vse življenje si garal, 
vse za dom, družino dal. 
Če bi solza te obudila, 
ne bi tebe, ljubi ata, 
črna zemlja krila. 

ZAHVALA 

5. 9. 2002 je v 91. letu sklenil utrujene roke 
mož, o č e , dedek, stric in tast 

JOŽE ERJAVEC - MATIČEV ATA 
s Plešivice pri Žalni. 

Iz s rca se zahval ju jemo vsem sorodn ikom, pr i jatel jem, s o s e d o m , 
vaščanom in znancem za izražena sožalja, cvetje, sveče, darove za cerkev, 
svete maše ter vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. Posebna zah
vala g. župniku Andreju Sinku za opravljeni pogrebni obred, gasi lcem PGD 
Žalna za organizacijo pogreba, g. Lesjaku za ganljive poslovilne besede v 
imenu Občinskega odbora ZB Grosuplje in ženskemu pevskemu zboru 
Lastovke za zapete žalostinke doma in ob odprtem grobu. 

Žalujoči: žena Marija, hči Marinka ter sinova Janez In Jože z družinami. 

ZAHVALA 

Ob prerani, boleči Izgubi sina, brata 

STANETA PUKLAVCA ml. 
iz Grosupljega 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem, znancem, ki so izrekli 
sožalje in darovali cvetje ter sveče. 

Posebno se zahvaljujemo podjetju EPG, sodelavcem tehničnih služb 
Kliničnega centra, g. Dragu za poslovilne besede in g. župniku dr. Francu Šuš
tarju za lepo opravljen pogrebni obred. 

Še enkrat prisrčna hvala vsem, ki ste ga imeli radi in se v tako velikem 
številu od njega poslovili. 

Oči Stane In brat Aleš z Alenko 

http://http.//www2.arnes.si/~lidparls/


NAJBOUSI 
ČLOVEKOV 
ŠTIRINOŽNI 
PRIJATELJ 
NI STOL -
AMPAK PES! 

Podobno besedi lo se bo kmalu spet 
pojavilo na plakatih po naših vaseh in 
na mestnih obrobjih. Res je do prave 
zime še daleč, vendar ni odveč spom
niti, da so divjad v naših gozdovih tudi 
zadnjo z imo nemalokra t preganjali 
tudi psi , ki so se , spuščen i z verig, 
organizirali in plenili omagano srnjad. 
Resnično je človeku težko pri srcu, ko 
posluša pripoved o pasjem tropu, ki v 
diru dobesedno olupi srnje stegno. 
Škoda je nepopravl j iva in za tako 
početje ni opraviči la. Pa odgovornost? 
Nesporno je, da lastniki psov, ki pleni
jo divjad, nosijo polno odgovornost za 
početje svojih štir inožcev, vendar ima 
zgodba, ki se navadno s labo konča, 
tudi drugo plat. Ali bolje: poizkusimo 
na "zakaj" odgovoriti in preprečevat i , 
namesto zdraviti. 

POTEPUŠKI PSI - PSE NA POVODCE 

0BVARUJM0 DIVJAD! 

ZGODOVINA PSOV 
Psi se pojavljajo v l judskem izročilu 

nekater ih narodov v zvezi s stvarjen-
j e m sveta . Kaliforni jski Indijanci iz 
p lemena Kato so prepr ičani , da je 
bog Nagaicho najprej postavil štiri 
vel ike stebre, z njimi podprl vse štiri 
strani neba . nato pa ustvaril svet in 
p o s t o p o m a po poti š e ž iva bit ja. 
L e g e n d a pa ne o m e n j a , k a k o je 
Nagaicho ustvaril psa . Tega je n a m 
reč že imel , še preden je ustvaril svet. 

Ostanki prvih psov, ki so spremljal i 
pračloveka, so stari 14 t isoč let. Pes 
je spremljal skupino nomadov iz stare 
kamene dobe, ki so živeli v votl inah 
na območ ju d a n a š n j e g a Iraka. Če 
pomis l imo, da so bili d a n a š n j e m u 
č loveku t e l e s n o e n a k i l judje na 
ozemlju Evrope pred pribl ižno 3 0 do 
3 5 t isoč leti in da so se ljudje začel i 
ukvarjati s kmeti jstvom šele pred pri

b l i žno 1 0 t i soč let i , potem je 
podatek o 14- t i soč le tnem zavez

ništvu č loveka in psa vreden vse 
pozornost i . I zkopanine iz k a m e n e 
dobe kažejo, da so psi l judem služili 
že v pradavnini kot spremljevalci in 
čuva j i . Arheologi so n a m r e č našl i 
okost je d e k l i c e , po leg nje pa 
zakopane štiri pse v razl ičnih smereh 
neba, verjetno za spremstvo in stražo 
v onostranstvu . Že pred 10 t isoč leti 
sta obstajal i dve razl ično veliki pasmi 
psov. Znamenja o s k u p n e m živl jenju 
in sož i t ju psa in č loveka so 
znanstvenik i našli na najrazl ičnejših 
koncih sveta . 

IZVOR PSA 
Znanost se še ni zedini la, kateri od 

ž iva lsk ih vrst bi pr ip isa la pasjega 
prednika, izbira pa je pestra in vsaka 
od teorij nosi s seboj kanček resnice. 
V družini kanidov, kamor pr ištevamo 
pse, je mnogo možnosti za določitev 
pasjih prednikov - od volka, l isice, 

preko šakala, kojota do dinga in 
divjih psov. Pred 4 0 miljoni let 
sta imela mačka in pes skupne
ga prednika, njune poti so se 
ločile pred dvanajst imi miljoni 
let. 

Zagovornike tesnega sorod
stva psa in volka postavlja v 
dvom videz oči obeh živali , saj 
ima volk ova lne in p o š e v n e 
zenice, pes pa okrogle. Človeški 
strah pred volkom in pohlep po 
njegovem krznu je v načrten lov 
vkl juči l tudi nekatere ve l ike 
pasme psov. 

Psi so po telesnih znači lnos
tih zelo podobni šakalom, bele 
l ise se pojavljajo večkrat pri 
obeh živalih na konici repa. Obe 
omen jen i zvrsti pasj ih pred
nikov, volkove in šaka le , pa 
združuje skupna lastnost, nam
reč oboji se zadovol j i jo z 
b r s k a n j e m po s m e t e h in 
mrhovišč ih , če imajo za to pri
l iko, raje, kot da bi se lotili 

n a p o r n e j š e g a in ve l ikokrat manj 
u s p e š n e g a lova. Tudi šakal i se 
združujejo v manjša krdela in živijo v 
podzemnih j a m a h . Pa tudi njihove 
zenice so okrogle. 

Vsi kanidi zaznamujejo svoje ozem
lje z ur inom, lahko pa se tudi (razen 
lisice) uspešno parijo med seboj . 

U D O M A Č E V A N J E 
IN RAZVOJ PASEM 
Z različnimi potrebami človeka in na 

različnih delih sveta, ko so svojo vlogo 
odigrale tudi razlike v podnebju, so se 
večale razlike med pasmami psov. Ko 
so ljudje pričeli trgovati med seboj , so 
se takratne vrste psov še bolj 
pomešale med seboj . S selekt ivnim 
parjenjem pa so si ljudje vzgojili cel 
niz različnih pasem, ki so jih uporab
ljali za določena opravila - čuvanje, pri
našanje , vleko sani , s ledenje, družbo. 

Kakor koli že, predniki 
današnjega psa so se 
pribl ižal i č lovešk im 
bival iščem ali pa so jih 
ljudje kot nebogl jene 
mlad ičke odnes l i iz 
brloga. Hrana je bila od 
nekdaj tisti pomembni 
de javnik , ki je zbl ižal 
oba kasnejša partnerja. 
Psi so opravljali vlogo 
smetarjev, še preden so 
pričeli čuvat i č lovekovo 
b i va l i šče , da leč prej, 
preden so mu pomagal i 
pri lovu, veliko pred prvo 
pasjo vprego. 

Ž I V L J E N J E PSOV 
NA VASI DANES 
Večina vaških psov -

razen t i s t ih , ki so v 
st rokovnih ali lovskih 
rokah - danes živi živ

ljenje "verigarjev": dolžina verige je 
sorazmerna s šir ino gospodarjevega 
srca. Sveža voda in hrana sta domena 
gospodin je , ki je na j večkra t 
prepr ičana, da je ostanek z gospodar
jeve mize prava "pasja gosti ja". Srečo 
ali "srečo" imajo tisti psički , katerih 
teža je manjša od teže nekajmetrske 
verige. Ti veselo tekajo po dvor išču pa 
tudi po cesti in marsikateri se lahko 
"pohval i" z brazgotinami iz bitke z 
avtomobi lom. S e m in tja pa ob cesti 
tudi kateri za vedno zaspi . 

Verigarji - čuva j i pa p o n e k o d 
nastopijo svojo pravo s lužbo šele , ko 
se znoč i . Tako brez verige do jutra 
čuvajo domači jo pred vsiljivci, čuvajo 
pa tudi vrata vsake goneče se psičke 
v domači in v nekaj okoliških vaseh. In 
kako prijetno si je pretegniti noge na 
dišeči gozdni sledi v prijetni družbi 
vaških sotrpinov... 

Z ima je pa sploh njihov čas: srnjad 
pred organiziranim tropom v v isokem 
snegu kloni , kot bi mignil, poleg tega 
pa v vasi in njeni okolici diši za vsak im 
vogalom. Na vsakem dvor išču vsaj 
enkrat na zimo zakruli pujs svoj zadnji 
pozdrav, s e m in tja potegnejo pod 
stropnike telička ali pa celo njegovo 
mamo. Pasji prednik - smetar se zbudi 
iz svojega s n a , saj naj lepše sanje 
posta ja jo resn ičnos t . V gozdu 
o d v r ž e n a goveja glava in parkl j i , 
n e m a r n o z a k o p a n o drobovje, neu 
porabna koža - kaj je še lepšega? 
Takrat popusti še tako dobra vzgoja, 
takrat domača hrana ne diši več , 
takrat ni previsoke ograje. Takrat tudi 
moja dva psa, nežna in za silo vzgoje
na, pritovorita domov "d išeča" dari la: 
goveja čeljust je prava trofeja, kravjih 
parkljev pa si priskrbita toliko, da si jih 
je mogoče tudi razdeliti - da ne bo 
zamere. 

In takrat se s p o m n i m , da bodo po 
oglasnih d e s k a h spet kmalu visel i 
plakati "Pse na povodce - obvarujmo 
divjad pred potepuškimi ps i" . Pred tis
timi potepuškimi psi , ki postanejo iz 
"smetarjev" "lovci", kot bi sledil i klicu 
evolucije v predzgodovini. Pomis l imo, 
mogoče pa bi lahko preprečil i , da bi 
sploh postali "smetarj i"! 

Naš odnos do okolja in do soljudi bi 
moral vključevati tudi skrb za domače 
živali , tudi za tiste, ki ne prinašajo 
neposrednega dobička. Tudi po kulturi 
pas jega b iva l išča lahko o c e n i m o 
dobrega gospodar ja . F rancosk i 
pisatel j in pilot Anto ine de Saint -
Exupery je nekoč napisa l : "Za vedno si 
odgovoren za tisto, kar si udomači l . " 
Pasji lastniki s m o torej odgovorni ne 
s a m o za moreb i tno š k o d o , ki jo 
povzroči naš pes, odgovorni smo tudi 
za njegovo zdravje, dobro počut je , 
varnost. Ne dovolimo, da jih preganja
jo po naši krivdi in ne povzročajmo j im 
skušnjav z našim malomarn im odno
s o m do narave, katere del s m o tako 
mi kot tudi oni . 

(Viri: 
Stanley Coren - Inteligenca psov) 

TUDI V MESECU D E C E M B R U JE ZA 
VAS ODPRTA PRIJAZNA BREZPLAČNA 
PASJA T E L E F O N S K A LINIJA: vsak 
četrtek od 7. do 8 . ure in od 2 0 . do 
2 1 . ure. Na tel . številki 5 8 9 8 3 1 6 
bomo skušal i odgovorit i na v a š a 
v p r a š a n j a g lede n a k u p a , nege, 
prehrane, zaščitnih cepljenj, vzgoje 
psov. Pokličite, vprašanja , vkl jučno s 
tistimi s področja zdravja, pa lahko 
pošljete tudi po elektronski pošti na e-
naslov: astrlca.volla.net-

NE POZABITE, da je jesen spet čas 
za odpravljanje notranjih zajedalcev 
(glist, trakulje) pri naš ih psih in 
mačkah, da bo življenje z njimi varno 
tudi za naše otroke. Tabletke (za vsak
ih 10 kg te lesne teže živali potrebujete 
eno) dobite pri svojem veterinarju. 

V razmislek šoferjem 
ali koliko nas še briga 
kdo drug kot mi sami 

Skozi vedno lepše urejeno vas pa še vedno mnogi drvijo "100 na uro". 

Krajani obcestnih hiš Velike Račne smo se pred časom že oglasili z javnim pis
mom občinskemu svetu in županu občine Grosuplje v upanju, da bodo po svojih 
močeh kaj prispevali h kvalitetnejšemu življenju ob naši cest i . Ponovno smo 
sprožili vprašanje in prošnjo ob enem od županovih obiskov v Račni, naj kaj 
ukrepe zaradi vse bolj neznosnega hrupa in neusmil jenega divjanja po cesti 
skozi vas, saj bi skoraj na prste lahko prešteli voznike, ki zaradi bližine hiš in ljudi 
v njih malo popustijo pedal za plin in s tem relativno nemoteče prepeljejo nasel 
je. Opaznega rezultata ni, avtomobilov je vse več in brezobzirnih voznikov tudi, 
saj bi nekateri menda pomrli, če bi morali voziti samo 5 0 km/h, pa četudi gre za 
komaj kilometer ali dva med hišami. Ali vam, drvečim šoferjem, kdaj pride na 
misel , koliko pravzaprav profitirate s svojo nervozno, pri nekaterih pa preprosto 
brezobzirno naglico na teh dveh kilometrih? Poglejte na uro ali pa izračunajte! 
Celo do Ljubljane je količina tako majhna - borih pet minut iz Grosupljega, od 
nas pa kakšna več, da se kolikor toliko trezen človek res vpraša, ali je vse to 
smiselno. 

Ali je tistih nekaj sekund - saj še pol minute na taki kratki relaciji, kakor je 
vožnja skozi vas, ne morete prihiteti! - res toliko vrednih, da nam smete 
povzročati toliko nevšečnosti in škode, obenem pa sebe in nas izpostavljati 
nevarnosti? Zakaj nikomur ne pride na misel , kaj bi se zgodilo, če bi izza kake 
hiše nenadoma nekaj priletelo ali padlo, se prikotalilo ali skočilo pred vaš drveči 
avto? Sredi naselja je to vedno mogoče. Mene je vedno strah, saj je že enkrat 
samo kup peska pred hišo rešil drvečega šoferja, da ni zletel s ceste čez ograjo 
v dolino, drugi, ki niti ni vozil prehitro, a mu je izza obcestne škarpe nenadoma 
skočil pred avto otrok - pa dolgo ni mogel speljati od doživetega šoka, saj je šlo 
samo za las in bi lahko ugasnilo mlado življenje, ne da bi bil s a m kriv. - Ali se res 
splača vedno drveti po robu? Čemu neki? Ko ostane le kup razbitin in invalidski 
voziček ali spominski kamen z napisom v žalostno slovo, je prepozno. Končno pa 
tudi, ko bi vsi vi, ki brez obzira in pomisleka drvite mimo naših vrat, morali en 
s a m dan živeti na mestu koga od nas in prenašati hrup, ki ga odboj od zidov 
nasproti stoječih hiš še poveča, šklepetanje okenskih šip in vrat ob šviganju avto
mobilov mimo, stresanje zidov ob velikokrat divji vožnji tovornjakov in še posebej 
prikoličarjev, ki očitno mislijo, da sedijo v l imuzinah, in žal tudi avtobusov - so 
pač težki in vsak kilometer večje hitrosti povzroča toliko večji udar koles ob ces
tišče in toliko večje tresljaje v okolico, ko bi kateremu od vas kdo tako bre
zobzirno šprical po fasadi ob vsakem dežju - da o snežni brozgi niti ne govorim, 
saj me je groza že ob misli na zimo - kakor se to nam dogaja, me prav zanima, 
kako bi reagirali! - Razpokano in ugrezajoče se cestišče zgovorno priča o svoji 
obremenjenosti , kar lahko vidi in čuti vsak, razpoke na zidovih naših hiš pa seve
da ne brigajo nikogar drugega razen lastnikov. S kakšno pravico delate škodo? 
Ob zmerni vožnji ni ne pretiranega hrupa ne motečih "potresov", če teža vozila le 
ni prevelika. 

Ivanka Šlrcelj-Žnldaršlč 
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Planinski tabor za predšolske otroke RAZPORED DOMAČIH TEKEM KK GROSUPLJE 

(november / december) 

V našem vrtcu je ta postal že kar tradi
cionalna oblika izvajanja vzgojnega progra
ma, poleg vseh ostalih aktivnosti, kijih izva
jamo za ustrezen in uspešen razvoj naših 
otrok v predšolskem obdobju. Naš cilj je 
vzgojiti mladega človeka, da bo bivanje v 
naravi in z naravo sprejel kot osebno vred
noto, s katero bo lahko v vseh starostnih 
obdobjih bogatil svoj prosti čas. 

V t. i. dopolnilni program vrtca sodijo 
najrazličnejši pohodi, obiski izobraževalne 
narave in kulturne dediščine. S planinskim 
taborom želimo doseči enega temeljnih 
vzgojnih ciljev, saj pri otrocih, starih od 5 do 

6 let, s hojo v gore in drugimi telesnimi 
aktivnostmi, razvijamo vzdržljivost skozi 
sproščenost, igrivost in veselje, kije pri orga
nizaciji našega planinskega tabora ne man
jka. Pri teh aktivnostih je pomembno, da 
upoštevamo razvojne sposobnosti otrok, saj 
so pri pohodništvu in hoji v gorah polovico 
počasnejši kot odrasli. V eni uri tako opravi
jo le 2 km in ne 4, le 150 m navzgor in ne 
300, kot piše v vodniku. Pri sestopu v gorah 
pa otroci potrebujejo toliko časa, kot je 
odraslim potrebno za vzpon. Po šestem letu 
so otroci že bolj vzdržljivi, saj zmorejo tudi do 
6 ur hoje na dan, seveda ne brez počitka. 

Da bi skozi igro in sproščena doživetja 
otrokom zagotovili tovrstno dragoceno 
izkušnjo, smo tudi letos organizirali petd
nevni JESENSKI PLANINSKI TABOR v 
Kranjski Gori, ki je potekal od 30. septem
bra do 5. oktobra. Prijazna Mira in njena 
izurjena ekipa v Porentovem domu je poskr
bela, da smo poleg udobne postrežbe ob 
prekrasnem vremenu obiskali in si ogledali, 
kar smo načrtovali. 

Seveda smo si najprej ogledali Kekčevo 
deželo, kamor so nas s terenskim vozilom 
odpeljali v gore, kjer prebiva hudobni 
Bedanec, teta Pehta, plahi Brincelj, v koči 
'sredi travnika pa Kekec, ki nam je ponudil 
žgance in mleko tete Pehte. Ogledali smo si 
tudi Lizjekovo domačijo, si privoščili vožnjo z 
zapravljivčkom do jezera Jasne, si ogledali 
reko Pišnico z mogočnimi slapovi in seveda 
nismo zamudili ogleda planiške skakalnice. 
Letos smo v program planinskega tabora 
vključili tudi pohod po dolini Vrat ki smo ga 
začeli pri slapu Peričniku in nadaljevali pot 
vse do Aljaževega doma. 

Nekajkrat nas je obiskal tudi Gorski škrat 
ki je bil presrečen, da smo ga prišli obiskati 
v njegovo kraljestvo. Še vedno je navihan in 
najmlajšim pohodnikom je namenil skrite 
zaklade, ki so jih prispevali naši sponzorji. 
Skupaj smo preživeli nepozaben teden in se 
polni lepih in dragocenih spominov vrnili 
domov. Stanka Krivec 

POLETNA TENISKA 
SEZONA 2002 JE 

Z A K L J U Č E N A 
TK Grosuplje je v sezoni 2002 organiziral 

kar nekaj dobro obiskanih turnirjev. 
V začetku sezone smo pomerili moči na 

klubskem turnirju, na katerem je sodelova
lo 16 igralcev posamezno in 8 dvojic. Pri 
posameznikih je zmagal Alojz Kolesa, pri 
dvojicah Tanja Lah in Marko Škrjanec. 

V juniju je potekal Šircljev turnir. Udeležilo 
se ga je 28 tekmovalcev. Zmagovalci po kat
egorijah so bili: do 4 0 let Alojz Kolesa, nad 
40 let Janez Škrjanec. 

Konec avgusta je potekal turnir Grosuplje 
open 2002 z nagradnim skladom. Nagrade 
so prispevali sponzorji iz grosupeljske 
občine in tudi od drugod. Na turnirju je 
sodelovalo 4 0 tekmovalcev, prišli so tudi iz 
Ljubljane in Vrhnike. Tekme so bile lepe in 
zanimive tudi za gledalce. Zmagovalci po 
kategorijah so bili: do 3 5 let Alojz Kolesa, 
35-50 letSandi Petkovšek, nad 50 let Milan 
Volk. 

Po dopustniškem zatišju je bilo v sep
tembru medobčinsko prvenstvo občin 
Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje. 
Udeležita se ga je 29 igralcev posamezno in 
8 dvojic. Po zanimivih tekmah so po kate
gorijah zmagali: do 40 let Matevž Bregar, 
nad 4 0 let Marjan Šircelj ter v dvojicah Alojz 
Kolesa in Matevž Bregar. 

V prijetnem vzdušju je potekal otroški 
turnir. Udeležili so se ga otroci, ki v okviru TK 
Grosuplje obiskujejo teniško šolo. Namen 
turnirja je bil prikazati, kako se mali nade-
budneži učijo teniških veščin, ter kako že 
obvladajo umetnost teniške igre. Če imate 
doma malega teniškega navdušenca, vas 
vabimo, da nas obiščite. 

Za zaključek teniške sezone smo se 
tenisači zbrali na turnirju Masters 2002. 
Sodelovalo je 20 igralcev tenisa. Ta turnir je 
bil namenjen druženju in pogovoru o uspe
hih in neuspehih v poletni sezoni 2002. 

Še nekaj statistike. Na vseh turnirjih je 
sodelovalo pribtižno 130 tekmovalcev v 
starostnem razponu od osnovnošolcev do 
upokojencev. Kljub napredku pri mlajših 
igralcih pa pogrešamo vključevanje mlajših 
kandidatov v teniški klub. 

TK Grosuplje si prizadeva zgraditi še dve 
igrišči. Z izgradnjo teh igrišč bi se lahko večje 
število mladih seznanilo s teniškimi veščina
mi. Izpolnjeni bi bili tudi pogoji za organizacijo 
teniških turnirjev višjega razreda. 

15. 10. se je pričela zimska sezona. 
Pokrito igrišče, t i . balon, omogoča prijetno 
igranje tenisa tudi v zimskem času. Kogar 
zanima tovrstna aktivnost, naj obišče TK 
Grosuplje ob Ljubljanski cesti ali naj pokliče 
na tel. št. 7861854. 

Alojz Mramor 

Ekipa jadralcev, ki jo je zbral skiper Franci Škerlj, je od 5.10. do 11.10. jadrala 
od Zadra, prek Kaprisa, Brača, Hvara, Šibenika, Dugega otoka in se vrnila v Zadar. 
Jadrali pa so pod zastavo občine Grosuplje. Ker je bilo to jadranje letos že tretjič, 
postaja tradicija. - Andrej Selan. 

ŠE UTRINEK Z 
NOGOMETNEGA IGRIŠČA: 

L e s t v i c e 2 . S N L 
S K U P A J 
Domžale 11 s 3 0 28:14 27 
Grosuplje 11 7 3 1 26:9 24 
Aluminij 11 7 3 1 25:12 24 
Goriška brda 11 S 2 4 15:14 17 
Križevci 11 5 1 5 21:15 16 
Drava 11 4 3 4 20:17 15 
Jadran J j 4 3 4 18:16 15 
Izola 11 4 3 4 17:17 15 
Livar 1 I 4 3 4 10:10 15 
Nafta 11 4 i 6 16:20 13 
Dravinja 11 4 ; 6 14:20 13 
Zagorje 11 3 3 S 21:21 12 
Krško 11 2 6 3 16:21 12 
Bela krajina 1 i 2 S 4 13:21 11 
Triglav 11 2 3 6 11:20 9 
Železničar 11 1 1 9 7:31 4 

Tekme Nogometnega kluba GPG 

Grosuplje so večkrat dobro obiskane. 

Na tekmi z Livarjem iz Ivančne Gorice 

se je zbralo okoli 1200 gledalcev. 

(Nogometnemu klubu GPG: Ker sem 

vam obljubil predstavitev vašega dela 

od začetka letošnje sezone, a mi 

časovno ni zneslo, upam, da bom 

lahko čim prej izpolnil obljubo. -

Jože Miklič) 

DATUM URA SELEKCIJA LIGA IGRAJO DVORANA 

nedelja, 10 11 02 18 00 MLADINCI 1 SKL G R O S U P L J E GEOPLIN SLOVAN Brinje 

sobota, 16 11 02 11 00 KADETI 1 SKL G R O S U P L J E UNION OLIMPU A S D Brinje 

sobota, 16 11 02 19 00 ČLANI 2 SKL G R O S U P L J E AJDOVŠČINA S D Brinje 

nedelja. 17 11 02 18 00 MLADINCI 1 SKL G R O S U P L J E KRKA S D Brinje 

sobota. 23 11 02 17 30 ČLANI 2 SKL G R O S U P L J E Č R N O M E L J S D Brinje 

nedelja, 01 12 02 18 00 MLADINCI 1, SKL G R O S U P L J E CELJSKI KK S D Brinje 

sobota, 07 12 02 12 00 KADETI 1 SKL G R O S U P L J E KRKA S D Brinje 

sobota, 07 12 02 17 30 ČLANI 2 SKL G R O S U P L J E PORTOROŽ S D Brinje 

Tekma košarkarjev kadetov, ko so Grosupeljčani po podaljšku premagali Stražišče 
(Kranj) 70:68. 

PANCE 2002 - Z A K L J U Č N A 
PRIREDITEV IN KR0N0METER 

Druga sobota meseca septembra je 
bila n a m e n j e n a k o l e s a r s k i m nav
d u š e n c e m , ki so se skozi leto vzpenjali 
na Pance. Najprej s m o za udeležence 
večmesečne akcije Vzponi na Pance 
pripravili kronometer. Start prave kole
sarske dirke je bil na odcepu ceste za 
Javor, cilj po štirih kilometrih vzpona 
pred okrepčeva ln ico Pance-TOP. Za 
nastop se je prijavilo 4 6 kolesarjev v 
osmih starostn ih kategor i jah. 
Rezultati: 

Ženske do 30 let: 
1. Mojca Zupančič 13 .01 
2. Maša Klemenčič 13 .41 
3. Lea Smrekar 14.18 

Ženske nad 30 let 
1. Tanja Starič 12 .38 
(najhitrejša med dekleti) 
2. Janja Ahčin 14.00 

Moški do 20 let: 
1. Nejc Antonič 9 .48 
2. Jure Tratnik 
3. Leon Palčar 10.25 

10.01 

Moški od 21 do 30 let: 
1. Miha Jakšič 9 . 0 1 
(absolutni rekorder kronometra) 
2. Uroš Šuštar 10.20 
3. Blaž Zakotnik 11.42 

Moški od 31 do 40 let 
1. Mitja Lončar 9 .42 
2. Janez Štangar 9.57 
3. Srečo Gjerek 10.38 

Moški od 41 do 50 let 
1. Dušan Steklačič 9 .59 
2. Božo Starašinič 10.03 

3. Zdravko Šorak 10.34 

Moški od 51 do 60 let: 
1. Janez Zakotnik 9.54 
2. Stanislav Knafel 11.39 
3. Matija Klemenčič 12.09 

Moški nad 61 let: 
1. Franc Škerij 11.25 
2. Lado Černivec 16.03 
3. Milan Maček 17.01 

V drugem delu kolesarske sobote smo 
z gostitelji, okrepčevalnico Pance-TOP, 
pripravili veliko zabavo s kolesarskim 
golažem in podelitvijo priznanj za vzpone 
ter žrebanjem praktičnih nagrad. 
Zaključne zabave se je udeležilo okoli 
1 5 0 kolesarjev. Poleg podelitve nagrad 
udeležencem smo opravili tudi tehtanje 
tistih, ki so nastopali v kategoriji za največ 
izgubljenih kilogramov. Zmagovalca v 
moški kategoriji in izgubljenimi enajstimi 
kilogrami sta bila Franc Marec in Rado 
Mehle iz Ljubljane. Franc je za zmagoval
no izgubo potreboval 41 vzponov. Radu 
pa jih je za isto izgubo teže zadostovalo že 
2 1 . Med dekleti je največ izgubila Anja 
Terner. 2 0 vzponov na vrh ji je pojedlo tri 
kilograme. Zmagovalce je za njihov trud 
nagradila Andreja iz okrepčevalnice 
Pance-TOP z bogatimi nagradami. Glavna 
nagrada kolesarske akcije Vzponi na 
Pance 2 0 0 2 , treking kolo ROG, je odšla v 
Grosuplje. Novi srečni lastnik je Jure 
Zaletelj. 

Po uradnem delu prireditve je zaigral 
ansambel in kolesarji smo namesto 
pedal zavrteli soplesalke. V zgodnjih 
večernih urah smo se dobro razpoloženi 
razšli. 

KD Grosuplje, Andrej Jerman 



GOSTILI SMO 107 MLADIH PLEZALCEV 
Prišel je dan, ki smo ga že težko čakali. 

Nedelja, 22. september, ko smo imeli v 
Grosupljem v telovadnici osnovne šole 
Brinje DRŽAVNO PRVENSTVO V 
ŠPORTNEM PLEZANJU ZA MLAJŠE KATE
GORIJE. 

Že v zgodnjih urah so začeli prihajati 
mladi plezalci s spremljevalci - trenerji ali 
s starši iz vse Slovenije. Nekaj teh "gos
tov" je bilo pri nas, v Grosupljem prvič, in 
ne zadnjič, kot je bilo slišati!. 

Pred napovedanim začetkom ob 10. 
uri je bilo treba še veliko postoriti. Mi orga
nizatorji, plezalna sekcija ASCENDO, / ki 
smo sicer člani PLANINSKEGA DRUŠTVA 
GROSUPLJE/ smo "skakali" po telovad
nici in okrog po Grosupljem že pred 
sedmo uro. 

Plezalna stena v telovadnici je bila 
"pripravljena" za prvo plezanje mladih 
plezalk in plezalcev. 

Pred tekmovanjem so morali biti otroci 
v "izolaciji", saj plezalne stene pred tek
movanjem niso smeli videti. Ta "izolacija" 
je bila v naši manjši "plezalnici", imeno
vani boulder stena, na Adamičevi cesti, 

Kako napeto je bilo pri 
prvih potezah male plezal
ke, ki je začela tekmovan
je na desni strani stene! 

Male ročice so grabile z 
vso močjo. Koncentracija 
in gibi nog, ki so potisnile 
plezalko do naslednjih 
oprimkov... Pa ploskanje v 
dvorani, pa seveda tudi 
težave, saj so bili oprimki 
namontirani za tekmovan
je, za težavnost mladih 
plezalcev kategorije cici
bani. 

Kar nekaj ur so nas 
razveseljevali s svojim 
"izvajanjem" na steni. Po 
zadnjih plezanjih "ciciba
nov", okrog 13. ure, je bil 
odmor. Steno smo morali 
preurediti za težavnejšo 
stopnjo, za kategorijo mlaj
ših dečkov in deklic. 

Ponovil se je ogled 
stene naslednjih plezalcev, 

Pod vrhom. 

Otvoritev državnega prvenstva v športnem plezanju za mlajše katagorije. 

kjer so otroci sicer pred nastopom treni
rali oz. se ogrevali. Tam imajo tudi redne 
treninge naši grosupeljski mladi tek
movalci. 

Dve sodnici komisije za športno 
plezanje pri PZS sta bili pripravljeni, prive-
zovalca pred plezalno steno tudi, starter, 
snemalca, redarji, špiker in seveda navi
jači, prav vsi! Zato smo začeli. 

Otvoritev je naredil naš župan, g. 
Lesjak, ki se je na naše povabilo ljubezni
vo odzval. Tedaj je tudi že prišla prva 
skupina mladih plezalk in plezalcev na 
ogled stene ali bolje OPRIMKOV na njej. 
Oprimki so namreč glavni "krivci", če 
plezalec prekmalu popusti. Ogled stene 
je trajal le 6 minut, potem so morali nazaj 
v "izolacijo". Ostalo je le nekaj prvih 
plezalcev, da so začeli. 

seveda zopet le 6 minut. Nato so se 
začele "vragolije" že izkušenejših plezalk 
in plezalcev. Odlična predstava, nekaj se 
jih je dotaknilo tudi najvišjega oprimka... 

107 otrok - plezalcev je bilo, od tega 6 
naših mladih nadarjenih in perspektivnih 
meščančkov, ki so nam priplezali 
resnično lep nedeljski dan. Koje minil, ko 
je bilo tekmovanja konec, je bilo potrebno 
pred pospravljanjem preleteti v mislih vse 
do začetka - od ideje do organizacije: 
kdo vse nam je pomagal. Komu vse se 
moramo mi, kot organizatorji ZAHVALITI, 
da je to IV. DRŽAVNO PRVENSTVO 
SLOVENIJE V ŠPORTNEM PLEZANJU ZA 
MLAJŠE KATEGORIJE uspelo: seveda 
sponzorjem, kolektivu telovadnice, SPZ 
/Slovenski planinski zvezi /, trenerjem, 
staršem, prijateljem plezanja, pa - vsem 
"vidnim in nevidnim" članom plezalne 
sekcije ASCENDO. 

Marjan Trobec 

Podelitev priznanj najboljšim. - Vse tri fotografije: Marjan Trobec 

LETOS ZE 25. LETNA SANKUKAI KARATE S0LA 
Kdor je poletje preživel z nami, ve, da je 

bilo to poletje veličastno. Ne samo zaradi 
samih fenomenalnih počitnic, pač pa tudi 
zaradi same zgodovine kluba, saj je le-ta 
letos lahko pripisala novo obletnico, 2 5 . 
letno poletno karate šolo, o kateri vsi še 
dolgo razpravljamo in katera se nam 
vtisne v spomin za celo življenje. Kar 
povprašajte naše trenerje. Nekateri so jo 
spremljali že od samega začetka in so 
tudi sami na nek način imeli obletnico, 
nekateri pa so bili z nami prvič in samo 
upamo lahko, da bodo sami čez 2 5 let 
pisali podobno. Zato je prav, preden 
začnemo govoriti o letošnjih dogodkih, da 
vas popeljemo tudi skozi čas letnih 
karate šol. 

Prva letna karate šola je zaživela leta 
1977 z idejo o posebni obliki aktivnega 
preživljanja poletnih počitnic. Temeljila je 
na želji po skupnem treniranju in 
druženju vseh slovenskih sankukai 
klubov. 

Prvi poletni seminar v Bohinju je trajal 
deset dni, udeležilo pa se ga je 4 0 
karateistov. Udeleženci so bivali v šotorih, 
odšli pa so tudi na izlet do Triglavskih 
sedmerih jezer. Ker je v tistem času 

pogosto deževalo, so trenirali kar pred 
svojimi šotori, saj so se morali včasih 
umakniti "na suho". 

Interes za tovrstne počitnice se je še 
povečal. Druga letna karate šola, leta 79 , 
se je preselila na morje, v Punto pri 
Umagu. Karateisti so tudi tokrat šotorili v 
tamkajšnjem kampu, trenirali pa na 
bližnjem betonskem igrišču. Z jutranjimi 
treningi so tedaj začenjali že ob 6. uri zju
traj. 

Vse do leta 8 3 so bila v njenem okviru 
organizirana tekmovanja v športnih bor
bah ter katah, poznana kot Pokal istrske 
riviere. 

Leta 1 9 9 1 je bilo v okviru LKŠ bivanje 
prvič organizirano v hotelu, število 
udeležencev pa je tedaj naraslo na 150. 
Dve leti kasneje je bil desetdnevni termin 
popolnoma zaseden. LKŠ je tako prvič 
potekala v dveh enotedenskih terminih. 
Štela je preko 3 0 0 udeležencev. 

Leta 1996 smo se preselili na drugo 
stran zaliva, v kamp Katoro. V prijeten in 
prostoren kotiček za vseh 4 5 0 
udeležencev. 

Tudi letos smo bili tam. Od tistih naj
mlajših cicibančkov do mladincev in tistih 

najstarejših. Ampak samo po letih, saj le 
ti ponavadi trenirajo in se trudijo veliko 
bolj kot kakšen dvajsetletnik, pa tudi v 
sami razgibanosti ne zaostajajo prav 
dosti. Torej lahko zapišemo, da so z nami 
odšli, da so se nam pridružili vsi mladi po 
srcu, vsi tisti, ki se jim je karate na nek 
način vsadil v srce, vsi tisti, katerim je 
karate postal način življenja, ter vsi tisti, ki 
uživajo v druženju, ki bi radi preživeli 
poletje malo drugače, bolj razgibano. In 
tako kot vsako poletje je tudi to pustilo 
nov pečat. 

Treningi so se pričenjali ob 7. uri zjutraj 
in so trajali do 8 .45 . Temu je sledil še 
skok v vodo in samopostrežni zajtrk. 
Sledili so individualni treningi, ki so 
namenjeni predvsem tistim, ki želijo 
poglobiti svoje znanje, se kaj novega 
naučiti ali pa zgolj pomagati ostalim. 
Vsekakor ne smemo iz dnevnega urnika 
izpustiti kopanja, občasnega nastavljanja 
soncu, raznih iger z žogo ali brez nje, pa 
tudi kakšnega poležavanja ne, potem pa 
sledi popoldanski trening od 18. do 20 . 
ure. Nekateri so se šli po treningu malo 
okopat v bližnji bazen, nekaterim pa 
prazen želodček tega ni dovolil in so se 

PRVA ZMAGA 
JANEZA DOLINSKA 

Šent je rne j , 13. okt. 
Ob zak l jučku kasaške 
sezone 2002 je KK 
Stož ice na hipodromu v 
Š e n t j e r n e j u priredil 
veliko tekmovanje, na 
katerem Je sodelovalo 
tudi v e č n a š i h tek
movalcev. N a j v e č j i 
uspeh je dosegel Janez 
Dol lnšek (Peč ) , ki Je v 
sukiju s konjem Zicom 
Star Vita, last hčerke 
Ajde, zmagal v kate
goriji do 150.000 tolar
jev. Do l lnšek je tvegal: 
na 1680 m dolgi progi 
Je Ž i c a "spustil" že na 
startu In nato sta 
zanesljivo vodila vse do 
cilja. 

Janez Dolinšek, sicer 
tudi predsednik sod 
nikov pri kasaški cen
trali Slovenije, goji 2 0 
tekmovalnih konj, tek
movati je začel leta 
1 9 8 2 , za sabo ima 10 

Janezova hčerka Ajda z Zicom in pokalom. 

dirk, tokrat pa je prvič tudi zmagal . 
Z istim konjem je v kategoriji voznikov - pripravnikov (z l icenco A) Ajda 

Dolinšek v sukiju zasedla odlično 2. mesto: Zicu je sicer šele 5 0 0 m pred ciljem 
dovolila, da je "poletel", vendar sta še utegnila prehiteti 8 tekmecev. 

Žico Star Vita, ki je star 5 let, je bil letos že enkrat prvi (v Šentjerneju) in enkrat 
tretji (v Komendi). 

V kategoriji do 1,5 milijona je tekmoval tudi Janezov brat Viktor Dolinšek s 
kobilo Arabelo, ki je v svoji 4-letni tekmovalni karieri zmagala že trikrat. Tokrat je 
na startu zagalopirala in zamude ni mogla popraviti. 

J. Miiller 

NOVI USPEHI KICKBOXING KLUBA KOBRA 
V Murski Soboti je 28 . 

9. potekal 3 . finalni turnir 
za državno prvenstvo 
2 0 0 2 v kickboxu - light 
contact. Organizatorje bil 
Power kick klub iz Murske 
Sobote. Letos je na tek
movanjih za državno 
prvenstvo v light contactu 
nastopalo kar 139 tek
movalcev iz 16. klubov. 
Med njimi jih je le 8 5 priš
lo do finalnega turnirja. 

Kick boxing klub Kobra 
iz Grosupljega so 
zastopali 3 člani. Med 
mladinci se je boril Mario 
Ivkič v kategoriji do 6 3 kg 
in osvojil zasluženo 3 . 
mesto. Za nasprotnika je 
žreb določil Jureta 
Mlakarja iz kluba Branik 
Hvvarang, ki je bil že lan
sko leto bil državni prvak 
in je naziv najboljšega v 
svoji kategoriji osvojil tudi letos. Med člani 
je tekmoval Senad Burzič v kategoriji +94 
kg in osvojil odlično 3 . mesto. Boril se je s 
Francijem Skubicem iz Kluba študentov 
Kranj, ki je postal državni prvak. Med 
člani je v kategoriji do 79 kg tekmoval tudi 
Milan Kovačevič, ki pa je imel malo smole 
in končal na 6. mestu. V tej kategoriji je 
naslov državnega prvaka zopet pripadalo 
tekmovalcu Simonu Janu iz kluba Branik 
Hvvarang. 

M. IVkič (3. 
mestojin M 
Fischer 

mesto), trener M. Fischer, S. Burzič (3. 
Kovačevič (6. mesto). - Foto Matej 

V klubu potekajo intenzivne priprave 
na 19. ODPRTO PRVENSTVO Slovenije, ki 
bo potekalo 2. novembra v Zagorju. 
Borbe bodo potekale v semi in light con
tactu. Lansko leto je bilo prijavljenih 4 6 
klubov s kar 3 0 0 tekmovalci iz 6 držav 
Evrope. Ravno zaradi atraktivnosti tega 
prvenstva nam omenjeno tekmovanje s 
priznanimi tujimi borci predstavlja 
poseben izziv. 

Matej FISCHER 

zapodili v restavracijo na večerjo. In po 
njej? Prepevanje ob strunah kitare, obisk 
bližnje diskoteke, posedanje ob plažnih 
barih, kartanje in podobne igre ali pa 
nočno kopanje....Vse to smo počeli 
karateisti skozi teden, takrat ko nas je zju
traj, ko se je večina šele obrnila na levi ali 
desni bok, čakal nov trening, novo 
raztezanje, nove borbe, kate, nova tehni
ka ali pa zgolj izpopolnjevanje stare. 

Ob koncu tedna oz. ob zaključku 
poletne karate šole pa za nekatere le še 
ni bilo vsega konec, saj je sledil preizkus 
znanja. Težko pričakovani izpit. Nekateri 
uspešno, nekateri manj uspešno, vsi pa 
veseli, da so to opravili. Sledila je še zaba
va ali kot karateisti rečemo temu, 

kimonobal. Na njem se ob prižganih bak
lah in temu primerni glasbi najprej pred
stavijo klubi in vsi njegovi udeleženci, ki 
so sodelovali na naših skupnih druženjih 
in treningih, sledijo za naključne obisko
valce pa tudi za nas izjemno zanimive 
demonstracije, podelitev diplom in priz
nanj, potem pa ples do jutranjih ur. 

In da ne boste mislili, da se tu vse 
konča. Drugo leto pridemo spet. Polni 
pričakovanj, polni novih izzivov, polni 
želja, v upanju, da se zopet vsi snidemo, 
da obnovimo stara in najdemo nova pri
jateljstva, da najdemo nov mir in se vsaj 
za teden dni izoliramo od stresa, od 
vsakodnevnih naporov in uživamo, 
kolikor se le da. 

Urša MlhelJ 
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kVTOSERVIS 

MATEJ OKORN s.p. 
Luče 48a 

1290 Grosuplje 
tel.: 01/7872-488 

GSM: 041/733-501 

V l m a n t 
KOZMETIČNI SALON 

H A L G O C E N T E R - SPA 

TRGOVINA Z GRADBENIM IN TEHNIČNIM BLAGOM d.o.o. 
Gasilska C. 4, Grosuplje - tel.:01/7864-068, tel/faks:01/7864-067 

rumm K M vmtmmisrju 
S T R O P O V I - P R E D E L N E S T E N E 

P O S I S T E M U 

( g rmst rong 

M o r d a s t e tud l i pp " 

v i v b r e z s k r b n e m , 
d o p u s t n i š k e m 
č a s u p o z a b i l i 
n a v a š o k o ž o . 

J A . 

Sedaj je čas, da ji povrnete svežino in sijaj. 
V Thalgo centru smo za vas pripravili 
nego z mor 

icakujemo vas 

pooabfjcni ste na prajnooanjc... 

Jlit vet o jabrrgi, kaj podariti ob takim ali brugaini priložnosti! 

Q$6ram cvetja in daril 
i S e č n i k & C & o . 

Odstej na novi lokaciji, 'Pod.gozdom c. lV/Z 

v novih prostorih, 1290 Qrosuptje, tet.: 01/78637 84 

z bogato ponudbo: QSM: 041/691 -431 

rejcaio coetje 

ciiftficni aranžmaji 

poročni Sopfei 

venci 

aranžiranje 

barila 

Za Vas, vase najbrttjjc- in nase prijatffjc 

Za vsako pri ložnost, $a osaft prajnift .. 

Za \}Ta& pokornosti in fjufcjni 9\[aj rože spregovorijo.. 

1956 s i ( i ) 
a o / 'S 

d.o.o., CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 

Tel.: 01/786 26 22; 786 36 20 
Fax: 01/786 46 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • INŽENIRING • SERVIS 

STORITVE 

Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za vse vrste 
objektov, po konkurenčnih cenah, zahtevajte naše 
ponudbe; 

meritve instalacij in izdaja atestov za obratovalnice in 
proizvodne obrate; 

vzdrževan je instalacij in naprav na objektih, 
opravljamo redne in pogodbene servise; 

izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo 
opreme v sodelovanju z vodilnimi podjetji; 

naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste 
kovinskih delov, potrebnih pri montažah, razno 
kovinsko opremo, elektro omare in pulte po naročilu. 

TRGOVINA 

i Naša nova ponudba je urejena specializirana 
diseontna trgovina za elektroinstalacije namenjena 
e l e k t r o i n s t a l a t e r j e m , v z d r ž e v a l c e m , s a m o -
graditeljem, gospodinjstvom, 

v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 

izvajamo kataloško prodajo znanih proizvajalcev 
gospodinjskih strojev in aparatov; 

na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo 
priklop; brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek. 

PREDSTAVITEV 
NOVIM KOLEKČI. 
JESEN ZIMA 
2002/2003 
V SOBOTO 
26.10.02 
OB 11.00 URI 
V BLAGOVNICI 
TABOR 
GROSUPLJE 

odpiralni čas: 
od ponedeljka 
do sobote 8.00 2 0 . 0 0 

nedelja: 8.00 12.00 

Blagovnica Tabor 
Grosuplje, Gasilska c. l 
1200 Grosuplje, 
tel. oi 781 04 02 

1 5 9 , - • 
SADNA PIJAČA F R U C 
1.51, 
pomaranča-limona 

1 6 9 , -
N A G R O B N A SVEČA M E T A I 

i 
1 

\ 

6 9 , -
NAVADNI 

J O G U R T L C A U N I S E X 

220 g 

m 7 9 , -
2 J SADNI JOGURT 

LCA U N I S E X 

220 g 

V E L E 
pr i je ten nakup 

Od 17.10. do 31.10.2002 v vseh živilskih prodajalnah Vele. 
Na prodajnih mestih poiščite nov akeijski letak. 
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GROSUPEUSKI ODMEVI 

KOZMETIKA MAJA 
MAJA KOŠENINA s.p. 
P r e š e r n o v a 80 
1290 G r o s u p l j e 

N E G A OBRAZA IN TELESA, 
ANTICELULITNE TERAPIJE, 
MASAŽE TELESA IN STOPAL, 

P E D K U R A , 
N A R A V N A N E G A ROK JESSICA, 

DEPILACIJA,EPrLACUA, 
SOLARU, 

TURŠKA SAVNA, 
ANALIZA TELESNE SESTAVE, 

DAR ILN I BONI 

SOLARIJ 
V MESECU NOVEMBRU 

1 MINUTA 
ŽE OD 

65,00 SIT 

Tel: 01 / 786 38 32 
GSM 041 221 800 

N E G A OBRAZA IN TELESA, 
ANTICELULITNE TERAPIJE, 
MASAŽE TELESA IN STOPAL, 

P E D K U R A , 
N A R A V N A N E G A ROK JESSICA, 

DEPILACIJA,EPrLACUA, 
SOLARU, 

TURŠKA SAVNA, 
ANALIZA TELESNE SESTAVE, 

DAR ILN I BONI 

ZIMSKI 
DELOVNI ČAS 

1.10-1.04. 

AYURVEDSKA NEGA OBRAZA 
IN TELESA 

P O N E D E L J E K . TOREK, SREDA, 
ČETRTEK, PETEK 

I V • 21 ' 

SOBOTA 
t-lt 

T R G O V I N A 

M. o. o. 
1290 G R O S U P L J E , P R E Š E R N O V A 82 

TEL: 01/78-65-730 FAX: 01/78-65-735 GSM 040/410-190 

BOGATA IN KONKURENČNA P0NU98A 
• ŠOBE IN REZERVNI DELI ZA OUNE GORILNIKE 

NAROČNIŠKI PAKETI 
s i m o b i l • 
Start 
Srn a rt 
Sim bol 
Senior 
OrtO - za m l a d e do 2 7 let 

•ELEKTRO MATERIAL 

•halo PAKETI 

Pooblaščeni prodajalec 

vedno zame 

simobil 

V R T N A R S T V O F R B E Z A R 
Mali Vrh 19, 1293 Šmarj.-S i, 

|,!:< i 7sO-4^-60, U : 780-4.U )• |M„:( 4( >2-44-55 
( l i l i lllll. Il lil 1\ ll ( , s\i I julij 111 1- NoVO lllisll ) 

i ( i >i 
Sli ( K \ M^\SV^gl 

• » J A Z O M A 10 S 114 - / P A 
- rastline za jesensko sajenje 

- sobne rastline 
- okrasne čebulice 

- sveže ter suho cvetje in aranžmaji 
- darilni program in aranžiranje daril 

- okrasni lonci 
- nagrobni program: sveče, vaze ... 

^ : " I M V ^ R Ž E V A M J F VI K \ ! 

Vabljeni! 

toSUPUIE 

: ' '̂ 9 "IQ 

članom nudimo Ste 
Slom nezgo< 

stiski, 

njih, izobrc 
literature, športnih aktivnostih, koncerti]? 

- obveščanje o nakazilih preko SMS-a in e m 
• brezplačna številka za informacije o nakazil? 
- NOVOST! ŠOU kartica - ena za vse 

080 20 11 

e-mail:grosupl)e<g>studontskl-servls.sl 

b i r o y 
H H M l i l l O O l I 

C a n o n 

Posebna novica 
za tiste, 

ki niso vedeli 
(ali pa niso želeli vedeti), 
kje je bila skrita resnica 

o prepovedi izhajanja 
Grosupeljskih odmevov. 

Ilegalnost 
i « i 

odgovornost 

TABORSKA 4, GROSUPUE tel 01/ 786 $7 00, fax 01/ 786 37 91 e-mail: biros@siol.net 
FOTOKOPIRANJE: 
(pri v e č j i h k o l i č i n a h popusti) 

A4 č r n o b e l a 10,90 sit 
A4 Č B š t u d e n t j e in dijaki 7,50 sit 
A4 barvna kopija 195,00 sit 

VEZAVA, 
PLASTIFICIRANJE DO A3, 
PRODAJA FOTOKOPIRNIH STROJEV, 
PRODAJA BIRO OPREME CANON IN RICOH, 

telefaksi, printerji, kalkulatorji, 
fotoaparati, k a r u š e , tonerji itd. 

SERVIS FOTOKOPIRNIH STROJEV 
IN OSTALE BIRO OPREME. 

F O T O K O P I R A N J E 
N A Č R T O V , jszSm^ 

D I G I T A L N O 
S K E N I R A N J E 
IN P R I P R A V A 4 
Z A A R H I V . 
D E L O V N I Č A S : 
o d p o n e d e l j k a d o p e t k a 
o d S . O O d o 1 2 . O O 
In o d 1 3 . O O d o 1 7 . 0 0 
s o b o t a 
o d 9 . 0 0 d o 1 1 . 3 0 

VELEPRODAJA 
RIBIŠKE 

OPREME 
IN 

KLOBUKOV 
"PAJK". 

Po novem Zakonu o medijih, spre
jetem marca 2 0 0 1 , so se morala vsa 
t iskana glasila ponovno priglasiti v 
evidenco medijev. 0 tem je bila (12. 
3 . 2 0 0 2 ) s p o s e b n i m d o p i s o m 
Minist rstva za kulturo o b v e š č e n a 
tudi Občina Grosuplje, izdajateljica 
Grosupeljskih odmevov. Vendar obči 
na svojega časopisa ni priglasila pa 
tudi njegovega glavnega urednika je 
pozabila obvestiti. Zato je 2. 9. 2 0 0 2 
Ministrstvo za kulturo izdalo odločbo, 
s katero je prepovedalo izhajanje 
Grosupeljskih odmevov, dokler ne bo 
izpolnjena zakonska zahteva. 

Na septembrski seji občinskega 
sveta je mag B. Škrjanc (LDS) ugo
tovila, da občinski časopis že celo 
leto izhaja ilegalno, kar je zapisal 
tudi dopisnik dnevnika Delo, ki pa ni 
povedal , da je za to odgovoren 
župan, kateremu je v zakonu za tako 
"i legalo" zagrožena denarna kazen v 
višini 2 milijonov tolarjev. 

I l l o j d o m 

T R G O V I N A Z D A R I L I 

IJOUX 

A 
6 21 21 

Obrtniška 4, Grosuplje 
tel 78 71 452 

GSM 031/ 686 080 

H r a n i l n i c a 

oo 
L O N d . d . K r a n j 

L O N O V Z L A T I O K T O B E R 
ODLIČNA VARČEVALNA PONUDBA 

RENTNO VARČEVANJE • ZLATI LON • VARČEVANJE PLUS • ZANIMIVO DOLGOROČNO VARČEVANJE NAD S, 7 IN 10 LET 

P O T R O Š N I Š K I , O B R T N I Š K I ALI P O D J E T N I Š K I KREDITI 

V LON-U OPRAVITE TUDI N A S L E D N J E P O S L E : 

• POSLUJETE S TEKOČIM RAČUNOM, ČEKI IN RAN KOMATI • POSLUJETE S PLAČILNO KARTICO h 
MASTERCARD • PLAČUJETE POLOŽNICE IN OSTALE OBVEZNOSTI • KUPUJETE IN PRODAJATE 

• OPRAVITE NOV PLAČILNI PROMET PREKO TRANSAKCIJSKIH RAČUNOV 
• ELEKTRONSKO BANČNIŠTVO ZA PRAVNE OSEBE E-LON 

UROCARD 
VALUTO 

Poslovna enota 

M A G R O 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 

Telefon: 01/78 62 925 

Faks: 01/78 61 719 

ZA VSE INFORMACIJE SE OCAASITE NA KOLODVORSKI 3 OZIROMA NAS POKLIČITE PO TELEFONU 78-62-925 

http://users.volja.net/gro-odmevi/
mailto:biros@siol.net

